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روزنامه صبح ایران

ظریف در نامه ای به سازمان ملل متحد:

آمریکا مسئول عواقب ماجراجویی علیه سپاه است

نصرت الله تاجیک:

عراق ظرفیت میانجیگری
 میان ایران و عربستان را ندارد

حشمت الله فلاحت پیشه  مطرح کرد

FATF نیازمند تصمیم مصلحتی است نه رفراندوم

آیت الله نوری همدانی: 

خدمات آیت الله رفسنجانی در دانشگاه آزاد نباید فراموش شود

چند درصد مردم ۹۰ را دنبال می کردند؟

چرا با افزایش قیمت خودرو، تقاضا بالا رفت؟ 

معمای بازارخودرو 

2

3

4

7

2

یک تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با بیان 
اینکه بغداد ظرفیت میانجیگری میان تهران و ریاض را 
ندارد، تاکید کرد: مادامی که رویکرد عربستان سعودی 
نسبت به اهداف و منافع سیاست خارجی ایران بر همین 

پاشنه بچرخد و تحرکات سیاسی ایران را امنیتی تلقی 
و بر ضد خود بپندارد، ظرفیت نزدیکی ایران و عربستان 
سعودی یا ذوب شدن یخ های روابط در شرایط کنونی 

وجود ندارد...

روند غیرمنطقی بازار خودرو در سال گذشته به گونه ای بود که بسیاری آن را خاص ایران می دانستند؛ بازاری که با افزایش 
قیمت، شاهد سرازیری تقاضا می شد. یک کارشناس صنعت خودرو عامل ایجاد این معما را وجود حجم بالای نقدینگی در 

دست عده ای محدود از افراد می داند که همواره سرمایه خود را از راه دلالی افزایش می دهند. 
امرالله امینی، کارشناس صنعت خودرو و مدرس دانشگاه درباره وضعیت بازار خودرو در سال 1398 اظهار کرد: تا زمانی 
که اقتصاد کشور با چالش های مالی، ساختاری، ارزی و مدیریتی مواجه است، عرضه خودرو هم با مشکل مواجه می شود. این 
محصول به دلیل این چالش ها یا کم عرضه می شود یا اگر هم عرضه بالا داشته باشد، محصولی بی کیفیت خواهد بود. مانند 

یک انسان بیمار است که نمی توان از آن انتظار انجام کار درستی را داشت.
به گفته وی، دولت تصمیم گیری در زمینه خودرو را به خودروسازها سپرده است؛ سازمان گسترش در دهه 70 و 80 در 

حوزه خودروسازی همه کاره بود، اما در وضعیت کنونی کنار کشیده است...

سخنگوی اسبق وزارت خارجه می گوید ایران تا زمانی که آمریکا 
اقدامی انجام نداده است، اقدام عملی انجام نمی دهد بنابراین جنگ 
ایران و آمریکا یا بستن تنگه هرمز و هر اقدام عملی دیگر بستگی 
به اقدام و رفتار آمریکا دارد.اخیرا و در اقدامی خارج از عرف، آمریکا 
سپاه پاسداران ایران را به عنوان گروه تروریستی معرفی و آن را در 
لیست مشخص گروه های تروریستی ثبت کرد. این اقدام با واکنش 

جدی ایران روبرو شد. فرانسه، ژاپن، روسیه و ...

یک عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی  گفت :مردم نباید 
میدان مبارزه را ترک کنند اتفاقا اکنون باید مبارزه را تا آخر راهش 
ادامه دهند و رانت خواران و منفعت جویانی که از بی   فاوتی مردم ارتزاق 
کردند و از غفلت مردم ارتزاق کردند را از عرصه های تصمیم سازی و 
تصمیم گیری به حاشیه برانند و نگذارند آن ها همچنان برای مردم 
تصمیم بگیرند.محمدصادق جوادی حصار در پاسخ به این سوال که 

توجه به این نگاه دوم برای سال آینده که انتخابات مجلس...

حمیدرضا آصفی:

ایران شروع کننده
 جنگ نخواهد بود 

جوادی حصار :

مردم میدان مبارزه قانونی و 
انتخاباتی را ترک نکند 

7 2

عکس: مهدی نصری
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شهردار قم از آمادگی برای برگزاری جشن های نیمه شعبان خبر داد و گفت: حدود 3 میلیون زائر 
در ایام نیمه شعبان به قم وارد می شوند و تدبیر شده تا زائرین خاطره خوبی را از قم به یادگار ببرند.
سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم به همراه جمعی از مدیران شهرداری قم با حضور در بیت آیت 
الله العظمی سید موسی شبیری زنجانی با این مرجع تقلید دیدار و گفت وگو کرد.آیت الله شبیری 
زنجانی در این دیدار با اشاره به اقدامات نوروزی شهرداری قم، خطاب به شهردار قم گفت: زحمات 
امثال جنابعالی خصوصاً در این ایام که زائرین در شهر هستند مورد عنایت حضرت حق است و 
خواهد بود.وی با اشاره به تدابیر مدیریت شهری در زمان تشدید بارش ها و وقوع سیلاب تصریح 
کرد: بالاخره این احتیاطاتی که در شهر صورت گرفت اگر انجام نمی شد در قم هم خطر مردم را 

تهدید می کرد و اینکه مشکلی در قم به وقوع نپیوست نتیجه تدبیر امثال شما است...

فرماندار قم گفت:با وجود تمام تلاش های صورت گرفته در بازرسی و نظارت بر بازار، نبود ساز و 
کار مشخص برای تعیین قیمت، باعث بی نظمی در قیمت گذاری کالاها شده است. مرتضی حیدری 
روز پنجشنبه درکارگروه تنظیم بازار، افزود: سازمان جهاد کشاورزی می گوید کالایی در شهرهای 
اطراف گران است، ما هم در جریان این موضوع هستیم، ولی از سوی دیگر مشخص نیست که همان 
کالا با چه مکانیزمی باید در قم توزیع شود.وی با بیان این که بر اساس بخشنامه هیات وزیران نهاده 
را باید با ارز 4200 تومان در اختیار متقاضیان قرار دهید، اضافه کرد: چه توجیهی وجود دارد که از 
سرمایه ملت به یک عده بدهیم و زمانی که نهاده را می گیرند بگویند به قیمت ارز است، ولی زمانی 
که کالا را ارائه می دهند، بگویند تابع قیمت بازار هستیم.وی با اشاره به این که این مسائل با هم در 

تناقض هستند، خاطرنشان کرد: از این روزنه به قم اجحاف و حق مردم ضایع می شود...

شهردار قم در دیدار با آیت الله  شبیری زنجانی :

شهر قم آماده میزبانی 
از زائران نیمه شعبان است

فرماندارقم: 

ساز وکاری برای تعیین
 قیمت کالا در قم وجود ندارد 
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نمازگزاران همدلی و انسجام خود با سپاه را به نمایش گذاشتند

ایران، پاسدارسپاه

آیت الله موحدی کرمانی در نماز جمعه تهران: 

احمق ها نمی دانند همه ایران سپاه است
خطیب نماز جمعه این هفته تهران در واکنش به اقدام آمریکا علیه سپاه، تاکید کرد: 

احمق ها نمی دانند همه ایران سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است.
آیت الله موحدی کرمانی در خطبه های نماز جمعه عبادی- سیاسی این هفته تهران 
با اشاره به اینکه هفته گذشته ترامپ در اقدامی خصمانه و احمقانه با امضای بیانیه ای 
سپاه پاسداران را در لیست گروه های تروریستی قرار داد، اشاره کرد: این اقدام با همه 
اصول، قواعد و قوانین بین المللی مغایرت دارد. اینکه نهاد حکومتی و نیروی نظامی به 
عنوان یکی از ارکان حکومتی یک کشور به عنوان یک گروه تروریستی محسوب شود. 
من نمی دانم این ترامپ احمق اصلا چه فکری می کند؟ چه بلد است، اصلا چه می 
فهمد که چه می کند؟ مگر می شود. بسیاری از کشورهای دنیا این اقدام آمریکا را زیر 
سوال برده و آن را موجب پیچیده تر شدن اوضاع خاورمیانه دانسته اند. حتی بعضی 
از تحلیلگران آمریکایی از آن تحت عنوان اقدامی خطرناک که جان سربازان آمریکایی 
را به مخاطره می اندازد یاد کردند خودشان می فهمند این امر احماقانه است اما این 
ترامپ اصلا چیزی نمی فهمد.خطیب نماز جمعه تهران، ادامه داد: امروز برای تمام 
مردم دنیا به ویژه ملتهای منطقه ثابت شده مادر تروریست آمریکا است. خود آمریکا و 
همین ترامپ به صراحت اعلام کردند که آمریکا طالبان را به وجود آورد. آمریکا داعش، 
النصره و احرار الشام را حمایت کرد. این سپاه پاسداران بود که مولود خبیث آمریکا در 
منطقه را به فلاکت انداخت و جلوی تحقق خواست آمریکا در منطقه را گرفت. خیلی 
مضحک است بگوییم آمریکا مخالف تروریست و سپاه تروریست است. حرف های 
عجیب و غریبی است. آمریکا تهدید و تخریب ارکان نظام اسلامی را هدف گرفته و همه 
می دانند. آمریکا به خیال خود به دنبال فروپاشی نظام از درون و تسلیم مردم است. 
ترامپ در بیانیه خود می گوید این اقدام میزان فشار و قلمرو ما را به طور چشمگیر 
گسترش می دهد.وی افزود: این در حالی است که بسیاری از تحلیل گران سیاسی 
حتی در خود آمریکا این اقدام را بی ثمر دانستند و یکی از مقامات آمریکا با تمسخر 
از آن یاد می کند. نتیجه این بیانیه در داخل کشور افزایش انسجام، وحدت و همدلی 
همه نیروهای انقلاب را به همراه داشت. عکس العمل روسای سه قوه و نمایندگان 
مجلس را دیدید لباس پاسداران را به تن آنها دیدید. رییس جمهور محکم و قاطع 
از کیان و قوا سپاه پاسداران حمایت کرد. آحاد مردم و تشکل ها و احزاب سیاسی به 
حمایت از سپاه پرداختند. احمق ها نمی دانند همه ایران سپاه پاسداران است و همه ما 

پاسداران انقلاب هستیم.

امیر سرتیپ حیدری در نماز جمعه تهران:

دست ارتش در دست سپاه است
 فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: آمریکایی ها بدانند که با اقدام علیه سپاه خود 
زنی کردند زیرا امنیت نیروهای خود بخصوص نیروهای »سنتکام« را برای همیشه به 

خطر انداختند.
امیر کیومرث حیدری فرمانده نیروی زمینی ارتش ظهر امروز در سخنرانی پیش 
از خطبه های این هفته نماز جمعه تهران، اظهار داشت: مصداق بارز بصیرت امام راحل 
ما نام گذاری روز ۲۹ فروردین به مناسبت روز ارتش بود. امام راحل موجباتی را فراهم 
کردند که ارتشی انقلابی در بستر انقلاب متولد شود و باید این بصیرت الهی را تبریک 

گفت و در تاریخ هم باید برای همیشه آن را محفوظ داشت.
وی گفت: اعتقاد ما بر این است که پیامبر اسلام )ص( برای همیشه نماد مجسم 
صراط مستقیم است. هر کس در پشت سر پیامبر )ص( واقع شد بدون شک به 
رستگاری نائل خواهد شد.حیدری افزود: امروز پیامبر )ص( در میان ما نیست، ولی 
مکتب و قرآن پیامبر میان ماست. اما نماد مجسم پیامبر اکرم که جانشین امام عصر 
است را می توان نماد مجسم صراط مستقیم دانست.فرمانده نیروی زمینی ارتش 
بیان کرد: بنابراین با این اعتقاد، ولی فقیه امروز جانشین ولی خداست، ارتش هم 
در رکاب جانشین رسول خدا عملکردهای ویژه ای را در سه مرحله داشته است.

وی ادامه داد: قبل از دفاع مقدس تثبیت امنیت مأموریت ویژه ارتش بود و ما ولایت 
مدارانه پای کار آمدیم و امنیت نظام را تا دفاع مقدس تثبیت کردیم. تا آن دوران 
ارتش با رسته های متعدد دریایی، زمینی، هوایی و پدافند هوایی توانست در کنار 
همرزمان سپاه و نیروی انتظامی در مجموع پیروزی را برای انقلاب اسلامی در برابر 
دشمن تا به دندان مسلح، رقم بزند.وی گفت: ارتش در مقابل کفار در کنار سایر 
دوستان اعم از سپاه، بسیج و نیروی انتظامی، در رکاب ولایت ایستادگی کرد و در 
بحث رحماء بینهم، ارتش فصل تازه ای را بعد از دفاع مقدس تا به امروز آغاز کرده 
است.حیدری ضمن دعوت از مردم برای همراهی ارتش در گرامیداشت روز ۲۹ 
فروردین تصریح کرد: سمت و سوی ما برای آن روز دفاع، حمایت و کمک به مردم 
استان های سیل زده است. ما می خواهیم به جای رژه، حضور میدانی در خدمت 

رسانی و کمک رسانی به مردم سیل زده داشته باشیم.

اخبــار
 

سیل، تحریم های یکجانبه 
گرایانه، تروریسم اقتصادی 

باران در تمامی فرهنگ ها و نزد همه اقوام و ملل، 
مظهر رحمت و برکت آسمانی است. ایرانیان نیز از 
دیرباز بر اساس طبع لطیف و روح شاعرانه ای که 

دارند، همواره قطرات باران را نمادی از پاکی، صافی، خلوص و نعمت می دانند. 
فکر را، خاطره را، زیر باران باید برد

با همه مردم شهر، زیر باران باید رفت
دوست را، زیر باران باید دید

عشق را، زیر باران باید جست
سهراب سپهری

جمهوری اسلامی ایران با اتخاذ سیاست های راهبردی اقتصادی، طی سالیان 
گذشته در صنعت سد سازی یکی از پیشگامان دنیا محسوب می گردد تا علاوه بر 
ذخیره سازی آب های سطحی از پدیدآمدن سیل در مناطق مختلف پیشگیری 
نماید اما گاه جبر طبیعت همه معادلات بشری را بهم می ریزد و فزونی همان 
قطرات زیبا و طرب انگیز باران، موجب خسارات های سنگین جانی و مالی می 

شود. 
البته تمامی کشورها با این نوع حوادث و سوانح طبیعی آشنایی تام و کامل 
داشته و بعضا گستره صدمات و خسارات ویرانگر بلایای طبیعی تا حدی گسترده 
می گردد که هیچ دولتی هرچقدر هم بزرگ و قدرتمند، یارای کنترل و مدیریت 

همه ابعاد و جوانب خسارات و صدمات را نیست.
اینجاست که جوامع و ملت های اقصی نقاط جهان با اتکال به مفهوم زیبای 
نوع دوستی، انسانیت و تشریک مساعی به کمک ملتی که در این نوبت گرفتار 
حادثه است می شتابد و البته متقابلا در نوبتی دیگر حمایت از حادثه دیدگان 
کشوری دیگر در گوشه ای دیگر ازین کره خاکی در اولویت همگان قرار می گیرد.

بنی آدم اعضای یک پیکرند
که در آفرینش زیک گوهرند

چو عضوی به درد آورد روزگار
دگر عضوها را نماند قرار

شیخ اجل سعدی
اما گاه سیاست های هژمونیک دولت های استعمارگر نیز همراه و همسان 
جبر طغیانگر طبیعت شده و بیرحمانه بر ملتی می تازند آنگاه که یک دولت 
هژمون با اعمال تحریم های یکجانبه گرایانه خود بطور مستقیم و غیر مستقیم 
مانع از رسیدن کمک های انسانی و بشردوستانه ملت ها و کشورهای دیگر 
به ملتی غمبار و حادثه دیده می شوند، چه می توان نامیدش جز 'تروریسم 

اقتصادی'؟!
ملت بزرگ و تمدن ساز کشورم روزها و شبهایی را در ماتم و عزای مصیبت 
سیلی خانمان برانداز سپری کردند که دقیقا مصادف با ایام عید باستانی سال نو 
شمسی ایران نیز بود عید نوروز مشابه و از نظر زمانی با چند هفته اختلاف تقریبا 
مقارن با رسم کهن نهادینه شده به عنوان عید بهاره در تمدن ارزشمند چینی 
است. )یکی از مشترکات فرهنگی دو ملت که در واقع هر دو تمدن متعلق به 

پیکره واحد تمدن های باستانی شرق هستند.(
اما برای درک بهتر شرایط کنونی کافی است ذکر نمایم بیش از ۲۲ استان 
از مجموع 31 استان سرزمینم دچار حادثه ویرانگر سیل هستند که در برخی 
مناطق ده ها نفر از کودکان و بزرگسالان جان خود را از دست داده و دهها هزار 

خانه و کاشانه ویران شده اند. 
شاید اکنون با توجه به این سطح عظیم از تلفات و خسارات، معنا و مفهوم 
دقیق عبارتی که جناب آقای دکتر ظریف وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در رابطه با ابعاد پنهان تحریم های یکجانبه آمریکا اعلام نمود روشن تر گردد: 

»تروریسم اقتصادی«
با این حال همانگونه که جناب آقای 'وانگ یی' وزیر محترم امور خارجه چین 
در پیام صمیمانه و محبت آمیز خود خطاب به وزیر امور خارجه ایران اذعان نموده 
بود، رجاء واثق دارم دولت جمهوری اسلامی و ملت بزرگ و تاریخ ساز ایران از 
این شرایط سخت نیز، همچون بسیاری موارد دیگر با عزت و اقتدار کامل گذر 
خواهد کرد و دو کشور چین و ایران به عنوان شرکای جامع استراتژیک مشترکا 
قادر خواهیم بود این برهه حساس را با همراهی و همکاری دوستان چینی خود 
تبدیل به برگی زرین در تاریخ روابط و تعاملات دو ملت نموده و در عرصه روابط 
بین الملل نیز بی اعتباری اقدامات یکجانبه گرایانه را عیان ساخته، بر چندجانبه 

گرایی در مدیریت جهانی تاکید مجدد نماییم.
* سفیر فوق العاده و تام الاختیار ایران در چین

سرمـقاله

 محمد کشاورز زاده* 

راهپیمایی حمایت از سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  
در واکنش به تروریست خواندن این نهاد توسط دولت 
آمریکا، پس از اقامه نماز جمعه در سراسر کشور برگزار 

شد. 
راهپیمایی حمایت از سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
واکنش به تروریست خواندن این نهاد توسط دولت آمریکا، 
توسط نمازگزاران جمعه تهران از مقابل درب دانشگاه 

تهران تا میدان انقلاب اسلامی برگزار شد. 
در این راهپیمایی، نمازگزاران با سر دادن شعارهایی 
نظیر »مرگ بر امریکا«، »مرگ بر اسراییل«، »مرگ بر 
صهیونیست«، »مرگ بر آل سعود خائن«، »مرگ بر 
ترامپ امریکایی«، »الله اکبر؛ خامنه ای رهبر«، »مرگ 
»سپاه  تشکر«،  تشکر،  انقلابی؛  »سپاه  انگلیس«،  بر 
است«،  ارتش  برادر  انقلابی؛ حمایت حمایت« »سپاه 
»حافظ انقلاب ما سپاه است«، »سپاه اگر نبود کشور 
نبود«، »حافظ خون شهدا سپاه است«، »سپاه ما ذلت 
نمی پذیرد«، »ما آمدیم به صحنه؛ ترامپ ذلیل بماند«، 
»ما اهل کوفه نیستیم علی تنها بماند«، »شعار دولت ما 
حمایت از سپاه است«، »وظیفه مسلمین حمایت از سپاه 
است«، »حکم مراجع دین حمایت از سپاه است«، »مرگ 
بر ترامپ دیوانه«، »دفاع تموم نمیشه؛ سپاهیم همیشه«، 
»ترامپ روان پریشه؛ سپاهیم همیشه«، »برای حفظ 
ارتش؛ سپاهیم همیشه«، »ترامپ بگو کجایی؛ ایران شده 
سپاهی« »نه سازش؛ نه تسلیم؛ نبرد با امریکا«، »امریکا 
در چه فکریه؛ ایران پر از بسیجیه، سپاهیه، ارتشیه« و 
»سلیمانی می  آید؛ امریکا می لرزد« و... نفرت و برائت خود 
را از اقدام اخیر کاخ سفید در رابطه با تروریستی نامیدن 

سپاه اعلام کردند. 
حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای معاون اول 
قوه قضاییه، حسین شریعتمداری نماینده ولی فقیه در 
روزنامه کیهان و تعدادی از مسئولان کشوری و لشکری از 
جلمه کسانی بودند که در این راهپیمایی حضور داشتند. 
در پایان این مراسم، پرچم امریکا به آتش کشیده و 

قطعنامه ای در این رابطه قرائت شد.
 قطعنامه پایانی راهپیمایی حمایت از سپاه؛ 

سپاه پاسداران با برهم زدن معادلات دشمنان 
آنها را عصبانی کرده است

از سپاه  راهپیمایی حمایت   شرکت کنندگان در 
پاسداران ضمن محکومیت اقدام آمریکا تاکید کردند: 
سپاه با تلاش خود معادلات دشمن را برهم زده و ترامپ 

و تفاله های استکبار را عصبانی کرده است. 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی طی قطعنامه ای در 
پایان راهپیمایی حمایت از سپاه پاسداران اقدام آمریکا در 
قرار دادن سپاه پاسداران در لیست گروه های تروریستی را 

به شدت محکوم کرد.
متن کامل قطعنامه به شرح زیر است:

وا لهُم مَا استَطَعتُم مِن قُوَّةٍ وَمِن ربِاطِ الخَیلِ  »وَأعَِدَّ
تُرهِبونَ بهِِ عَدُوَّ اللَّهِ وَعَدُوَّکُم«
سوره مبارکه انفال آیه ۶۰

درود خدا و سلام خالصانه ملت ایران به سبزپوشان 
همیشه در صحنه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، این 
امروز مقام عظمای ولایت،  امام راحل و  یاوران دیروز 
انقلاب اسلامی و مردم ایران که با بصیرت عمارگونه و 
تلاش مجاهدانه خود، معادلات دشمن مکّار و حیله گر را 
برهم زده و ترامپ شیطان صفت و ابله و تفاله های استکبار 

را عصبانی کرده اند.
اقتدار و تأثیرگذاری سپاه در صیانت و پاسداری از 
انقلاب اسلامی و امنیت کشور و نقش آفرینی سربازان امام 
المسلمین در عرصه های بین الملل و تحولات منطقه ای، 
دشمنان قسم خورده اسلام و این مرز و بوم را به استیصال 
و درماندگی کشانده و سردمداران تروریست پرور طاغوت 
اعظم، آمریکای خبیث این شیطان بزرگ و مصداق بارز 
استکبار با لابی گری صهیونیست ها در اقدامی سخیف 
و رذیلانه، سپاه پاسداران مقتدر انقلاب اسلامی را در 
فهرست »سازمان های تروریستی خارجی« قرار داد؛ اقدام 
نابخردانه ای که واکنش کوبنده قاطبه مردم شریف، تمامی 
گروه ها و مقامات ایران اسلامی و اغلب کشورهای جهان 

را در پی داشت.
اینک ما شرکت کنندگان در راهپیمایی ضدآمریکایی 
- صهیونیستی با فریاد رسا و ندای ملکوتی الله اکبر-

خامنه ای رهبر و شعار کوبنده مرگ بر آمریکا- مرگ بر 
اسرائیل اعلام می داریم:

1_ سپاه عزت آفرین پاسداران مولود انقلاب اسلامی، 
برخاسته از متن مردم و مؤلفه قدرت نظام با کارنامه 
درخشان ۴۰ ساله است که با استعانت از خداوند قادر 
متعال و جانفشانی در تمامی عرصه های مقابله مقتدرانه با 
توطئه معاندین و شکست مفتضحانه تروریست های تحت 
حمایت آمریکای خبیث، هشت سال دفاع مقدس، برخورد 
با ضدانقلاب مزدور استکبار، دفاع جانانه از حریم حرم، 
سازندگی و خدمتگزاری بی منت و فداکارانه در خدمت 

اسلام و مسلمین بوده و اوراق زرّینی را بر کتاب قطور 
افتخارات این نهاد مردمی افزوده است. لذا تمامی ملّت 
۸۰ میلیونی ایران خود را سپاهی قلمداد و هر نوع اقدام 
علیه سپاه را اقدام علیه مردم و منافع ملی دانسته و شدیداً 

محکوم می نماید.
با  آمریکا  بزرگ  ۲_ سردمداران کفرپیشه شیطان 
قتل  جمله  از  ضدبشری  جنایت های  و  سیاه  کارنامه 
فلسطین،  بحرین،  نیجریه،  یمن،  عام مردم مظلوم  و 
افغانستان، سوریه و عراق را مصداق اتََمِّ تروریست دولتی و 
تروریست پروری دانسته و اتخاذ تدابیر انقلابی قوای مقننه 
- مجریه و قضائیه و دیگر مسئولین نظام برای مقابله همه 
جانبه با این دشمن بشریّت و و اذناب زبون و ذلّت پیشه آن 
از جمله رژیم جعلی و خون آشام صهیونیستی و آل سعود 

خائن را خواهانیم.
صهیونیستی  کودک کش  رژیم  وحشت  دلیل   _3
و عصبانیت ترامپ ابله از سپاه پاسداران همانا اقتدار، 
و  دلاور  سربازان  این  تأثیرگذاری  و  شکست ناپذیری 
جان برکف اسلام در منطقه می باشد. بنابراین افزایش 
بیش از پیش قدرت بازدارندگی نظام با استفاده از همه 
ظرفیت ها و تقویت توانمندی و پشتیبانی پیشرفت های 
تسلیحاتی نیروهای مسلح اعم از سپاه، ارتش و نیروی 
انتظامی را مطالبه جدّی ملّت از مسئولین دانسته و تحقق 

آن را خواهانیم.
۴_ تداوم حمایت همه جانبه از کشورها و ملّت های 
تحت ستم قدرت های شیطانی استکباری - صهیونیستی 
را وظیفه دینی، انقلابی و انسانی خود قلمداد و با هشدار 
ولد  و  آمریکا  اخیر  ماجراجویی های  به  نسبت  قاطع 
نامشروع نظام سلطه، رژیم جعلی و غاصب صهیونیستی، 
تمامیت ارضی فلسطین از جمله قدس شریف و جولان 
متعلق به سوریه را پاره تن امّت اسلامی و جدایی ناپذیر 
دانسته و هر نوع اقدام دشمنان اسلام و مسلمین در این 
رابطه را غیرقانونی - مغایر موازین بین المللی و محکوم به 

شکست قطعی می دانیم.
۵_ بیانیه مهم گام دوم انقلاب را سند بی نظیر در 
اهداف  پیشبرد  برای  اندیشمندان  و  متفکّران  اختیار 
دوم  ساله  مختلف ۴۰  عرصه های  در  اسلامی  انقلاب 
انقلاب اسلامی می باشد که اقدام جهادی آحاد مردم و 
مسئولین نظام برای تبیین واقع بینانه و عملیاتی نمودن آن 
و جامه عمل پوشاندن به رونق واقعی تولید به عنوان شعار 

سال جاری را مصرّانه خواهانیم.

نمازگزاران همدلی و انسجام خود با سپاه را به نمایش گذاشتند

ایران، پاسدارسپاه
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مقصران سیل نوروز 
چه کسانی بودند؟

پس	از	بیش	از	یک	دهه	خشکسالی	از	اوایل	فصل	
پائیز	و	یا	سال	آبی	۱۳۹۸-۱۳۹۷	مسیر	حرکت	ابرها	راهی	
ایران	عزیز	شدند	و	بارش	نزولات	جوی	نوید	سال	خوبی	

را	داد.	
پیش	بینی	های	سازمان	هواشناسی	نیز	مؤید	پائیز	مرطوب	و	زمستان	و	بهار	نرمال	
بود.	بهره	برداران	سدها	نیز	به	دلیل	مشکلات	سخت	سال	های	خشک	و	براساس	برنامه	
منظم،	مخازن	سدها	را	سیراب	کردند	تا	اینکه	در	اوایل	بهمن	پیش	بینی	ها	از	زمستان	و	
بهار	پر	باران	خبر	می	داد.	در	نتیجه	در	مناطقی	مثل	خوزستان	سعی	شد	ذخیره	سازی	
سدها	با	احتیاط	بیشتری	انجام	شود.	پیش	بینی	بارش	نسبتاً	سنگین	در	اوایل	فروردین	
به	وقوع	پیوست	و	مناطق	بسیاری	از	ایران	را	گرفتار	کرد.در	منطقه	»گلستان«	روانآب	
ناشی	از	بارندگی	به	همراه	ذوب	برف،	آنقدر	زیاد	و	سریع	بود	که	فرصت	هرگونه	چاره	
اندیشی	برای	کاهش	خطرات	ناشی	از	آن	در	شهرهای	پائین	دست	را	گرفت.	سیل	به	
وجود	آمده	با	دوره	بازگشت	۲۰۰	ساله	برآورد	شد	و	به	دلیل	زمان	تمرکز	نسبتاً	کم	
در	این	منطقه	)شاید	یک	روز(	و	نداشتن	ظرفیت	خالی	در	سدهای	بالادست	نظیر	
»وشمگیر«	)که	اگر	خالی	هم	بود	حجم	روانآب	بسیار	بیشتر	از	ظرفیت	سد	بود(	آب	
به	شهر	»آق	قلا«	و	هزاران	هکتار	از	مزارع	حاصلخیز	روانه	شد.	در	همین	ایام	بارش	
تنها	۱۴	دقیقه	ای	در	شیراز	روانآب	نزدیک	به	۲۰۰	ساله	ای	را	در	»خشکه	رود«	شیراز	
بوجود	آورد	که	با	توجه	به	شیب	حوضه	و	شیب	رودخانه	تنها	در	عرض	کمتر	از	نیم	
ساعت	جریان	به	انتهای	نیمه	بن	بست	خشکه	رود	رسید	و	وارد	خیابان	های	پر	ترافیک	
و	پر	شیبی	چون	»دروازه	قرآن«	شد	و	جان	بیش	از	۲۰	نفر	از	هموطنان	عزیز	را	گرفت	
و	خسارات	همگفتی	به	بار	آورد.در	همین	ایام	بارش	های	با	شدت	بالا	در	مناطق	مختلف	
زاگرس	از	غرب	تا	شرق	آن	شروع	به	باریدن	کرد	که	در	روستاها	و	شهرهای	بزرگی	
همچون	»پل	دختر«	خسارات	عدیده	ای	بوجود	آورد.	آورد	رودخانه	»سزار«	به	بیش	از	۲	
هزار	و	۸۰۰	متر	مکعب	رسید	و	رودخانه	»کرخه«	به	بیش	از	۸	هزار	و	۲۰۰	مترمکعب	
بر	ثانیه	)با	احتمال	وقوع	هر	هزار	سال(.	این	اعداد	آنقدر	بزرگ	هستند	که	تصورشان	
هم	بسیار	دشوار	است.	رهاسازی	مدبرانه،	هوشمندانه	و	تدریجی	این	حجم	عظیم	سیل	
از	سدها	در	دشت	خوزستان	هرچندمشکلات	عدیده	ای	برای	کشاورزان	و	مردم	ایجاد	
کرد	ولی	خوشبختانه	تلفات	جانی	آن	ناچیز	بود.حال	در	چنین	شرایطی	که	هنوز	مردم	
گرفتار	سیل	و	عواقب	ناشی	از	آن	هستند،	گروهی	از	سیاستمداران	به	دنبال	اعلام	مقصر	
شرایط	پیش	آمده	اند.	ریاست	محترم	قوه	مقننه	عدم	لایروبی	رودخانه	ها	را	دلیل	سیل	
برشمردند	و	وزیر	و	نمایندگان	را	برای	اینکه	درخواست	اعتبار	نکردند،	مقصر	قلمداد	
کردند.	ریاست	محترم	قوه	قضائیه	نیز	از	عدم	لایروبی	رودخانه	ها	را	به	عنوان	دلیل	
سیل	نام	بردند.	نماینده	ای	هم	افاضاتی	فرمودند	و	کلًا	انشای	حکم	تقصیر	دانشگاهیان	
و	دانش	آموختگان	دانشگاه	ها	را	توئیت	کردند	ولی	غافل	از	اینکه	رخداد	بسیار	بزرگ	و	
غیرقابل	پیش	بینی	اتفاق	افتاده	ولی	باید	اذعان	کرد	که	همه	مقصر	این	شرایط	هستیم.
سیل	یک	پدیده	احتمالاتی	است	و	پیش	بینی	آن	همراه	با	»اگر«	است.	از	این	رو	
سازمان	های	جهانی	سیل	را	یکی	از	بلایای	طبیعی	قلمداد	کرده	اند	که	ممکن	است	
در	هر	کشوری	با	هر	سطح	دانشی	اتفاق	بیفتد	و	منجر	به	تلفات	جانی	و	خسارات	
مالی	زیادی	شود.	بخصوص	سیل	های	اخیر	که	بعضاً	با	دوره	بازگشت	دویست	ساله	
و	هزار	ساله	اتفاق	افتاده	است.	من	به	عنوان	یک	دانشگاهی	که	چهل	سال	است	در	
زمینه	های	مختلف	مهندسی	رودخانه	آموزش	داده	یا	تحقیق	کرده	ام	و	با	شناختی	
که	از	وضعیت	علمی		شاغلان)اعضای	هیأت	علمی،	کارشناسان	ارگان	های	دولتی	و	
بخش	خصوصی(	صنعت	آب	و	منابع	طبیعی	کشور	دارم	این	اطمینان	را	به	حاکمان	
می	دهم	که	ما	از	نظر	علمی		به	خصوص	در	امر	پیش	بینی،	مدیریت،	روش	های	مقابله	و	
ساماندهی	سیل	از	متخصصان	هیچ	کشوری	کمتر	نیستیم	که	در	مواردی	هم	بالاتریم.	
شاید	در	بخش	های	فنآوری	تعدادی	از	کشورها	از	ما	بالاتر	باشند	ولی	اشکال	اینجا	
است	که	این	خیل	عظیم	متخصص	گله	دارند	که	چند	سالی	است	مورد	بی	مهری	
شدیدی	قرار	گرفته	اند.	در	سال	های	اخیر	اعتبارات	داده	شده	به	دفاتر	مهندسی	رودخانه	
وابسته	به	وزارت	نیرو	)مسؤول	تعیین	حریم	و	بستر	و	نیز	ساماندهی	رودخانه	ها(	شاید	
کمتر	از	یک	صدهزارم	خساراتی	است	که	امروز	کشور	با	آن	روبه	رو	است.	بخش	منابع	
طبیعی	کشور	و	حفاظت	از	جنگل	ها	با	بی	مهری	شدیدی	مواجه	شده	است.	مهندسان	
مشاوری	که	در	زمینه	آب	فعالیت	دارند	در	سال	های	اخیر	یا	تعطیل	شده	اند	و	یا	با	
حداقل	ظرفیت	و	پتانسیل	علمی		مشغول	به	کارند.	همچنین	سؤوالات	بیشماری	از	
سیاستگذاران	هست.		آیا	توانسته	اید	جلوی	ساخت	و	سازهایی	را	که	در	بستر	و	حریم	
رودخانه	و	حریم	سدها	با	مجوز	شهرداری	ها	انجام	شده	است،	بگیرید؟	آیا	از	قوانین	بسیار	
خوبی	که	در	زمینه	حفظ	مراتع	و	جنگل	ها	تصویب	کرده	اید	مطلع	هستید؟	آیا	با	تدوین	
قوانین	،	مقررات	و	سیاستهایی	)که	کم	هزینه	هم	هستند(	برای	مقابله	با	سیل	وقت	
گذاشته	اید؟	آیا	از	این	خیل	عظیم	متخصص	در	ستادهای	بحران	کشور	و	شهرستانها	
بهره	برده	اید؟امروزه	بیش	از	ده	انجمن	علمی		در	زمینه	آب	در	کشور	وجود	دارند	که	
با	آمادگی	و	داوطلبانه	قادرند	مشاوران	خوبی	برای	مسایل	مختلف	سیل	باشند.	آیا	با	
هیچ	انجمنی	تماس	گرفته	اید؟مگر	چگونه	ما	در	بخش	هسته	ای	و	صنایع	دیگر	با	قدرت	
جلو	رفته		و	همتراز	کشورهای	مترقی	شده	ایم؟	مگر	نه	اینکه	به	متخصصان	کشورمان	
اعتماد	کردیم.	خوب	یک	بار	هم	که	شده	در	بخش	سیل	امتحان	کنید.	از	حاکمان	
سیاسی	عاجزانه	درخواست	دارم	در	بحث	سیل	های	اخیر	اگر	هم	بدنبال	مقصرید	لااقل	
به	جمعی	از	متخصصان	آب	و	منابع	طبیعی	کشور	اعتماد	کنید.	برای	مناطقی	که	
سیل	خیزند	طرح	های	مطالعات	جامع	سیل	و	روش	های	مقابله	با	سیل	تعریف	کنید	و	
آن	را	به	متخصصان	و	مشاوران	ایرانی	بسپارید	تا	دقیقاً	دلایل	سیل	اخیر	و	روش	های	
مقابله	با	سیل	های	آتی	را	مطالعه	کنند	و	راه	حلی	های	غیر	سازه	ای	و	سازه	ای	ارائه	
کنند.	امروزه	در	بیشتر	رودخانه	های	ایران	و	شهرهای	با	احتمال	خطر	سیل،	نقشه	های	
پهنه	بندی	در	قالب	پایان	نامه	های	دانشجویی	در	دانشگاه	ها	کار	شده	است؛	از	نتایج	آن	
استفاده	کنید.لایروبی	برای	سیل	های	به	وجود	آمده	اصلًا	گزینه	منتخبی	نیست.	لایروبی	
یعنی	ایجاد	ظرفیت	رودخانه	موجود	که	این	ممکن	است	تا	سیل	با	دوره	بازگشت	هردو	
سال	و	در	صورت	داشتن	پهنه	بندی	مناسب	تا	سیل	های	۲۵	ساله	را	شامل	شود.	برای	
سیل	های	با	دوره	باز	گشت	بیشتر	باید	روش	های	بالادستی	و	پایین	دستی	با	هم	انجام	
شوند.	من	ترسم	از	این	است	که	این	گفتمان	حاکمان	سیاسی	تبدیل	به	قانون	وبودجه	
و	اعتبار	برای	لایروبی	رودخانه	شود	و	با	گذشت	زمان	و	فراموشی	سیل،	این	اعتبارات	در	
خلوتگاه	هزینه	های	جاری	ادارای	صرف	شود	و	یا	به	سمت	و	سوی	ساخت	پارکینگ	و	
تفرجگاه	ها	یا	رستوران	ها	در	بستر	رودخانه	منحرف	شود	و	در	سیل	های	آتی	بازهم	عدم	

لایروبی،	مقصر	اصلی	تلقی	شود.
* عضو هیأت علمی  و استاد گروه سازه های آبی دانشکده مهندسی 
علوم آب دانشگاه شهید چمران

سردار حاجی زاده: 

وحدت ارتش و سپاه
 خاری در چشم دشمنان است

فرمانده	نیروی	هوا	فضای	سپاه	با	اشاره	به	حمایت	های	گسترده،	مسئولیت	آفرین	و	
معنادار	ملت	ایران	از	سپاه،گفت:	نیروهای	مسلح	ایران	به	پشتوانه	تدابیر	فرمانده	معظم	
کل	قوا	و	حمایت	و	همراهی	مردم،	در	انجام	مأموریت	های	خطیر	خود	به	ویژه	در	مقابله	
با	تهدیدات	ناشی	از	توطئه	های	دشمنان،	لحظه	ای	درنگ	نکرده	و	به	احدی	اجازه	نمی	

دهند	امنیت	و	آرامش	مثال	زدنی	مردم	عزیز	کشورمان	را	به	مخاطره	بیندازد.
همزمان	با	اعیاد	مبارک	شعبانیه	و	روز	پاسدار	امیر	سرتیپ	خلبان	عزیز	نصیرزاده	
فرمانده	نیروی	هوایی	ارتش	جمهوری	اسلامی	با	حضور	در	ستاد	فرماندهی	نیروی	هوا	
فضای	سپاه	با	سردار	سرتیپ	پاسدار	امیر	علی	حاجی	زاده	فرمانده	نیروی	هوافضای	
سپاه	دیدار	کرد.سردارحاجی	زاده	در	این	دیدار	با	تشکر	از	حضور	امیر	نصیر	زاده	در	ستاد	
فرماندهی	نیروی	هوا	فضای	سپاه	و	اشاره	به	هم	افزایی	و	هم	راستایی	دو	نیرو	در	پیشبرد	
راهبردها	و	سیاست	های	دفاعی	جمهوری	اسلامی	ایران	و	همکاری	در	سطوح	مختلف	
تخصصی	و	میدانی،	گفت:	خدا	را	شاکریم	که	وحدت	و	اخوت	بین	ارتش	و	سپاه،	خاری	
در	چشم	دشمنان	و	عاملی	اطمینان	بخش	و	آرامش	آفرین	برای	ملت	ایران	در	راستای	
تضمین	و	تأمین	امنیت	پایدار	ملی	قرار	گرفته	است.وی	تصریح	کرد:	دشمن	همواره	این	
وحدت	و	هم	افزایی	را	هدف	قرار	داده	است	و	آمال	و	آرزوهای	باطل	خود	در	این	زمینه	
را	با	ترفندهای	گوناگون	دنبال	می	کند،	اما	به	توفیق	الهی	و	هوشمندی	ملت	و	نیروهای	
مسلح	در	این	عرصه	نه	تنها	طرفی	نبسته	است	بلکه	شاهد	ارتقا	و	تعمیق	و	استحکام	
روز	افزون	این	وحدت	و	یکپارچگی	بوده	است.فرمانده	نیروی	هوا	فضای	سپاه	با	اشاره	
به	حمایت	های	گسترده،	شور	انگیز،	مسئولیت	آفرین	و	معنادار	ملت	ایران	از	سپاه	که	در	
واکنش	به	اقدام	شیطانی	اخیر	آمریکا	و	رئیس	جمهور	پلید	و	منفور	آن	هویدا	شده	است،	
خاطرنشان	کرد:	نیروهای	مسلح	ایران	به	پشتوانه	تدابیر	و	رهنمودهای	حکیمانه	فرمانده	
معظم	کل	قوا	)مدظله	العالی(	و	حمایت	و	همراهی	این	ملت	شریف،	مؤمن	و	انقلابی؛	
در	انجام	مأموریت	های	خطیر	و	راهبردی	خود	به	ویژه	در	مقابله	با	تهدیدات	ناشی	از	
توطئه	های	دشمنان	از	جمله	آمریکای	جنایتکار	و	تروریست	پرور،	لحظه	ای	درنگ	نخواهند	
کرد	و	به	احدی	اجازه	نمی	دهند	امنیت	و	آرامش	مثال	زدنی	مردم	عزیز	کشورمان	را	به	
مخاطره	بیندازد.امیر	نصیرزاده	نیز	در	این	دیدار	دست	اتحاد	ارتش	و	سپاه	را	جدا	نشدنی	
دانست	و	گفت:	مجموعه	نیروهای	مسلح	جمهوری	اسلامی	ایران	در	تقابل	با	نظام	سلطه	
و	بدخواهان	ید	واحده	هستند	و	اقدام	وقیحانه	ایالات	متحده	درباره	سپاه	عزیز،	زنجیره	ی	

فروپاشی	نظام	تروریستی	آمریکا	و	صهیونیست	را	تکمیل	خواهد	کرد.

حشمت الله فلاحت پیشه  مطرح کرد

FATF نیازمند تصمیم 
مصلحتی است نه رفراندوم

رئیس	کمیسیون	امنیت	ملی	وسیاست	خارجی	مجلس	با	بیان	اینکه	فضای	مجلس	
	FATF	به	پیوستن	تکلیف	تعیین	گفت:	نیست،	رفراندوم	برگزاری	طرح	پیگیری	فضای
نیازمند	تصمیم	مصلحتی	است.	حشمت	الله	فلاحت	پیشه	درباره	دلایل	تعلل	مجمع	
تشخیص	در	بررسی	و	تعیین	تکلیف	لوایح	پالرمو	و	CFT	گفت:	ببینید	واقعیت	آن	است	
که	درخواست	تعویق	نظردهی	درباره	لوایح	مذکور	در	مجمع	تشخیص	با	موافقت	مجلس	
و	دولت	صورت	گرفت	یعنی	در	این	زمینه	نه	تنها	منع	و	مشکل	قانونی	وجود	نداشت	بلکه	
تصمیمی	که	گرفته	شد،	تصمیمی	اجماعی	بین	مجمع	و	دولت	و	مجلس	بود.وی		درباره	
تلاش	برخی	نمایندگان	برای	آماده	سازی	طرحی	به	منظور	اجرای	اصل	۵۹	قانون	اساسی	
درباره	لوایح	پالرمو	و	CFT،	ادامه	داد:	اینکه	نمایندگان	بخواهند	به	دلیل	تعویق	در	تعیین	
تکلیف	لوایح	مرتبط	با	FATF	رفراندوم	برگزار	کنند	حق	نمایندگان	است	اما	بر	این	عقیده	
ام	که	موضوع	FATF	موضوعی	است	که	نیازمند	تصمیم	مصلحتی	است	و	باید	مباحث	
آن	در	مجمع	تشخیص	صورت	بگیرد	که	هم	اکنون	نیز	همین	روال	در	حال	انجام	است،	
واقع	امر	این	است	که	در	شرایط	کنونی	فضای	مجلس	را	فضای	برگزاری	رفراندوم	نمی	
بینم.فلاحت	پیشه	یادآور	شد:	مجلس	نظر	خود	را	نسبت	به	لوایح	مرتبط	با	FATF	در	
قالب	رویه	حاکم	بر	کنوانسیون	های	بین	المللی	با	لحاظ	حق	تحفظ	هایی	رای	داده	است	ولی	
تاکید	می	کنم	که	حل	این	موضوع	نیازمند	تصمیمی	مصلحتی	است.رئیس	کمیسیون	
	FATF	به	پیوستن	از	نگرانی	درباره	اسلامی	شورای	مجلس	خارجی	سیاست	و	ملی	امنیت
گفت:	واقعیت	این	است	که	بعد	از	خروج	ترامپ	و	به	ویژه	بعد	از	شکل	گیری	نوعی	ناامیدی	
در	مناسبات	ایران	و	اروپا	به	طور	طبیعی	نظرات	نسبت	به	کنوانسیون	های	خارجی	تا	حد	
زیادی	در	ایران	منفی	شد	و	این	موضوع	اثر	خود	را	بر	FATF	هم	گذاشته	اما	این	به	معنای	
رد	پالرمو	نیست،	امیدواریم	هفته	بعد	جلسه	مجمع	تشکیل	و	در	این	قالب	تصمیم	گیری	

لازم	صورت	گیرد.

بعیدی نژاد:

ارتش آمریکا جرات اجرای 
دستور ترامپ علیه سپاه را ندارد 

سفیر	ایران	در	انگلیس	تصریح	کرد	که	ارتش	آمریکا	جرات	اجرای	دستور	کاخ	سفید	
علیه	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	را	ندارد.	حمید	بعیدی	نژاد	در	گفت	وگو	با	شبکه	
تلویزیونی	سی.ان.ان	یادآور	شد	که	حتی	در	آمریکا	درباره	تروریستی	نامیدن	سپاه	نگرانی	
وجود	دارد	چون	این	مساله	می	تواند	تأثیرات	فوری	روی	وضعیت	نیروهای	آمریکا	در	منطقه	
داشته	باشد.	آن	ها	در	وضعیت	حساسی	قرار	دارند	و	اگر	بخواهند	دستورات	واشنگتن	را	اجرا	
کنند	به	وضعیتشان	آسیب	می	رسد.وی	تصریح	کرد:	من	معتقدم	که	فارغ	از	لفاظی	های	
آمریکا،	دستوری	وجود	ندارد	که	این	اظهارات	به	اجرا	گذاشته	شود.	آن	ها	در	خلیج	فارس	
هستند	و	مأموران	سپاه	را	می	بینند.	آنان	اگر	جرات	کنند	که	دستورات	کاخ	سفید	را	درباره	
تروریستی	بودن	سپاه	اجرا	و	با	آن	مقابله	کنند	شاهد	خواهند	بود	که	چطور	از	آن	ها	انتقام	
گرفته	خواهد	شد.سفیر	ایران	خاطر	نشان	کرد:	تصمیمات	اشتباه	آمریکا	برخلاف	تصورات	
مقامات	آن	سبب	شده	تا	ملت	ما	متحد	شوند	و	در	سیاست	های	ضد	آمریکایی	اجماع	
ایجاد	شود.	در	حال	حاضر	تمام	نیروها	در	ایران	روی	خط	مقابله	با	تهدید	ها	و	تحریم	های	
آمریکا	حرکت	می	کنند	و	حتی	شاهد	هستیم	که	تصمیم	اخیر	آمریکا	علیه	سپاه	موجب	
تقویت	حمایت	ملت	از	سپاه	شده	است.وی	تصریح	کرد:	اینها	تصمیم	های	اشتباهی	است	
که	نتیجه	معکوسی	نسبت	به	اهداف	آمریکا	داشته	است.او	در	پاسخ	به	سئوالی	درباره	
گستره	فعالیت	های	سپاه،	گفت،	سپاه	سازمانی	است	که	شعبه	های	متفاوتی	دارد	و	به	طور	
مثال	در	جریان	سیل	اخیر	ایران،	در	خط	مقدم	کمک	به	مردم	قرار	داشت.	او	همچنین	به	
نقش	سپاه	در	جریان	جنگ	تحمیلی	اشاره	و	تصریح	کرد	که	این	سازمان	در	میان	مردم	
محبوبیت	بالایی	دارد.سفیر	کشورمان	در	پاسخ	به	سئوال	دیگری	درباره	تلاش	آمریکا	و	
متحدانش	در	منطقه	برای	انزوای	تهران	گفت:	ایران	در	حال	حاضر	در	وضعیت	مناسبی	
برای	همکاری	در	منطقه	قرار	دارد.	همانطور	که	می	دانید،	اقای	روحانی	رییس	جمهوری	
ایران	به	عراق	سفر	و	با	مقامات	ارشد	این	کشور	دیدار	کرد.ما	با	دولت	های	افغانستان،	
پاکستان	و	سایر	کشورها	در	منطقه	همکاری	خوبی	داریم	و	از	این	جهت	ایران	در	وضعیت	

با	ثباتی	قرار	دارد.	از	این	جهت	از	واشنگتن	باکی	نداریم.

سفیر ایران پس از دیدار با چند رهبر عراقی؛ 

اقدام آمریکا علیه سپاه بسیار نابخردانه است 
سفیر	جمهوری	اسلامی	ایران	در	بغداد	تاکید	کرد:	اقدام	اخیر	آمریکا	علیه	سپاه	پاسداران	
انقلاب	اسلامی	بسیار	نابخردانه	و	جاهلانه	بوده	است.	'ایرج	مسجدی'	سفیر	جمهوری	
اسلامی	ایران	در	بغداد	روز	پنجشنبه	پس	از	دیدار	با	'برهم	صالح'	رئیس	جمهوری	عراق	
و	چند	تن	دیگر	از	مقامات	این	کشور	در	خصوص	محورهای	گفت	و	گوی	خود	با	آنان	
به	سوال	خبرنگاران	پاسخ	داد.	وی	گفت:	در	دیدارهای	جداگانه	روز	پنجشنبه	با	آقایان	
برهم	صالح	رئیس	جمهوری	عراق،	فواد	معصوم	رئیس	جمهوری	سابق	این	کشور	و	سید	
عمار	حکیم	رهبر	جریان	حکمت	ملی	و	رئیس	ائتلاف	اصلاح	و	سازندگی	عراق	آخرین	
مواضع	جمهوری	اسلامی	از	جمله	در	خصوص	اقدام	اخیر	آمریکا	علیه	سپاه	پاسداران	را	
تشریح	کردم.سفیر	ایران	در	بغداد	گفت:	در	این	ملاقات	ها	گزارشی	از	سفر	حجت	الاسلام	
و	المسلمین	حسن	روحانی	رئیس	جمهوری	اسلامی	ایران	به	بغداد	و	عادل	عبدالمهدی	
نخست	وزیر	عراق	به	تهران	و	نتایج	این	دو	سفر	به	رهبران	عراقی	ارائه	شد.	مسجدی	با	اشاره	
به	این	که	این	دو	سفر	پیوست	همدیگر	بودند	و	توافقات	و	بحث	هایی	که	در	سفر	دکتر	
روحانی	به	بغداد	شد	در	سفر	دکتر	عبدالمهدی	به	تهران	اجرایی	و	عملیاتی	شد،	گفت	که	
در	دیدار	با	مقامات	عراقی	آنها	را	بیش	از	پیش	در	جریان	تصمیمات،	توافقات	و	نتایج	این	
سفرها	قرار	داده	است.	سفیر	جمهوری	اسلامی	ایران	در	بغداد	گفت:	موضوع	دومی	که	با	
رهبران	عراقی	مطرح	کرده	در	خصوص	موضعگیری	اخیر	آمریکایی	ها	علیه	سپاه	پاسداران	
انقلاب	اسلامی	بوده	است.	مسجدی	افزود:	لازم	بود	ما	به	دوستان	عراقی	موضوع	را	منتقل	
کنیم	که	این	تصمیم	آمریکا	یک	تصمیم	بسیار	نابخردانه	و	جاهلانه	ای	هست	و	جمهوری	
اسلامی	تعجب	می	کند	که	امروز	سرنوشت	یک	کشور	مثل	آمریکا	دست	فردی	است	که	
به	هیچ	اسلوب	و	قواعدی	پایبند	نیست.	سفیر	ایران	در	بغداد	گفت:	لازم	بود	مواضع،	دیدگاه	
ها	و	نظرات	جمهوری	اسلامی	ایران	و	نیز	تواقعات	تهران	از	دوستان	و	طرف	های	عراقی	را	

به	ایشان	اعلام	کنیم	که	که	این	امر	در	جریان	این	دیدارها	انجام	شد.	

ماموریت تخت روانچی در نیویورک چیست؟

الله کرم: مدافعان برجام 
برای دولت آینده طراحی دارند 

	مجید	تخت	روانچی	به	عنوان	نماینده	ایران	در	سازمان	ملل	منصوب	شد.	او	به	آمریکا	
می	رود	تا	جایگزین	غلامعلی	خشرو	شود.	برخی	این	انتخاب	را	عادی	و	معمولی	تحلیل	می	
کنند	و	در	مقابل	گروهی	معتقدند	انتخاب	تخت	روانچی	برای	حضور	در	نیویورک	حاوی	
پیامی	به	طرف	مقابل	است.حسین	الله	کرم	درباره	علت	انتخاب	مجید	تخت	روانچی	برای	
این	مسئولیت	گفت:	تیم	برجام	متشکل	از	افراد	مختلفی	از	جمله	آقای	تخت	روانچی	بود،	
این	تیم	درصدد	حرکتی	است	که	آثار	این	حرکت	در	آینده	برای	تداوم	برجام	بروز	و	ظهور	
می	کند.وی	افزود:	پیام	انتخاب	تخت	روانچی	نه	فقط	برای	سازمان	ملل،	آمریکا	و	سایر	
کشورها	ها	است	بلکه	برای	جریان	داخلی	هم	نماد	تداوم	خط	برجامی	محسوب	می	شود.	
گرچه	شاید	برخی	بگویند	برجام	در	ابعادی	ضربات	سختی	خورد	و	ادامه	برجام	منوط	به	
مسائل	متعددی	خواهد	بود.	مسائلی	که	آمریکایی	ها	مرتب	در	راستای	تضعیف	آن	گام	بر	
می	دارند.حسین	الله	کرم	درباره	احتمال	بازشدن	فتح	باب	مذاکرات	در	نیویورک	با	حضور	
تخت	روانچی	در	سازمان	ملل	اظهار	کرد:	نگاه	برجامی	همچنان	در	دولت	و	جریان	اصلاح	
طلب	مدافع	دارد،	آنها	برای	دولت	بعدی	زمینه	سازی	می	کنند	تا	شعار	اصلی	برجامی	
خودشان	را	در	آن	دوران	بدهند.	آنها	تلاش	های	دوره	کنونی	را	کافی	نمی	دانند	و	می	
خواهند	برای	دوره	آینده	و	جلب	توجه	مردم	بسترسازی	کنند.	وی	درباره	میزان	موفقیت	
آمیز	بودن	حضور	تخت	روانچی	در	آمریکا	افزود:	من	از	منتقدان	و	مخالفان	برجام	هستم	
و	معتقدم	هنوز	زمان	پرده	برداری	از	واقعیت	تفکر	برجامی	نرسیده	است.	به	نظر	من	
بسترسازی	اصلی	برای	موفقیت	حرکت	برجامی	باید	در	بین	مردم	صورت	بگیرد،	این	مردم	
هستند	که	تعیین	می	کنند	حاضرند	امتیازهای	جدید	برای	ارزانی	های	موقتی	بدهند	یا	

اینکه	درصدد	برگزیدن	استراتژی	مقاومت	بر	می	آیند.

پژمانفر:

 مطالبه گری هزینه دارد؛ نباید تنها تماشا کنیم
نماینده	مردم	مشهد	در	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	اشتباه	ما	این	است	که	مردم	
را	تنها	در	راهپیمایی	ها	و	انتخابات	می	خواهیم،	شما	دانشجویان	باید	این	فضا	را	بشکنید.

حجت	الاسلام	و	المسلمین	نصرالله	پژمانفر	امروز	در	نخستین	دوره	گردهمایی	فعالان	
نشریات	دانشجویی	وزارت	علوم	در	دانشگاه	فردوسی	مشهد،	اظهار	کرد:	بحث	نظام	
مطالبه	گری	یکی	از	مسائل	مهمی	است	که	اگر	در	جامعه	ما	در	مسیر	صحیح	خود	واقع	
شود،	قطعاً	برکات	فراوانی	را	ایجاد	خواهد	کرد.وی	با	بیان	اینکه	در	مجلس	کمتر	از	۳۰۰	
نفر	نماینده	از	حوزه	های	انتخابیه	متفاوت	انتخاب	می	شوند	و	تمام	آحاد	ملت	به	تک	تک	
آن	ها	رأی	می	دهند،	افزود:	رابطه	بین	وکیل	و	موکل،	مهم	ترین	مساله	است.	ما	نماینده	های	
مجلس	انتسابی	روی	کار	نمی	آییم	و	اینگونه	نیست	که	آرای	خود	را	داشته	باشیم.	ما	باید	

وکیل	آرای	مردم،	نظرات	و	خواست	آن	ها	باشیم.

مصلحت	 تشخیص	 مجمع	 رئیس	
خواندن	 تروریست	 به	 واکنش	 در	 نظام	
سپاه	پاسداران	از	سوی	آمریکا	گفت:	اگر	
دشمنان	بخواهند	در	مقام	اجرا	هم	کاری	
بکنند،	مسلما	جمهوری	اسلامی	هم	پاسخ	

متناسب	خواهد	داد.	
در	 لاریجانی	 آملی	 صادق	 الله	 آیت	
تشخیص	 مجمع	 نشست	 نخستین	
اشاره	 با	 در	سال	جدید	 نظام	 مصلحت	
اخیر	 های	 هفته	 طبیعی	 حوادث	 به	
اظهارداشت:	سال	جدید	توام	شده	با	سیل	
ویرانگر	در	شمال،	غرب	و	جنوب	کشور	و	
عده	ای	از	هموطنان	عزیزمان	در	این	واقعه	
جان	باخته	اند	و	عده	ی	کثیر	دیگری	خانه	
و	کاشانه	خود	را	از	دست	داده	و	آسیب	

های	فراوانی	را	متحمل	شده	اند.
بلایای	طبیعی	 این	 البته	 افزود:	 وی	
همه	جا	و	همیشه	هست	اما	مهم	آن	است	
که	مسائل	در	یک	نگاه	الهی	و	توحیدی،	
اسباب	تربیت	نفوس	،	هم	برای	اجتماع	
و	هم	برای	کسانی	است	که	مسئولیت	
دارند.	ما	دیدیم	که	چگونه	همه	ی	مردم	
در	صحنه	کمک	رسانی	به	آسیب	دیدگان	
حاضر	شدند	و	نهادهایی	هم	که	در	این	
خودشان	 نداشتند،	 ای	 وظیفه	 حوزه	
مردم	 مشکلات	 کردن	 برطرف	 برای	 را	
موظف	دیدند	و	به	یاری	هموطنان	سیل	

زده	شتافتند.
مصلحت	 تشخیص	 مجمع	 رئیس	
بار	 که	 محترم	 دولت	 از	 ما	 افزود:	 نظام	
عظیم	اجرایی	کشور	را	بردوش	می	کشد	

مسرانه	می	خواهیم	که	هر	چه	سریع	تر	
در	رفع	مشکلات	این	عزیزان	اقدام	کند	
و	به	فوریت	برخی	از	خسارات	را	ترمیم	و	
جبران	کنند	و	ان	شا	الله	مردم	عزیز	ما	
بتوانند	با	خیال	آسوده	تری،	به	زندگی	

عادی	خویش	باز	گردند.
با	اشاره	به	 الله	آملی	لاریجانی	 آیت	
قبال	 در	 سفید	 کاخ	 نابخردانه	 اقدامات	
ملت	ایران	و	قراردادن	نام	سپاه	پاسداران	
نیز	 تروریستی	 های	 گروه	 فهرست	 در	
گفت:	البته	این	نخستین	اقدام	باطل	هیات	
پایتخت	 انتقال	 نیست،	 آمریکا	 حاکمه	
رژیم	صهیونیستی	به	قدس	و	به	رسمیت	
از	 جولان	 بر	 رژیم	 آن	 تسلط	 شناختن	
همین	قسم	است.	اما	اینکه	بخشی	مهم	
رسما	 را	 کشور	 یک	 نظامی	 نیروی	 از	
تروریست	اعلام	کنند،	کاری	نابخردانه	و	
غیر	عاقلانه	و	خلاف	موازین	بین	المللی	

است.
وی	افزود:	البته	این	نوع	اقدامات	نشان	
می	دهد	که	آمریکایی	ها	در	آن	چیزی	که	
از	خروجشان	از	برجام	انتظار	داشتند	ناکام	
مانده	اند.	آنها	در	۱۳	آبان	می	خواستند	به	
گونه	ای	عمل	کنند	که	اقتصاد	کشور	ما	
فرو	بریزد	و	ملت	و	نظام	ما	را	تسلیم	کنند	
که	بحمدلله	ناکام	ماندند	و	چون	از	آنجا	
ناامید	شدند،	اقداماتی	را	دنبال	می	کنند	
که	آنها	را	به	اهداف	شومشان	نزدیک	کند.
رئیس	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	
افزود:	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	از	بدو	
تاسیس	منشا	خدمات	و	حسنات	و	برکاتی	
برای	کشور	بوده	که	هیچکس	نمی	تواند	
آن	را	انکار	کند	و	نظام	اسلامی،	مرهون	

مجاهدت	های	مخلصانه	سپاهیان	است.
آیت	الله	لاریجانی	توضیح	داد:	در	مقابل	
این	اقدام	غیر	منطقی	کاخ	سفید	و	در	دفاع	

از	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی،	همه	
آحاد	ملت	به	میدان	آمدند	و	نشان	دادند	
که	نمی	شود	با	یک	نیروی	نظامی	معتقد	
که	در	طی	چهل	سال	حیات	جمهوری	
با	اعتقاد	و	 اسلامی،	در	همه	میدان	ها	
ایمان	در	صحنه	حاضر	بوده	است	با	چنین	

رفتارهای	نابخردانه	ای،	مقابله	کرد.
وی	افزود:	دولت	آمریکا	در	خبط	های	
بزرگی	که	در	این	دوره	مرتکب	می	شود،	
بر	همه	دولت	های	پیشین	خود	سبقت	
گرفته	و	اشتباهات	بزرگی	را	مرتکب	می	

شود.
رئیس	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	
عنوان	کرد:	آمریکایی	ها	باید	بدانند	که	
همه	نهادها	و	مردم	همیشه	در	صحنه	ی	
ایران	اسلامی	از	سپاه	پاسداران	حمایت	
می	کنند	و	آمریکایی	ها	از	این	کارشان	

طرفی	نخواهند	بست.	
اعلام	حمایت	 با	 الله	لاریجانی	 آیت	
از	 نظام	 مصلحت	 تشخیص	 مجمع	
سبزپوشان	سپاه	پاسداران،	افزود:	دشمنان	
نظام	جمهوری	اسلامی،	خصوصا	آمریکایی	
این	 از	 ای	 استفاده	 هیچ	 خبیث	 های	
ناصحیح	نخواهند	کرد	و	هیچ	 کارهای	
نفعی	نخواهند	برد	و	جمهوری	اسلامی	
مقاوم	تر	از	قبل	و	ملت	ما	مصمم	تر	از	
همیشه	در	برابر	این	سخنان	و	حرکات	
اگر	 و	 کرد	 خواهد	 ایستادگی	 ناصحیح	
دشمنان	بخواهند	در	مقام	اجرا	هم	کاری	
بکنند،	مسلما	جمهوری	اسلامی	هم	پاسخ	

متناسب	خواهد	داد.

وزیر	نفت	با	بیان	اینکه	دور	تا	دور	همه	تاسیسات	نفتی	ما	در	تالاب	هورالعظیم	آب	است	
و	جایی	وجود	ندارد	که	بدون	آب	باشد،	گفت:	هیچ	انسان	با	شرافتی	برای	تولید	چند	هزار	
بشکه	نفت	به	دنبال	آن	نخواهد	بود	تا	به	مردم	خسارتی	وارد	شود.بیژن	نامدار	زنگنه	در	سفر	
به	خوزستان	در	جمع	خبرنگاران	اظهار	کرد:	به	خوزستان	سفر	کردم	تا	از	نزدیک	گزارش	های	
مربوط	به	سیلاب	را	دریافت	کنم	و	زمینه	را	برای	اقداماتی	که	نفت	می	تواند	برای	بسیج	بیشتر	
امکانات	در	راستای	حل	مشکلات	سیلاب	خوزستان	انجام	دهد	فراهم	کنم.وی	افزود:	از	روز	
اولی	که	خوزستان	گرفتار	سیلاب	شد،	تاکید	کردم	که	همه	امکانات	مجموعه	وزارت	نفت	
در	خدمت	کاهش	آسیب	ها	و	دردهای	مردم	باشد	و	در	این	زمینه	از	روز	گذشته	نیز	نماینده	
ای	را	به	استان	فرستاده	ام	تا	پیگیر	اقدامات	وزارت	نفت	در	استان	خوزستان	باشد.زنگنه	با	
بیان	اینکه	خدمات	نفت	برای	زندگی	مردم	دارای	اهمیت	بسیاری	است،	تصریح	کرد:	اینکه	
گاز	تداوم	داشته	باشد	یا	سوخت	مایع	به	مردم	برسد	و	جریان	نفت	خام	برای	سوخت	رسانی	
ادامه	باشد	دارای	اهمیت	بسیاری	است	و	تا	به	اینجا	و	با	تایید	استاندار	خوزستان	همه	شرکت	

های	تابع	وزارت	نفت	کارهای	خوبی	را	در	راستای	خدمت	رسانی	به	مردم	انجام	داده	اند.
وی	با	اشاره	به	اینکه	سیلاب	رخ	داده	در	کشور	در	طول	این	۶۰	سال	گذشته	بی	سابقه	بوده	
است	و	به	یاد	ندارم	که	چنین	شرایطی	را	تا	کنون	تجربه	کرده	باشیم،	ادامه	داد:	یکی	دیگر	از	
وظایف	شرکت	های	نفتی	این	است	که	در	این	سیل	بی	سابقه	که	شاهد	آن	بوده	ایم،	نسبت	
به	اقداماتی	که	به	آن	ها	واگذار	می	شود	در	حد	توان	اقدام	کنند.	در	این	زمینه	کارهای	خوبی	
انجام	شده	است	تا	شهرهای	استان	خوزستان	از	خطر	سیلاب	دور	بمانند.وزیر	نفت	گفت:	
خوشبختانه	در	استان	خوزستان	خسارت	جانی	نداریم	و	دولت	نیز	خسارت	مالی	وارد	شده	
به	مردم	را	جبران	خواهد	کرد	و	جای	نگرانی	در	این	زمینه	نیست.	ملت	ایران	در	رنج	هستند	
زیرا	خوزستان	در	رنج	است	و	همه	باید	تلاش	کنیم	تا	بار	مشکلات	از	دوش	مردم	خوزستان	
برداشته	شود.وی	با	اشاره	به	صحبت	های	مطرح	شده	در	خصوص	اینکه	مسولان	پذیرفته	
اند	که	به	مردم	خسارت	وارد	شود	اما	به	تاسیسات	نفتی	خیر،	تصریح	کرد:	دور	تا	دور	همه	

تاسیسات	نفتی	ما	در	تالاب	هورالعظیم	آب	است	و	جایی	وجود	ندارد	که	بدون	آب	باشد.	

آیت الله لاریجانی در نخستین نشست مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

اگر دشمنان در مقام اجرا کاری کنند ایران هم پاسخ می دهد 

زنگنه با اشاره به مسائل مربوط به آبگیری هورالعظیم

برای چند بشکه نفت جان دیگران را به خطر نمی اندازیم

اخبــار یادداشت

خبــر

	وزیر	خارجه	جمهوری	اسلامی	ایران	در	نامه	ای	به	دبیرکل	سازمان	ملل	متحد	و	
شورای	امنیت،	نسبت	به	تصمیم	اخیر	واشنگتن	علیه	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	
اعتراض	کرد	و	گفت	آمریکا	و	چند	دولت	دست	نشانده	آنها،	تمامی	مسئولیت	عواقب	

خطرناک	این	ماجراجویی	را	برعهده	خواهند	داشت.	
متن	نامه	محمد	جواد	ظریف	به	آنتونیو	گوترش	و	شورای	امنیت	به	شرح	زیر	است:
»می	خواهم	توجه	شما	را	به	اقدام	بی	سابقه،	غیرقانونی	و	خطرناک	دولت	بی	
قانون	فعلی	ایالات	متحده	آمریکا	در	قراردادن	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی،	شاخه	ای	
رسمی	از	نیروهای	مسلح	جمهوری	اسلامی	ایران،	در	فهرست	به	اصطلاح	'سازمان	های	
تروریستی	خارجی'	جلب	نمایم.	جمهوری	اسلامی	ایران	ضمن	محکومیت	شدید	این	
اقدام	بی	اساس	و	تحریک	آمیز،	آن	را	اقدامی	خصمانه	علیه	جمهوری	اسلامی	ایران	و	
خطر	عمده	ای	برای	صلح	و	امنیت	منطقه	ای	و	بین	المللی	می	داند.	این	حرکت	که	قبلا	
هیچگاه	سابقه	نداشته	است	حتی	برای	این	رژیم	ایالات	متحده	که	پیش	از	این	تحریم	
ها	و	اقدام	های	یکجانبه	غیرقانونی	زیادی	صورت	داده	بود،	نقض	آشکار	اصول	مسلم	

حقوق	بین	الملل	و	منشورملل	متحد	از	جمله	اصل	برابری	حاکمیت	دولت	ها	است.
این	حرکت	تحریک	آمیز	تنش	ها	را	به	سطحی	تقابلی	و	غیرقابل	کنترل	می	رساند	
و	خطر	حوادث	و	وقایع	را	در	منطقه	ای	که	پیش	از	این	هم	با	چالش	های	بی	شماری	
مواجه	بوده،	افزایش	می	دهد.	بدیهی	است	رژیم	ایالات	متحده	امریکا	همراه	با	کسانی	
که	به	صورت	علنی	مشارکت	و	تاثیرگذاری	در	این	اقدام	را	پذیرفته	اند	و	همچنین	
دو	یا	سه	رژیم	دست	نشانده	ای	که	از	اینکار	حمایت	کرده	اند،	تمامی	مسئولیت	های	
عواقب	خطرناک	این	اقدام	ماجراجویانه	را	برعهده	خواهند	داشت.برخلاف	آمریکا	و	
متحدان	منطقه	ای	آن	که	همواره	حامی	گروه	های	افراطی		و	تروریست	ها	در	منطقه	

غرب	آسیا	بوده	اند،	کما	اینکه	از	جمله	توسط	رئیس	جمهور	فعلی	ایالات	متحده	در	زمان	
مبارزات	انتخاباتی	اش	صراحتا	پذیرفته	شد،	نیروهای	مسلح	ایران	از	جمله	و	به	ویژه	
سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	پیوسته	در	خط	مقدم	مقابله	با	تروریسم	و	افراطی	گری	
در	منطقه	بوده	اند.	نقش	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	در	مقابله	با	گروه	های	تروریستی	
مورد	تحریم	شورای	امنیت	نظیر	القاعده،	داعش،	النصره	و	سایر	گروههای	تروریستی	
در	منطقه	توسط	مردم	و	دولت	های	آسیب	دیده	همواره	مورد	توجه	و	تقدیر	بوده	است.
در	اقدامی	متقابل	در	برابر	اقدام	غیرقانونی	و	نابخردانه	امریکا،	جمهوری	اسلامی	ایران	
رژیم	ایالات	متحده	آمریکا	را	»دولت	حامی	تروریسم«	و	»فرماندهی	مرکزی	آمریکا	
موسوم	به	سنتکام«	و	تمامی	نیروهای	وابسته	به	آن	را	»گروه	تروریستی«	اعلام	کرد.	
این	فرماندهی	مسئولیت	اجرای	سیاست	های	تروریستی	دولت	امریکا	علیه	منطقه	غرب	
آسیا	را	با	هدف	قراردادن	عامدانه	غیرنظامیان	برای	پیشبرد	سیاست	های	خصمانه	ایالات	
متحده	بر	عهده	داشته	است.	سنتکام	امنیت	ملی	جمهوری	اسلامی	ایران	و	جان	افراد	
بی	گناه	ایرانی	و	غیرایرانی	را	بخطر	انداخته	است	که	از	آن	جمله	حمله	وحشیانه	و	
عامدانه	به	هواپیمای	مسافربری	ایران	در	سال	۱۳۶۷،	همدستی	در	کشتار	مردم	یمن	
و	دیگر	شهروندان	غیر	نظامی	در	غرب	آسیا	را	می	توان	نام	برد.جمهوری	اسلامی	ایران	
همچنین	می	خواهد	تصریح	نماید	که	به	رغم	اقدام	های	متعدد	مستقیم	و	غیرمستقیم	
صورت	گرفته	از	سوی	سنتکام	که	ذات	تروریستی	دارد،	اعلان	این	نهاد	دولتی	به	عنوان	
یک	سازمان	تروریستی	توسط	ایران	صرفا	براساس	عمل	متقابل	است	و	نباید	تغییر	در	
موضع	حقوقی	ایران	در	ارتباط	با	اصل	برابری	حاکمیت	دولت	ها	و	تعریف	تروریسم	
تلقی	شود.موجب	امتنان	خواهد	بود	چنانچه	این	نامه	به	عنوان	سند	مجمع	عمومی	و	

شورای	امنیت	منتشر	شود.«

ظریف در نامه ای به سازمان ملل متحد:

آمریکا مسئول عواقب ماجراجویی علیه سپاه است

رئیس	سازمان	برنامه	و	بودجه	از	اختصاص	۱۴	میلیارد	
دلار	ارز	۴۲۰۰	تومانی	برای	تامین	کالاهای	اساسی	در	

سال	۹۸	خبر	داد.	
محمدباقر	نوبخت	روز	پنجشنبه	در	حاشیه	شرکت	در	
نخستین	اجلاس	شورای	عالی	استان	ها	در	سال	۹۸	در	
جمع	خبرنگاران	افزود:	پرداخت	بیش	از	۱۳	و	نیم	میلیارد	
دلار	در	سال	گذشته	با	ارز	۴۲۰۰	تومانی	از	سیاست	های	
دولت	بوده	که	این	امر	را	برای	امسال	در	حد	۱۴	میلیارد	
دلار	تعیین	کردیم	و	مجلس	نیز	در	فرایند	رسیدگی	به	
لایحه	بودجه،	پیشنهاداتی	را	برای	این	کار	داد	که	دولت	
متناسب	با	قانون	و	سیاستی	که	در	این	راه	دارد،	اعمال	

می	کند.رئیس	سازمان	مدیریت	برنامه	و	بودجه	در	پاسخ	
به	سئوال	دیگری	مبنی	بر	اینکه	شنیده	شده	اخیراً	در	
با	حضور	وی،	به	بحث	قیمت	گذاری	بنزین	 جلسه	ای	
پرداخته	شده	است،	گفت:	قطعاً	همه	مباحث	در	ستاد	
اقتصادی	دولت	مطرح	می	شود	اما	اینکه	مشخصاً	برای	

بحث	بنزین	تشکیل	جلسه	داده	شود،	درست	نیست.	
در	 در	چارچوب	مصوبه	ای	که	 دقیقاً	 ما	 افزود:	 وی	
مجلس	شورای	اسلامی	مطرح	است،	اقدام	می	کنیم	و	
همه	روزهای	هفته	با	حضور	رئیس	جمهور،	ستاد	اقتصادی	
دولت	تشکیل	و	در	آنجا	موضوعات	مهم	مورد	بحث	و	

بررسی	قرار	می	گیرد.

صندوق	 منابع	 از	 استفاده	 امکان	 درباره	 نوبخت	
توسعه	ملی	برای	جبران	خسارات	سیل	نیز	گفت:	بالغ	
بر	۱۵۶	میلیارد	تومان	به	استان	هایی	که	درگیر	سیل	
بودند	به	تناسب	میزان	خساراتی	که	دیدند	برای	امور	
جاری	پرداخت	کردیم	و	هنوز	هم	همه	این	پول	ها	خرج	
نشده	است.	البته	مقرر	شده	نحوه	توزیع	این	مبالغ	بین	
استان	های	آسیب	دیده،	با	هماهنگی	ستاد	مدیریت	بحران	

کشور	انجام	شود.
وی	تاکید	کرد:	اگر	این	مبالغ	ناکافی	باشد،	به	طور	قطع	
بر	روی	سایر	سازو	کارهای	دیگر	از	جمله	صندوق	توسعه	

ملی	هم	متمرکز	می	شویم.

یک	عضو	شورای	مرکزی	حزب	اعتماد	ملی		گفت	
اکنون	 اتفاقا	 ترک	کنند	 را	 مبارزه	 میدان	 نباید	 :مردم	
باید	مبارزه	را	تا	آخر	راهش	ادامه	دهند	و	رانت	خواران	و	
منفعت	جویانی	که	از	بی			فاوتی	مردم	ارتزاق	کردند	و	از	
غفلت	مردم	ارتزاق	کردند	را	از	عرصه	های	تصمیم	سازی	
و	تصمیم	گیری	به	حاشیه	برانند	و	نگذارند	آن	ها	همچنان	

برای	مردم	تصمیم	بگیرند.
محمدصادق	جوادی	حصار	در	پاسخ	به	این	سوال	که	
توجه	به	این	نگاه	دوم	برای	سال	آینده	که	انتخابات	مجلس	
را	هم	پیش	رو	داریم	چقدر	ضرورت	دارد	که	با	اهمیت	
دادن	به	این	نگاه	بتوانیم	بار	دیگر	شور	ملی	را	در	سطح	
بالایی	داشته	باشیم؟	ابراز	داشت:	به	نظر	من	راه	های	زیادی	
وجود	دارد	ولی	دم		دستی		ترین		و	عملیاتی	ترین	راه	این	
است	که	نظام	پارلمانی	و	حزبی	در	جامعه	به	طور	واقعی	
تقویت	شود.	وی	اضافه	کرد:شرط	آن	هم	این	است	که	از	
نظر	قانونی	چند	اتفاق	لازم	و	ضروری	رخ	دهد	یکی	اینکه	
پدیده	نظارت	که	به	یک	اهرم	ضربه	آفرین	در	افکار	عمومی	
تبدیل	شده	است	اصلاح	شود	هرچند	که	حتی	ممکن	

است	غایتا	هم	اینگونه	نباشد.
* »نمی گذارندها« باید از بین برود  

عضو	شورای	مرکزی	حزب	اعتماد	ملی	با	تاکید	بر	
اینکه	نظارت	شورای	نگهبان	تبدیل	شده	به	اینکه	ما	
مجلس	خوب،	آزاد	و	مستقل	را	نمی	توانیم	داشته	باشیم،	
بیان	کرد:	این	شیوه	باید	اصلاح	شود	یعنی	شورای	نگهبان	
همانطور	که	در	قانون	هم	پیش	بینی	شده	نظارت	بر	
مصوبات	مجلس	را	داشته	باشد	نه	بر	نمایندگان	چون	
نماینده	باید	مصونیت	داشته	باشد	و	باید	آزاد	انتخاب	شود	
تا	بعدا	هم	بتواند	آزاد	انتخابگری	کند	و	آزاد	هم	عمل	کند.	

این	می	تواند	مشارکت	آفرین	باشد.
جوادی	حصار	ادامه	داد:	دوم	اینکه	حزب	به	معنای	

واقعی	کلمه	بتوانند	در	تعیین	قدرت			نقش		آفرین	باشند	
یعنی	اگر	احزاب	چپ	یا	راست	یا	احزاب	اعتدالی	یا	هر	
حزب	دیگری	توانستند	مجلس	و	ریاست			جمهوری	را	به	
دست	بگیرند	و	واقعا	توانستند	برنامه	هایشان	را	اجرا	کنند.	

این	هم	مشارکت	آفرین	است.	
از	آفت	هایی	که	داریم	این	 اینکه	یکی	 با	بیان	 وی	
است	که	مردم	می	آیند	در	انتخابات	شرکت	می	کنند	و	
بعد	می	بینند	رئیس		جمهوری	که	انتخابش	کرده	اند	با	یک	
برنامه	هایی	آمده	ولی	آن	برنامه	ها	اجرا	نمی	شود،	یادآور	
شد:	بعد	هم	که	از	او	پرسیده	می	شود	چرا	اجرا	نمی	شود	
این	 باید	 نمی	گذارد؟	 نمی	گذارند.	چه	کسی	 می	گوید	

نمی	گذارندها	از	بین	برود.
مدیرمسئول	روزنامه	توقیف	شده	توس	با	بیان	اینکه	
هر	برنامه	ای	که	در	کشور	با	انتخاب	مردم	رای	می	آورد	
و	به	قدرت	می	رسد	آن	برنامه	تا	پایان	چهارسال	بدون	
ممانعت	ها	و	مزاحمت	های	فراقانونی	و	غیرقانونی	باید	اجرا	
شود	تا	مردم	نتیجه	برنامه	را	ببینند	و	بعد	از	چهارسال	یا	
هشت	سال	یا	به	همان	برنامه	یا	ادامه	آن	برنامه	رای	دهند	
یا	به	خلاف	آن	برنامه	رای	دهند،	عنوان	کرد:	اینکه	هر	
دولتی	سر	کار	بیاید	و	آخرش	بگوید	نمی	گذارند	من	کار	
کنم،	این	یعنی	چه	کسی	نمی	گذارد	که	کار	کنند؟	بالاخره	
همه	دولت	های	جمهوری	اسلامی	که	خائن	نیستند،	همه	
دولتمردان	که	خائن	نیستند	چه	کسانی	هستند	که	

نمی	گذارند	این	دولت	ها	کار	کنند؟
امر  از  را  ملت  ناف  بند  می خواهند  برخی   *

»تعیین سرنوشت« ببُرند
وی	افزود:	آن	منابع	و	مراکزی	که	مانع	از	تحقق	اراده	
ملت	می	شوند	باید	از	سر	راه	ملت	برداشته	شوند	تا	مردم	
امید	واقعی	به	اجرای	منویات	خود	پیدا	کنند.	ما	برنامه	

مصوب	می	کنیم	ولی	قدرت	اجرای	آن	را	نداریم.

این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	بیان	اینکه	یک	اراده	
مسلط	از	خارج	از	کشور	و	یک	اراده	سلطه	طلب	از	داخل	
کشور	همسو	و	همگام	با	یکدیگر	برای	ناامید	کردن	مردم	
در	امر	تعیین	سرنوشت	عمل	می	کنند،	تصریح	کرد:	برای	
اینکه	مردم	را	برسانند	به	اینجا	تا	بگویند	فایده	ای	ندارد،	ول	
کنید	و	برویم،	اگر	مردم	مسئله	را	رها	کردند	در	واقع	دارند	
در	زمین	آن	دو	لبه	قیچی	بازی	می	کنند	که	می	خواهند	

بند	ناف	ملت	را	از	امر	تعیین	سرنوشت	ببرند.	
جوادی	حصار	در	گفت	و	گو	با	ایلنا	اضافه	کرد:	اینجا	این	
اتفاق	می	افتد	که	یک	عده	برای	خودشان	به	عنوان	قیم	
به	جای	مردم	تصمیم	بگیرند	و	آنجا	هم	این	عده	این	ها	
را	تحت	فشار	قرار	دهند	که	فارغ	از	پشتوانه	های	ملی	پای	
میز	مذاکره	بنشانند	و	تحت	فشار	امتیاز	بگیرند.	یعنی	در	
هر	دو	صورت	بازنده	اصلی	ملت	ایران	خواهند	بود	اگر	به	
مرحله	بی		تفاوتی	برسد.وی	با	بیان	اینکه	مردم	باید	مبارزه	
کنند	و	مبارزه	قانونی	و	چهارچوب		دار	و	مبارزه	انتخاباتی	
داشته	باشند	و	ناامید	نشوند،	خاطرنشان	کرد:	ما	به	رئوس	
قله	نزدیک	می	شویم	چون	شفافیت	اصل	مبارزه	است.	
بالاخره	مردم	به	برکت	فضای	مجازی	و	مبارزات	مدنی	
خیلی	مسائل	برایشان	مشخص	شده	که	کانون	های	قدرت	
پنهان	پیدا	شدند،	کانون	های	سلطه	خواهی	و	تسلط	طلبی	
بر	منافع	مردم	روشن	شده	اند	و	رانت	ها	و	رانت	خواران	برای	

مردم	مشخص	شده	اند.
این	روزنامه	نگار	یادآور	شد:	اکنون	که	این	کانون	ها	
مشخص	شده	اند	مردم	نباید	میدان	مبارزه	را	ترک	کنند	
اتفاقا	اکنون	باید	مبارزه	را	تا	آخر	راهش	ادامه	دهند	و	
رانت	خواران	و	منفعت	جویانی	که	از	بی			فاوتی	مردم	ارتزاق	
کردند	و	از	غفلت	مردم	ارتزاق	کردند	را	از	عرصه	های	
تصمیم	سازی	و	تصمیم	گیری	به	حاشیه	برانند	و	نگذارند	

آن	ها	همچنان	برای	مردم	تصمیم	بگیرند.

نوبخت: 

14 میلیارد دلار ارز 4200 تومانی برای سال 98 اختصاص یافت 

جوادی حصار :

مردم میدان مبارزه قانونی و انتخاباتی را ترک نکند 

محمود شفاعی بجستان



3 شنبه -بیست وچهارم فروردین ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4780

 عاملی که جلوی لاغر شدن شکم را می گیرند

 آب کردن چربی های شکم نه تنها به بهتر شدن ظاهرمان کمک می کند، بلکه برای 
سلامتی ما هم مفید است. چربی زیاد در ناحیه ی شکمی می تواند منجر به بروز بیماری 
های جدی ای مثل دیابت، فشار خون بالا و بیماری قلبی شود. اما متأسفانه خلاص 
شدن از این چربی ها همیشه هم کار ساده ای نیست. اگر تمام تلاش هایتان برای 
رسیدن به ظاهر دلخواه، بی نتیجه مانده و چربی های شکم تان هنوز سر جای خود 
هستند، احتمالًا این مسأله دلایل پنهانی دارد که از آن ها بی خبرید. در ادامه به دلایل 

احتمالی ای می پردازیم که مانع لاغر شدن شکم می شوند.
 ۱- نوع چربی شکم تان را نمی دانید: اگر در آب کردن چربی های شکم تان موفق 
نبوده اید، یکی از دلایل احتمالی این مسأله می تواند این باشد که روش اشتباهی را برای 
این کار انتخاب کرده اید. چاقی شکمی پنج نوع مختلف دارد که در اثر عوامل مختلفی 
به وجود می آیند و هر یک از آن ها به رژیم غذایی و ورزش مخصوصی نیاز دارند. بنابراین 
اول از هر چیز باید نوع چربی شکم تان را شناسایی کنید و بعد، با توجه به آن، برای 

کاهش وزن خود برنامه ریزی کنید.
۲- دائماً خود را وزن می کنید: اگر برای وزن کردن خودتان دائماً سراغ ترازو می 
روید، باید این عادت را کنار بگذارید و سعی کنید در برابر میل به این کار مقاومت کنید. 
وسواس وزن کردن می تواند از سرعت فرآیند کاهش وزن کم کند. هر بار که خود را وزن 
می کنید و با عددی روی ترازو مواجه می شوید که با وزن مورد انتظارتان تفاوت دارد، 
شروع به قضاوت کردن خودتان می کنید. این کار انگیزه ی شما را از بین می برد، شما 
را تحت فشار قرار می دهد، ذهن تان را درگیر افکار منفی می کند و روحیه  ی شما را بد 
می کند. همه ی این موارد می تواند شما را به تسلیم شدن سوق دهد و ممکن است برای 
کم کردن اضطراب تان به پرخوری روی بیاورید. بنابراین بهتر است فقط هفته ای یک بار 
خودتان را وزن کنید و با این کار فقط از وضعیت تان آگاه شوید نه اینکه از آن برای قضاوت 

کردن خودتان استفاده کنید.
۳- رژیم غذایی تان اشتباه است: بدن ما به عناصر متعدد، ویتامین ها، کربوهیدرات 
ها و حتی چربی نیاز دارد. اگر خودتان را از بخشی از این مواد مفید محروم کنید، به این 
ترتیب، رژیم غذایی تان بیشتر از آنکه برایتان مفید باشد، مضر خواهد بود. اگر فقط میوه 
و سبزی بخورید یا بر عکس، فست فود بخورید و شکر و نمک زیادی مصرف کنید، کار 
کاهش وزن برایتان سخت خواهد شد. بنابراین باید رژیم غذایی خود را کنترل و بررسی 

کنید و منیزیم، ویتامین ها، چربی های مفید و دیگر عناصر را حتماً در آن بگجانید.
۴- برنامه ی ورزشی تان متنوع نیست:  ورزش کردن روشی عالی برای کاهش 
چربی های بدن است. اما فراموش نکنید که باید به برنامه ی ورزشی خود تنوع دهید. هر 
ورزشی روی بخش خاصی از بدن تأثیر می گذارد. بنابراین، نباید فقط روی انجام ورزش 
های هوازی یا کششی تمرکز کنید. تمرینات شدت بالا و قدرتی، شنا و حتی ورزش های 
رزمی را در برنامه ی ورزشی خود بگنجانید. به علاوه، این تصور را که ورزش فقط در 
باشگاه و با تجهیزات ورزشی امکان پذیر است را دور بریزید. شما در خانه و خیابان هم می 
توانید ورزش کنید. فقط سعی کنید که زیاده روی نکنید. به کار خود ایمان داشته باشید 

و خود را وقف آن کنید، اما به خودتان صدمه نزنید.
۵- اضطراب دارید:  اضطراب برای تمام بدن مضر است و به ویژه روی وزن بدن تأثیر 
منفی دارد. استرس و نگرانی، رژیم غذایی و وضعیت روحی و جسمی تان در زمان ورزش 
کردن را تحت تأثیر قرار می دهد. علاوه بر این، بالا بودن سطح کورتیزول یا همان هورمون 
اضطراب، باعث افزایش شکل گیری چربی در بدن می شود. از هر فرصتی برای کم 
کردن اضطراب تان استفاده کنید، سعی کنید بیشتر ریلکس کنید، کاری خارج از روال 
عادی زندگی تان انجام ندهید، یک سرگرمی برایتان خودتان داشته باشید یا با دوستان 
تان بیرون بروید. وقتی احساس آرامش کنید، انگیزه ی بیشتری برای کسب موفقیت 

های جدید در کار کاهش وزن پیدا خواهید کرد.
۶- سطح هورمون آندروژن در بدن تان بالا است: آخرین اما یکی از مهم ترین 
دلایل آب نشدن چربی های شکم، سندرم تخمدان پلی کیستیک است که منظور از آن 
بالا بودن سطح هورمون های مردانه در بدن زنان است. این سندرم عملکرد بسیاری از 
اندام های بدن را تحت تأثیر قرار می دهد و باعث مشکلاتی مانند بیماری های مربوط 
به قاعدگی، مشکلات باروری و ریسک بروز دیابت می شود. به علاوه، سندرم تخمدان 
پلی کیستیک باعث افزایش وزن می شود. برای اطلاع از سطح آندروژن بدن خود به 

پزشک مراجعه کنید.

با این مواد غذایی بدنتان را خوشبو کنید
 در این مطلب با غذا هایی که جلوی بدبو شدن بدن را می گیرند آشنا خواهید شد. این 

مواد غذایی به راحتی بدن تان را خوشبو می کنند
خوردن بعضی غذا ها مثل کاهو، گوجه فرنگی یا  قهوه عرق بدن را زیاد و بوی عرق را 
تندتر و قوی تر می کند. اما غذا هایی هم وجود دارند که تاثیر معکوس دارند و جلوی بدبو 

شدن بدن را می گیرند.
*خوشبو شدن بدن با روغن نارگیل

 روغن نارگیل  یکی از موثرترین محصولاتی است که در خوشبو شدن بدن موثر است. 
خاصیت ضد میکروب روغن نارگیل جلوی رشد باکتری ها را می گیرد و اسید لوریک 
موجود در آن بوی بد بدن را می گیرد. پیشنهاد می شود روزانه ۱ الی ۲ بار بعد از حمام 
قسمت زیر بغل را با روغن نارگیل چرب کنید. اگر در غذا ها از روغن نارگیل استفاده کنید 

بوی بد دهان نیز از بین می رود.
*خوشبو شدن بدن با لیمو و خانواده مرکبات

خاصیت ضدعفونی کننده لیمو علاوه بر بوی بد بدن بوی بد دهان را نیز از بین می برد. 
صبح ها یک لیوان ترکیب آب و آب لیمو مصرف کنید و یا این که آب نصف لیمو را بگیرید و 

به قسمت های زیر بغل و یا زیر پا ها بمالید و بعد از خشک شدن دوش بگیرید.
*خوشبو شدن بدن با تخمه شنبلیله

تخمه شنبلیله نوعی آنتی اکسیدان  است نه تنها سموم بدن را از بین می برد بلکه از 
عفونت هایی که منجر به بوی بد می شود نیز جلوگیری می کند. ۱ قاشق چای خوری 
تخمه شنبلیله را دم کنید و بعد از ۶ الی ۸ ساعت بنوشید. تخمه شنبلیله را در چای هم 

می توانید اضافه کنید.
*خوشبو شدن بدن با برگ نیم

برگ نیم یک داروی گیاهی ارزشمند است که مدت هاست در گیاه پزشکی به کار 
می رود. برگ های این گیاه خاصیت ضدعفونی کننده دارد باکتری ها و سمومی که 
باعث ایجاد بوی ناخوشایند بدن می شوند را از بین می برد. برگ نیم را می توانید مثل تخم 
شنبلیله استفاده کنید. پودر برگ نیم را با آب خمیری کنید زیربغل بزنید و بعد از چند 

دقیقه بردارید و دوش بگیرید. این کار را ۳ بار در هفته انجام دهید.
*خوشبو شدن بدن با جعفری

جعفری حاوی مقدار زیادی کلروفیل است و بوی خوب آن خاصیت ضدعفونی کننده 
و گندزدایی دارد. این گیاه بدن را پاکسازی کرده و با باکتری هایی که منجر به بوی بد 

می شوند مبارزه می کند.
*خوشبو شدن بدن با مریم گلی

مریم گلی حاوی فلاونوئیدهایی، چون آپی ژنین، دیوسمتین و لوتئولین است. این 
گیاه دارای چندین خاصیت درمانی از جمله هموستاتیک، اکسپکتورانت، دیورکتیک، 
ضد التهاب و ضد باکتری است. برگ ها و گل های این گیاه با تعریق مبارزه می کنند و آن 

را می توان هم به عنوان دمنوش و هم در حمام استفاده کرد.
*خوشبو شدن بدن با نعناع

نعناع را همی توان تازه مصرف کرد هم به صورت خشک شده و هم به شکل روغن 
گیاهی. این گیاه خاصیت ضد التهاب دارد و به همین دلیل بوی بد بدن را از بین می برد.

*خوشبو شدن بدن با دارچین
دارچین را همیشه در غذا استفاده کنید، زیرا بوی بد دهان را از بین می برد. اگر روزانه 

مصرف شود جلوی تعریق و بد بو شدن بدن را نیز می گیرد.
*خوشبو شدن بدن با چای سبز

 چای سبز حاوی اسید های ارگانیک است و خاصیت قابض آن جلوی رشد باکتری ها و 
تعریق زیاد را می گیرد. این گیاه هم برای پا ها هم دهان و هم بدن مفید است. روزانه چای 

سبز بنوشید تا زودتر به نتیجه برسید.
*خوشبو شدن بدن با رزماری

رزماری جلوی رشد باکتری هایی که باعث ایجاد بوی بد می شوند را می گیرد. این گیاه 
حاوی موادی، چون کلروفیل و منتول است که تاثیر ضدعفونی کننده دارند. کمبود 
زینک در بدن باعث تعریق زیاد می شود و گیاه رزماری زینک مورد نیاز بدن را تامین 
می کند. می توانید با این گیاه دوش بگیرید و یا چند قطره روغن رزماری را با آب رقیق 

کرده و به قسمت زیر بغل بزنید.

علمی و سلامت 

10عامل 
ناشناخته که 
موجب نفس 
بدبو می شود

اینفوگرافی:   محسن عبداللهی *

بدبو که در پزشکی  »هالیتوز« نامیده می شود، می تواند از عادات بهداشتی 
دندان پزشکی ناشی شود و ممکن است نشانه ای از مشکلات دیگر سلامت 

باشد. تنفس بد ممکن است با انواع غذاهایی که می خورید و سایر عادات 
شیوه زندگی ناسالم نیز بدتر شود. اساسا تمام غذای خورده شده در دهان 

شما خرد می شود. اگر غذاهای با بوی قوی مانند سیر یا پیاز بخورید، مسواک 
زدن و نخ ریسی )حتی دهانشویه( به طور موقت بوی بد را پوشش می دهد. بو 

کاملا از بین نمی رود تا زمانی که مواد غذایی از بدن شما عبور کرده باشند.

را قطع  از کربوهیدرات ها  هنگامی که استفاده 
افزایش  را  پروتئین  از  استفاده  میزان  و  می کنید 
می دهید، بدن شما شروع به سوختن چربی برای 
باعث  فرایند  این  می کند.  انرژی  آوردن  به دست 
نام »کتون« می شود که عامل  به  ترکیباتی  ایجاد 
نفس بدبو است. در این مورد، بهداشت دهان و 
دندان بهتر، مشکل را حل نخواهد کرد زیرا این 
دلیل اصلی نیست. تنها شانس شما این است که 
بوی تنفس خود را با آدامس بدون قند پنهان کنید.

هالیتوز  شکل گیری   و  باکتری ها  رشد  باعث  می دارند،  نگه  خشک  را  شما  دهان  که  نوشیدنی هایی 
)اصطلاح پزشکی برای نفس بد( می شوند. نوشیدنی هایی با کافئین، غذاهای تند و سیگار نیز می توانند 
چنین تاثیری داشته باشند. دهان خشک که در طول شب بر اثر نخوردن آب دهان به وجود آمده، »نفس 

صبحگاهی« نام می گیرد.

زخم ممکن است به خودی خود مشکل 
نباشد اما بر اساس یک مطالعه در مجله 
هلیکوباکتر  میکروبیولوژی،  پزشکی 
زخم  موجب  که  باکتری  نوعی  پیلوری، 
می شود نیز می تواند منجر به نفس بدبو 
از  می توانید  باکتری ها  درمان  با  شود. 
صدمه دیدن نجات پیدا کنید. پزشک شما 
می تواند برای هلیکوباکتر پیلوری )گونه ای 
از باکتری هلیکوباکتر و شایع ترین موجود 
بعد  در  را  انسان ها  که  است  ذره بینی 
تست  می کند(  عفونت  به  مبتلا  جهانی 
کند و برای درمان آن آنتی بیوتیک تجویز 

کند.

عفونت های دستگاه تنفسی مانند سرماخوردگی و برونشیت 
این  به  بد شود،  نیز می تواند در شما موجب شکل گیری نفس 
دلیل که باکتری هایی که بو را ایجاد می کنند از آب بینی تغذیه 
می کنند)بله، شرم آور است( و اگر یک راه تنفسی شما باز مانده 
و با آن بارها نفس می کشید، این روند می تواند موجب خشکی 

دهان شما شود.

این میوه ها قند بسیار زیادی دارند و باکتری هایی که باعث به وجود آمدن آن می شوند عاشق زندگی در 
چنین محیطی هستند. به طور معمول یک چهارم فنجان کشمش ۲۱ گرم قند دارد. همان مقدار زردآلوی 
خشک شده ۱7 گرم قند دارد. این مثل خوردن ۴ یا ۵ قاشق چای خوری شکر خالص است. علاوه بر 
این، میوه خشک شده چسبناک است بنابراین می تواند بین دندان های شما باقی بماند. بعد از میان وعده 

مطمئن شوید نخ و مسواک دارید.

بدون  تجویزشده  داروی   ۴00 از  بیش 
و  ضدافسردگی  داروهای  جمله  از  نسخه، 
را  بزاق  جریان  می تواند  آلرژیک،  داروهای 
مواد  می کند  کمک  مایع  این  کند.  خنثی 
غذایی و باکتری ها را بشویید و نفس بدبو را 
تغییر داروهایی که استفاده  نگه دارید.  دور 
می کنید، همیشه یک گزینه نیست بنابراین 
انجمن دندان پزشکی آمریکا توصیه می کند 
برای  را  قند  بدون  آدامس  جویدن  شما 
کنید.  امتحان  خود  مرطوب  دهان  حفظ 
مخصوص  دهان  شستشودهنده های 

می تواند به شما کمک کند.

باکتری های  شامل  سفید  خوشه  این 
مرده  سلول های  غذایی،  ذرات  سخت شده، 
و مخاط است که در لبه های لوزه ها و پشت 
زبان شما به دام افتاده است. آنها به جز بوی 
بد به طور کلی بی ضرر هستند و اغلب خود 
اوقات می توانید  اما گاهی  بین می برند  از  را 
را  کار  این  بیشتری  سرعت  با  نمک  آب  با 
انجام دهید. دندان پزشک شما ممکن است 

گزینه های دیگری برای شما داشته باشد.

اصلی  علت  زبان  در  باکتری 
خود  زبان  است.  بدبو  نفس 
تمیزکننده  یا  مسواکتان  با  را 
را  کار  اسکرپز  کنید.  پاک  زبان 
داد.  خواهد  انجام  بهتر  کمی 
که  شکننده  پلاستیک های  از 
می توانند ضربه محکم و ناگهانی 
بر زبان شما وارد کنند و همچنین 
فلز که می تواند تیز و برنده باشد، 

اجتناب کنید.

ریفلاکس  )بیماری   GERD علائم  دو  این 
معده(، یک اختلال گوارشی مشترک است. 
نفس شما ممکن است به دلیل برگشت مواد 
غذایی هضم نشده یا تحریک اسید معده بدبو 
شده باشد. در صورتی که اغلب سوزش معده 

دارید با پزشکتان مشورت کنید.

دندان های کشیده شده و پرکرده می توانند 
محلی برای جمع شدن ذرات غذایی باشند 
خرابی  به  منجر  که  کنند  تولید  باکتری  و 
دندان و بیماری های دهان و نفس می شود. 
مشکلات  می توانند  مشکل دار  پروتزهای 
مشابهی ایجاد کنند. همه اینها دلایل بیشتر 
دندان پزشکی  منظم  برنامه ریزی های  برای 

است.

رژیم غذایی با کربوهیدرات کم

دهان خشک

زخم

سرماخوردگی معمولی

میوه های خشک شده

داروها

سنگ لوزه زبان شما

ریفلاکس اسید یا سوزش سر دل

دندان های کشیده شده و پرکرده

 

از  الهام  با  آلمان  بن  دانشگاه  محققان  از  گروهی 
قابلیت های ویژه نوعی ماهی برقی دوربینی را تولید کرده 

اند که می تواند در آب های تاریک به خوبی عکاسی کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، این ماهی 
از توانایی خاصی برای تبدیل انرژی الکتریکی بدن خود 
به ابزار شناسایی محیطی برخوردار است و محققان با 
از همین قابلیت دوربین تصویربرداری زیرآبی  استفاده 

جدیدی طراحی کرده اند.
ماهی یادشده پیل ماهی پیتر نام دارد و چشم های آن از 
توانایی زیادی برای دیدن محیط اطراف برخوردار نیستند. 
از همین رو، ماهی مذکور با ارسال پالس های الکتریکی 
می کند.  شناسایی  را  موجود  موانع  اطراف،  محیط  به 
پالس های یادشده ۸۰ بار در ثانیه از دم آن متصاعد شد 

و در بازگشت به ماهی کمک می کنند برآوردی مناسب از 
شرایط محیطی اطراف به دست آورد و شکل و ابعاد هر 

آنچه در اطرافش قرار دارد را درک کند.

محققان با بررسی این پالس ها، نمونه اولیه دوربینی را 
تولید کرده اند که می تواند از محیط اطراف خود تصاویر 
الکتریکی تهیه کند. این دوربین برای عکاسی در عمق 
آب که نور بسیار اندکی به آن می تابد و همین طور عکس 
استفاده  قابل  آلود  گل  و  غیرپاکیزه  آب های  در  گرفتن 

است.
دوربین مذکور با استفاده از مجموعه ای از الکترودها، 
میدان مغناطیسی الکتریکی ضعیفی را به دور خود ایجاد 
می کند و ابعاد و حجم و فاصله اشیای مختلف را به همین 
شکل اندازه گیری کرده و تصویر نهایی را خلق می کند. 
دوربین یادشده می تواند هر شیء را در زیر آب شناسایی 
کند و حتی تشخیص دهد کدام شیء در حال حرکت 

است.

تشخیص  نرم افزار  نوعی  استرالیایی،  پژوهشگران 
در  نادر  بیماری های  می تواند  که  داده اند  ارائه  چهره 

کودکان را تنها با اسکن چهره تشخیص دهد.
شاید  دیلی میل،  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
نرم افزارهای سه بعدی تشخیص چهره، به زودی بتوانند 
نشانه های بیماری های نادر در کودکان را تنها با بررسی 
تضادهای کوچک در چهره آنها تشخیص دهند. تخمین 
زده می شود که این نرم افزارها بتوانند از هر سه بیماری 
ژنتیکی نادر، یک بیماری را شناسایی و به تشخیص به 

موقع کمک کنند.
 )Curtin University("پژوهشگران "دانشگاه کورتین

استرالیا، ابزاری ابداع کرده اند که می تواند چهره را با 
کمک تصویربرداری سه بعدی اسکن کند.

به  موسوم  نرم افزاری  ابزار،  این 
که  می شود  شامل  را   )Cliniface("کلینیفیس"
با  را  آنها  و  می دهد  بررسی  مورد  را  چهره  ویژگی های 
شاخص هایی مانند قومیت، جنسیت و سن مقایسه 

می کند.
بیماری های نادر معمولًا به صورت نقص های چهره 
 ،)Richard Palmer("پالمر "ریچارد  می کنند.  ظهور 
سرپرست این پژوهش و همکارانش، مجموعه داده هایی 
را در کار خود مورد  و ویژگی های چهره  از شاخص ها 

استفاده قرار دادند.
به گفته پژوهشگران، کلینیفیس، اطلاعات کافی در 
مورد نقص های صورت ناشی از همه انواع بیماری ها در 
اختیار ندارد. آنها امیدوار هستند با افزایش کاربرانی که 
از کلینیفیس استفاده می کنند، اطلاعات پایگاه داده 

آن نیز افزایش یابد.
پژوهشگران  از   ،)Natasha Brown("براون "ناتاشا 
آزمایشگاه "VCGS" استرالیا گفت: این ابزار جدید برای 
برابری با متخصصان انسان، هنوز راه بسیاری در پیش 
دارد اما باید توجه داشت که هیچ ابزاری در ابتدا کامل 

نیست و برای کامل شدن به زمان نیاز دارد.

یک شرکت ایتالیایی کوله پشتی مجهز به اسکنر اثر انگشت ساخته تا از محتویات داخل 
آن محافظت کند.

 قفل کردن کوله پشتی برای حفاظت از وسایل گرانقیمت عقلانی به نظر می رسد. اما 
احتمال دارد کلیدهای قفل گم یا ترکیب رمز به آسانی از ذهن پاک شوند.

در همین راستا شرکت ایتالیایی Agazzi Designs روشی جالب تر برای ایمن سازی 
کوله پشتی به کار گرفته است. این شرکت در حقیقت نخستین کوله پشتی شهری با 
اسکنر ضد سرقت اثر انگشت را ابداع کرده است. به این ترتیب فقط صاحبان کوله پشتی 

می توانند به آن دسترسی داشته باشند.
کوله پشتی Agazzi Pro با حجم ۲۳ لیتر ضد آب است. داخل آن بخشی برای قرار 

دادن لپ تاپ در نظر گرفته شده و ۱۵ جیب مختلف دارد.
علاوه بر آن بندهای کوله پشتی قابلیت چرخش دارند و به همین دلیل استفاده از آن 

راحت تر است. قفل مجهز به اثر انگشت کوله پشتی با کمک یو اس بی شارژ می شود.
Agazzi Pro مجهز به یک پاور بانک است و می تواند موبایل را شارژ کند. علاوه بر آن 
می توان با کمک شارژ موجود چراغ هایی داخل کوله را روشن کرد تا محتویات داخل آن 

را بهتر دید.
این کوله پشتی با قیمت ۱۸۹ پوند در وب سایت کیک استارتر عرضه شده است.

یک استارتاپ آمریکایی قمقمه ای ساخته است که خود و آب درون ظرف را پاکسازی 
می کند. به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، اغلب افرادی که از قمقمه آب استفاده 

می کنند، به ندرت پیش می آید که آن را بشویند.

مطالعات نشان می دهد که این ظروف محیطی برای تجمع بسیاری از باکتری ها از 
قبیل "استافیلوکوک اورئوس" و "اشریشیا کلی"هستند.

در این راستا یک استارتاپ در "سان فرانسیسکو" راه حلی برای این موضوع پیدا کرده و 
مدعی شده که یک قمقمه آب تولید کرده است که خودش را تمیز می کند.

این قمقمه که توسط شرکت "LARQ" ساخته شده است، ۹۵ دلار قیمت دارد و 
از پتنتی استفاده می کند که در آن آب در داخل ظرف مورد نظر پاکسازی و استریلیزه 

می شود. استفاده از این فناوری سبب می شود ۹۹.۹۹۹۹ درصد باکتری ها از بین بروند.
این قمقمه بادوام بوده و سطحی صاف دارد و قادر است مایعات را تا چند ساعت خنک 
نگه دارد. مهم ترین نکته قابل توجه قمقمه این است که ویروس ها و باکتری هایی را که در 
محیط مرطوب وجود دارند را نابود می سازد. قمقمه "LARQ" پس از سه هفته استفاده 
روزانه، بوی بدی در سطح داخلی خود و آب موجود ایجاد نمی کند و بدون استفاده از 
جیوه، فیلتر و یا ازون آب را پاک می کند. این محصول هر دو ساعت یک بار به طور مختصر 
خود را پاکسازی می کند و به هنگام انجام این کار نیز یک نور آبی رنگ در بالای قمقمه به 
مدت ۱۰ ثانیه روشن می شود. تجزیه و تحلیل آزمایش های قمقمه نشان می دهد که در 

عرض یک دقیقه باکتری "اشریشیا کلی" را نابود کرد.

این هواپیما رکورد سرعت جت های تجاری 
را شکست

هواپیمای شرکت »گلف استریم« با طی سفری ۱۵ هزار و ۵۱۸ کیلومتری طی ۱۵ 
ساعت و ۲۳ دقیقه رکورد طی مسافت و سرعت جت های تجاری را شکست.

هواپیمای G۶۵ER شرکت آمریکایی Gulfstream'رکورد طی مسافت و سرعت جدیدی 
در حوزه جت های تجاری را ثبت کرد.

جت مذکور سفر ۱۵ هزار و ۵۱۸ کیلومتری از سنگاپور به توسکان را طی ۱۵ ساعت و 
۲۳ دقیقه انجام داد. رکورد جدید ۴۱۷ کیلومتر بیشتر و ۴۴ دقیقه سریع تر از رکورد قبلی 

است.
طی سفر ۸ مسافر در هواپیما حضور داشتند. البته این جت گنجایش ۱۹ مسافر در 

حالت نشسته و ۱۰ مسافر در حالت خوابیده را دارد.
بدون  می تواند  و  دارد  را  طولانی  مسافت های  طی  قابلیت   G۶۵۰ER هواپیمای 
سوختگیری از لس آنجلس به هر نقطه ای از جهان )به غیر از آفریقای جنوبی، بخش هایی 

از خاورمیانه، هند، جنوب شرقی آسیا، غرب استرالیا یا قطب جنوب( سفر کند.
علاوه بر آن این هواپیما دارای صندلی های عریض تر و نرم تر، سیستم های سرگرمی با 

وضوح بالا و یک آشپزخانه است.قیمت این هواپیما ۶۶.۵ میلیون دلار اعلام شده است.

گوگل لپ تاپ ها و تبلت های جدید 
تولید می کند

گوگل در حال برنامه ریزی برای تولید لپ تاپ ها و تبلت های تازه ای است که احتمالًا 
پیکسل بوک و پیکسل اسلیت نام می گیرند و به همین منظور تغییراتی را در واحد سخت 

افزار خود ایجاد کرده است.
در شرایطی که گوگل خود اخبار منتشر شده در این زمینه را رد یا تأیید نکرده، گفته 
می شود در جریان برگزاری کنفرانس کلود نکست ۲۰۱۹، تولیدات جدید این شرکت 
معرفی خواهند شد که با محصولات شرکت های رقیب همچون اپل و مایکروسافت رقابت 

خواهند کرد.
همچنین احتمال می رود در تبلت ها و لپ تاپ های تازه گوگل از سیستم عامل تازه ای 
استفاده شود که جایگزین اندروید و کروم خواهند شد. این سیستم عامل جدید که گوگل 
از مدتی قبل در حال طراحی آن است، Fuchsia نام دارد و هنوز جزئیات چندانی در مورد 

آن منتشر نشده است.
گوگل از مدتی قبل سری گوشی های پیکسل را روانه بازار کرده که با استقبال نسبتاً 
مطلوبی مواجه شده است. همچنین این شرکت سری لپ تاپ های کروم خود را با سیستم 
عامل اختصاصی تحت وب کروم تولید کرده که میزان خرید آن چندان قابل توجه نبوده 
است. هنوز اطلاعات خاصی در مورد ویژگی های تبلت ها و لپ تاپ های تازه گوگل در 

دسترس نیست.

تولید دوربین عکاسی در عمق آب با الهام از ماهی برقی

تشخیص بیماری های نادر کودکان با اسکن 3بعدی چهره

کوله پشتی که با اثر انگشت باز می شود

قمقمه ای که خود را پاکسازی می کند
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گزارش از هنگامه ملکی

است  معتقد  جامعه شناس  بخارایی،  احمد 
برخی  شدن  دیده  جهت  از  جدید«  »عصر  برنامه 
استعدادهای پنهان موفق بوده و در همان حد خوب 
است. اما علیرضا حسینی پاکدهی استاد ارتباطات 
می گوید: ستاره سازی و اسطوره سازی به شکلی که 

در این برنامه انجام می شود، کاملا نادرست است. 
*از کشف استعداد تا سرگرم سازی

برقراری  و  استعداد  کشف  هم  که  جامعه ای  در 
و هم سرگرم  به استعداد ها  عدالت در میدان دادن 
کردن سالم و جذب مخاطب هر دو لازم و همچنین 
چالش برانگیز است، حالا برنامه ای آمده که مدعی 
است استعدادیابی می کند و بینندگان زیادی را نیز به 
خود جذب کرده است. اما این دو کار هر دو از برنامه 
عصر جدید بر می آید یا آن که قرار است در پوشش 
شود؟  انجام  مخاطبان  سرگرم سازی  استعدادیابی، 
هرچند دومی هم درصورت سلامت و درست انجام 

شدن دارای ارزش است.
*پربحث ترین برنامه نوروز 98

»عصر جدید« عنوان برنامه استعدادیابی با اجرا و 
تهیه کنندگی احسان علیخانی است که در بهترین 
زمان کنداکتور شبکه سوم سیما و با تبلیغات بسیار، 
اواخر بهمن ماه سال گذشته پخش خود را آغاز کرد؛ 
و  با حواشی  ابتدای پخشش  از همان  برنامه ای که 
انتقادات بسیاری همراه بود. کپی کاری از یک برنامه 
میزان  و  داوری ها  موضوع  آمریکایی،  استعدادیابی 
عادلانه بودن آن ها و حمایت جدی مسئولان شبکه 
از جمله مواردی بود که در رسانه ها  و صدا و سیما 
سوژه حرف و سخن شدند. اما این برنامه بی توجه 
به این انتقاد ها پخشش را در ایام نوروز پی گرفت و 
نوروز 98 شد. طبق  در  تلویزیون  برنامه  جدی ترین 
نظرسنجی اعلامی صداوسیما این برنامه به عنوان 
پربیننده ترین برنامه نوروزی سال 98، توانست به یک 
برنامه پرمخاطب و پربحث در میان خانواده های ایرانی 
تبدیل شود و از این رو پرداختن به آن مهم است. در 
کنار همه مسائل مطرح شده، درباره تأثیرات اجتماعی 
این برنامه، فرایند استعدادیابی و چگونگی ابلاغ نظر 
داوران به شرکت کنندگان و بینندگان می تواند داشته 
باشد، با علیرضا حسینی پاکدهی استاد ارتباطات و 

احمد بخارایی، جامعه شناس به گفتگو نشستیم.
* ستاره سازی به این شکل، کاملا نادرست است

ارتباطات  استاد  پاکدهی  حسینی  علیرضا 
دانشگاه علامه درباره فرآیند ستاره سازی و تشویق به 
ستاره شدن و درستی این اتفاق با توجه به عملکرد 
برنامه تلویزیونی »عصر جدید«، به خبرنگار ایرناپلاس 
گفت: ستاره سازی یا اسطوره سازی و قهرمان پروریِ 
ستاره ها به شکلی که انجام می شود کاملا نادرست 
است و از نظر من قابل قبول نیست. الگوسازی هایی 
کودکان،  برای  خصوصا  رسانه ها  طریق  از  ما  که 
نوجوانان و جوانانمان انجام می دهیم کاملا خطاست 
و نهایتا منجر به این می شود که ما از استعداد های 
واقعی خود غافل شویم، آن ها را نشناسیم و در حاشیه 
قرار بگیرند. این مسئله باعث می شود کسانی روی کار 
بیایند و به صورت اسطوره و قهرمان معرفی شوند که 
به معنای واقعی و حقیقی کلمه هیچ گونه سنخیتی با 
معنای واقعی قهرمان و اسطوره ندارند و حتی توانایی 
این یک مسئله کاملا  را نداشته باشند.  الگو شدن 

جدی است که باید به آن توجه کرد.
*چرایی عدم ستاره سازی در زمینه های فکری 

و فرهنگی
این استاد ارتباطات در پاسخ به این پرسش که چرا 

نتوانسته ایم  هنوز  فرهنگی  و  فکری  زمینه های  در 
ستاره سازی و قهرمان پروری کنیم، عنوان کرد: این 
موضوع جوانب مختلفی دارد که باید به آن ها توجه 
داشته باشیم. یعنی کشور هایی نظیر کشور ما به طور 
جدی از این مسئله غافل هستند. افرادی وجود دارند 
که خیلی ساده و راحت به منابع ارتباطی دسترسی 
بیشترین  می توانند  منابع  همین  طریق  از  و  دارند 
بهره برداری را برای منافع خودشان انجام دهند. آن 
خاص  توانایی های  و  استعداد ها  دارای  که  افرادی 
هستند، چون به این منابع دسترسی ندارند در نهایت 
در حاشیه و گمنامی به سر می برند و مورد غفلت هم 
قرار می گیرند و نهایتا به آن ها توجهی نمی شود. این 
نظیر ماست که  از ضعف های عمده کشوری  یکی 
نیرو ها و استعداد های حقیقی و واقعی خود را نادیده 
می گیرد؛ بنابراین آن ها را مورد استفاده قرار نمی دهند 

که این مسئله خیلی جدی است.
*»عصر جدید« یک برنامه کپی و تقلیدی 

غیرقابل قبول
وی با اعلام اینکه روند ستاره سازی با رسالت صدا 
و سیمای جمهوری اسلامی اصلا همخوانی ندارد، 
تصریح کرد: این شیوه با هیچ یک از اصول قوانین 
و مقررات بالادستی و داخلی خود سازمان و کشور 
هیچ سنخیتی ندارد. به هر حال برای سرگرم کردن، 
منحرف کردن اذهان و این که چه کاری انجام دهند 
که اوقات افراد جامعه را یک مقداری پُر کنند دست به 
این کار ها می زنند. البته نه اینکه اصلا نیازی به این ها 
نباشد و ما منکر این باشیم که به سرگرمی، تفریح و 
لذت جویی و ... نیاز داریم. اما من کاملا به میزان و 
نحوه عملش انتقاد دارم و این که به صورت نامطلوب، 
در  می شود.  پرداخته  آن  به  زیاد  خیلی  و  نامناسب 
فروردین 98 ما با یک فاجعه ملی مواجه و درگیر بودیم 
و همچنان هم درگیر هستیم. یعنی زمانی که بیشتر 
استان های کشور درگیر سیل و مسائل بسیار عمده 
امکانات کشور  و  نیرو ها  تمام  و  این چنینی هستند 
صرف این اتفاق است، در چنین شرایطی که رسانه 
ملی باید کاملا به آن مسئله توجه داشته باشد و به 
آن بپردازد، برای سرگرم کردن، شبه تفریح و خوشی 
و دلخوشی یک عده ای اندک، چنین برنامه ای مانند 
»عصر جدید« که یک برنامه تکراری، تقلیدی و کاملا 
کپی شده از برنامه های دیگر است را می سازند و اجرا 

می کنند که از نظر من قابل قبول هم نیست.
*رقابت بر اساس شانس یا شایستگی؟

برخورد  چگونگی  درباره  بخارایی  احمد 
شرکت کنندگان و بینندگانِ برنامه »عصر جدید« با نظر 
داوران و تأثیراتی که می تواند در جامعه داشته باشد، 
گفت: بحث رقابت در اینجا مطرح است. رقابت در 
دو فضای اجتماعی دو معنای متفاوت می تواند دهد. 
شانس،  تقدیرگرایی،  که  اجتماعی  فضای  یک  در 
اقبال، فال و مقولاتی از این دست خیلی برجسته 
است، رقابت یک معنا دارد و در فضایی که براساس 
معیار ها افراد در مسیر هایی قرار می گیرند و یک رقابت 
یعنی  دارد؛  دیگری  معنی  می شود،  ایجاد  درست 
فضا به گونه ای است که توزیع فرصت ها در میان همه 
برابر است و تخصص گرایی است و اعتقاد به کارایی و 
توانایی انسان هاست. در حالت اول ممکن است از 
رقابت تعبیر درستی صورت نگیرد و افراد صحنه رقابت 
را با صحنه یک نوع قمار اشتباه بگیرند؛ به این معنا 
که امکان برد پنجاه-پنجاه وجود داشته باشد و افراد 

دوست دارند اقبال و شانس سراغشان بیاید.
به گفته او، »اما در یک فضای اجتماعی که افراد 
احساس کنند فرد بر اساس لیاقت و شایستگی در 
مسیری قرار می گیرد، موضوع متفاوت است. بر این 

اساس اگر در یک رقابت حذف هم بشوند، انگار از 
قبل پیش بینی شده بود. چون می دانند در هر رقابت 
یک نفر برنده می شود؛ بنابراین از قبل برخورد عقلانی 
و منطقی دارند. نفر چهارم به بعد و حذف شدنش به 

معنای یک شکست و شانس نیاوردن نیست..«
*بودن چنین برنامه ای بهتر از نبودنش است

عضو هیئت علمی دانشگاه در پاسخ به این پرسش 
که برنامه »عصر جدید« تا چه اندازه توانسته رقابت 
میان  در  را  شایسته سالاری  به  صحیح  نگاه  و  سالم 
شرکت کنندگان و بینندگان ترویج دهد، عنوان کرد: 
جامعه ما یک جامعه بینابینی است. یعنی متأسفانه 
جامعه ای است که نه به شکل مدرن اداره می شود و نه 
به شکل سنتی خود. به عبارت دیگر یک جامعه شبهِ 
شبهِ مدرنِ معیوب است. حال گاهی اوقات برخی از 
افراد به اعتبار ویژگی های خانوادگی و شخصیتی شان 
یک نگاه درست تری به رقابت دارند. بعضی ها هم بنا 
بر آموزه های پیرامونی و اجتماعیشان همان نگاه اول 
و تعریف نخست را از رقابت دارند. این برنامه را دنبال 
می کنم و می بینم و برای من هم جالب است. بالاخره 
بودن چنین برنامه ای بهتر از نبودنش است. مطرح 
شدن افراد در رشته های مختلف بهتر از مطرح نشدن 
و پنهان ماندنشان است. در کل بودنش را نسبت به 
نبودنش ترجیح می دهم و تأیید می کنم. اما در کسانی 
که با رای داوران مواجه می شدند، همان طیفی را که 
در ابتدا عنوان کردم از شایسته سالاری تا تقدیرگرایی 

را دیدم.
*عواملِ کلان اجتماعی افراد را به 

شانس محوری سوق می دهند
جهت  به  که  کسانی  افزود:  ادامه  در  بخارایی 
ویژگی های شخصیتی و خانوادگی برتر بودند و تعریف 
درستی از رقابت داشتند، ممکن بود شکستشان را 
سرآغاز فعالیت های بعدیشان قرار دهند. ولی کسانی 
که تحت تأثیر عوامل اجتماعی در جامعه بودند، از 
شکست ناراحت می شدند و دوست داشتند شانس 
به طور  اوقات  گاهی  هم  را  لغت  این  حتی  بیاورند. 
را  این  شانس  ما  که  می آوردند  زبان  به  ناخودآگاه 
نداشتیم که نظر داوران را جلب کنیم. استفاده از این 
لغت هم گویای چنین مفهومی است؛ بنابراین اگر 
بخواهم یک پاسخ کلی دهم این است که طیف گونه 
دیدم. این مسابقه تا حدی می تواند عامل رشد بیننده، 
برنده و حتی کسانی که شکست خورده برمی گردند، 
شود. من این مسئله را طیف گونه و آمیزه ای از هر دو 
می دانم. اما تأکیدم به این است که به هر حال عواملِ 
کلان اجتماعی ما افراد را به سمت شانس محوری 

سوق می دهند.
*داور ها منهای یکی بر اساس معیارِ نسبتاً 

علمی انتخاب شدند
این  داوری های  نحوه  درباره  جامعه شناس  این 
برنامه عنوان کرد: به نظر من داور ها و تخصص های 
چهارگانه ای که دارند جمعشان را معنادار می کند. 
برخورد  گزینشی  کمتر  خوشبختانه  برنامه  این  در 
می شد. البته در یک مورد یکی از داور ها را نپسندیدم 
و آن حس به من دست نمی داد که داوری ایشان بر 
اساس یک نگاه علمی باشد. غیر از او، سه داور دیگر و 
نظراتشان خوب بود. داور ها بر اساس یک معیارِ نسبتاً 
علمی انتخاب شدند، البته نسبتاً نه مطلقاً؛ بنابراین 
آن  باشد  خوب  مجموعه شان  کل  در  داوری  وقتی 
قضاوت ها هم تا حدودی می تواند قابل قبول باشد. 
افرادی هم که می آیند و شکست می خورند بر اساس 
همان صحبت های گفته شده، طیف گونه هستند. 
بیرون آوردن استعداد ها از پستو ها و اینکه امکان دیده 
شدن را برایشان فراهم کنند، فی نفسه خوب است. 

البته استعداد ها را هم باید طیف گونه دید.
*»عصر جدید« تنها از جهت دیده شدن برخی 

استعداد ها خوب است
»همه ما در یک جامعه نیازمند دیده شدن هستیم. 
یک  شود،  دیده  بازی اش  می خواهد  بازیگر  یک 
هنرمند هم هنرش. همه ما به این شکل احساس 
می کنیم که وجود داریم و هویت پیدا می کنیم، این 
جهت  از  برنامه  این  بنابراین  است؛  قضیه  واقعیت 
دیده شدن در همان حد خوب است. قطعاً بسیاری 
اعتماد  سیما  و  صدا  به  که  هستند  استعداد ها  از 
نمی کنند، مقامشان را بالاتر می بینند یا حجب و حیا 
دارند یا مجموعه ای از عوامل که اصلًا ممکن است 
سراغ این برنامه نیایند. نمی خواهم بگویم این برنامه 
رفته و استعداد ها را کشف کرده است، نه! اما توانسته 
آن بخش از استعداد هایی که پذیرفته اند از این کانال 
خود را عرضه کنند، کشف کند و از این جهت یک گام 

به جلو است.«

آیت الله یزدی  در دیداررئیس اداره امور شعب بانک مهر اقتصاد استان قم :

عملکرد بانک های زیر نظر بانک مرکزی 
شرعی است 

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت :رعایت اصول بانکداری اسلامی از مهمترین 
اولویت هایی است که باید در بانک ها رعایت شود.

آیت الله  محمد یزدی  در دیداررئیس اداره امور شعب و روسای دوایر بانک مهر اقتصاد 
استان قم ضمن تبریک سال جدید و اعیاد شعبانیه، اظهار داشت: در روایت های متعددی 
بر این مهم تاکید شده است که پرداخت وجه قرض الحسنه از اهدای پول بلاعوض ثوابش 

بیشتراست.
  عضو فقهای شورای نگهبان ادامه داد: رعایت اصول بانکداری اسلامی از مهمترین 

اولویت هایی است که باید در بانک ها رعایت شود.
  رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ابراز داشت: با وجود اظهار نظرهای مختلف در 
خصوص بانکداری در کشور، براساس فرمایشات مقام معظم رهبری ملاک عملکرد بانک 
ها قانونی است که در مجلس شورای اسلامی تصویب و به تایید شورای نگهبان رسیده 

است.
  وی افزود: متاسفانه برخی از مدیران بانک ها و مردم در خصوص قوانین بانکی اطلاع 

کافی ندارند و به همین علت با این ذهنیت این کارها را ربا عنوان می کنند.
  آیت الله یزدی تصریح کرد: قانون بانکداری بدون ربا شرعی است و هیچ اشکالی ندارد، 
اما عده ای متاسفانه صورت مسئله را تغییر می دهند و همین موضوع را در محضر علما 

مطرح می کنند که باعث اظهار نظرهای مختلف توسط ایشان می شود.
  عضو فقهای شورای نگهبان افزود: از نظر شورای نگهبان عملکرد بانک های کشور زیر 

نظر بانک مرکزی شرعی است و مشکلی در این زمینه وجود ندارد.
  رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان این که معنی بانک این است که حافظ 
اموال مردم باشد، تاکید کرد: بانک ها سرمایه های ملت را نگهداری کرده و در مسیر توسعه 

کشور هزینه می کنند.
   وی ثبات اقتصادی را مورد توجه قرار داد و بیان داشت: ثبات اقتصادی در ثبات حکومت 

نقش مهمی دارد و یکی از پشتوانه های نظام اسلامی ثبات اقتصادی است.
  شایان ذکر است در ابتدای این دیدار، بهروز درخشان - رئیس اداره امور شعب استان- به 
ارائه گزارشی از فعالیت ها و اقدامات بانک مهر اقتصاد در زمینه بانکداری اسلامی پرداخت 
و اظهار داشت: این بانک علاوه بر فعالیت های اقتصادی، در عرصه های فرهنگی و 
مسئولیت های اجتماعی نیز اقدامات موثری را انجام داده است که می توان به جنگل 
کاری 180 هکتار از اراضی استان خوزستان و برگزاری اولین یادواره شهدای نظام بانکی 

در استان قم اشاره نمود.
 

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم: 

افزایش کمی و کیفی برنامه های فرهنگی 
درقم دنبال می شود 

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: افزایش کمی و کیفی برنامه های 
فرهنگی در سطح استان به عنوان یکی از اولویت های کاری درسالجاری مورد توجه می 

باشد. 
سید موسی حسینی کاشانی روز پنجشنبه در نشست صمیمی استاندار با اصحاب رسانه 
قم در تالار امام جواد)ع( استانداری افزود: دراین راستا سال گذشته تفاهم نامه ای به ارزش 
330 میلیارد ریال میان استانداری قم و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی منعقد شد که تحقق 
کامل آن را با استفاده از ابزارهای ملی و استانی، برای افزایش کمی و کیفی برنامه های 

فرهنگی پیگیری می شود.
وی ادامه داد: همچنین بودجه سازمانی و استانی این اداره کل افزایش قابل توجهی 
یافت و ما همچنان به دنبال تقویت اعتبارات به منظور پاسخگویی به نیازهای فرهنگی قم 
هستیم. حسینی کاشانی درادامه اظهار داشت: قم به دلیل ویژگی های خاص همچون 
وجود بیوت مراجع عظام تقلید و سفر متعدد مسئولان ارشد نظام به این استان از ظرفیت 
های رسانه ای بالایی در سطح ملی و بین المللی برخوردار است و به همین دلیل اخبار 

تولید شده در آن دارای اهمیت و حساسیت بالا می باشد.
وی بیان کرد: به دلیل جایگاه منحصر به فرد قم در تولید و انعکاس اخبار، خبرگزاری های 
فعال در آن به عنوان مراکز اصلی تولید خبر، تاکنون کارنامه قابل قبولی از تولید و انتشار 

اخبار در سطح استانی، ملی و بین المللی از خود به نمایش گذاشتند.
وی ادامه داد: 275 رسانه مکتوب، شامل روزنامه های محلی و سراسری، دوهفته نامه و 
فصلنامه های عمومی و تخصصی در قم فعالیت می کنند و این استان از نظر شاخص های 
مطرح در رتبه بندی مطبوعات جز استان های پیشگام کشور است و اهالی رسانه در آن از 

جمله افراد برجسته در این حوزه به شمار می آیند.
حسینی کاشانی گفت: سال گذشته به منظور نشان دادن ظرفیت رسانه ای استان و 
تجلیل از خبرنگاران فعال درقم، نخستین جشنواره مطبوعاتی برگزار شد که این جشنواره 
با تقویت نقاط قوت و رفع کاستی های احتمالی به منظور کشف استعدادهای موجود در 
سالجاری نیز برگزار خواهد شد. وی بیان کرد: به منظور حمایت از اقتصاد رسانه های 
مکتوب، مجموعه کمک های یارانه ای همچون توزیع آگهی های دولتی در میان رسانه 
های مکتوب استان در برنامه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم قرار دارد و تلاش می 
شود با تمرکز بخشی به این موضوع و رعایت عدالت، رضایت اهالی رسانه جلب شود چرا که 
هدف اصلی ما تقویت سطح تعامل و همکاری با اصحاب رسانه و پاسخ گویی به مطالبات 
آنهاست. حسینی کاشانی همچنین گفت: با تلاش های صورت گرفته درجه سازمانی این 
اداره کل از رتبه سه به دو ارتقا یافت و ما به دنبال کسب رتبه یک برای اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی قم با توجه به ویژگی های خاص این استان هستیم.
 

مدیر روابط عمومی و بین الملل مسجد جمکران خبر داد؛
انتخاب »آیت الله عیسی قاسم« به عنوان مهدی یاور

مدیر روابط عمومی و بین الملل مسجد جمکران از انتخاب آیت الله »شیخ عیسی قاسم« 
به عنوان مهدی یاور سال 98 مسجد مقدس جمکران خبر داد و گفت: همزمان با نیمه 

شعبان از این عالم مجاهد تجلیل می شود.
حجت الاسلام سید مهدی هاشمی زاده با اشاره به اینکه طرح مهدی یاور سال در سه 
سال گذشته به صورت مستمر اجرا شده است، اظهار کرد: در این سه سال به ترتیب سید 
حسن نصرالله، شیخ ابراهیم زکزاکی، سردار حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس به 
عنوان مهدی یاور سال انتخاب و از آنها در گردهمایی بزرگ منتظران در شب نیمه شعبان 
در مسجد مقدس جمکران تجلیل شد. وی ادامه داد: انتخاب مهدی یاور در سال چهارم 
طی فراخوانی مردمی و از نهم ربیع الاول سال گذشته امکان ثبت پیشنهاد مهدی یاور 
توسط مردم در سایت مسجد مقدس جمکران مهیا شد و تعداد قابل توجهی از پیشنهادها 
برای این موضوع دریافت شد. مدیر روابط عمومی و بین الملل مسجد مقدس جمکران 
افزود: در مجموع با عنایت به تحولات کشور بحرین و مجاهدت های آیت الله شیخ عیسی 
قاسم رهبر شیعیان این کشور برای مبارزه با جنایات آل خلیفه، این عالم مجاهد که رهبر 
معظم انقلاب اسلامی نیز از ایشان به عنوان ستاره ای در آسمان تشیع یاد کردند به عنوان 
مهدی یاور سال مسجد مقدس جمکران انتخاب شد. حجت الاسلام هاشمی زاده در پایان 
خاطرنشان کرد: از این شخصیت انقلابی و روحانی والامقام در جشن بزرگ نیمه شعبان 
در شب ولادت حضرت ولی عصر )عج( در مسجد مقدس جمکران با اهدا تندیس »کلمه 

الباقیه« تجلیل خواهد شد.
 

مدیرعامل سازمان خدمات موتوری شهرداری اصفهان خبرداد
ارسال همه تجهیزات مستقر در خرم آباد به خوزستان 
مدیرعامل سازمان خدمات موتوری شهرداری اصفهان گفت: کار امدادرسانی شهرداری 
اصفهان در خرم آباد به پایان رسید و همه تجهیزات مستقر در خرم آباد به خوزستان ارسال 

می شود.
حسن نظام زاده با اشاره به اینکه از زمان شروع سیلاب در مناطق سیل زده شهرداری 
اصفهان در روز 12 فروردین تعدادی ماشین آلات و تجهیزات برای کمک به مردم این 
مناطق ارسال کرد، اظهار کرد: این ماشین آلات شامل 5 دستگاه کامیون، دو دستگاه 
لودر، دو دستگاه تانکر آب، دو دستگاه کمرشکن و یک پمپ مکنده آب است که به خرم 
آباد ارسال شد.    وی با اشاره به اینکه با توجه به تماس هایی که داشتیم مردم از نحوه کمک 
رسانی نیروهای شهرداری اصفهان راضی بودند، بیان کرد: 5 بیل مکانیکی هم به پلدختر 
ارسال شد و اخیرا هم 5 دستگاه کامیون، یک دستگاه بیل و یک دستگاه لودر به خوزستان 
اعزام کردیم و قرار شد با توجه به اینکه کار امدادرسانی در خرم آباد تمام شده است، دستگاه 
ها به خوزستان ارسال شود.   مدیرعامل سازمان خدمات موتوری شهرداری اصفهان افزود: 
در منطقه خرم آباد دو دستگاه کمرشکن ارسالی از سوی شهرداری، توانست در جابجایی 
ماشین آلات کمک کند. وی بیان کرد: یک دستگاه لودر هم برای کمک به بارگیری خاک 
توسط کامیون ها کمک کننده بوده است. نظام زاده افزود: در خرم آباد کار امدادرسانی ما 

به پایان رسیده است و ماشین آلات برای کمک به خوزستان ارسال می شود.

آیت الله نوری همدانی: 

خدمات آیت الله رفسنجانی در دانشگاه آزاد 
نباید فراموش شود 

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید گفت: مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی 
رحمت الله علیه زحمات زیادی برای دانشگاه آزاد اسلامی کشید که این زحمات و خدمات 

نباید فراموش شود. 
وی در دیدار روحانیان فعال در دانشگاه آزاد با بیان این که دانشگاه آزاد اسلامی از مراکز 
علمی تاثیرگذار و مهم است، افزود: این دانشگاه با عنایت خاص امام)ره( تاسیس شد و رهبر 
معظم انقلاب هم این عنایت را داشته اند.  وی همچنین با تاکید بر حضور علما در مراکز 
علمی، این وظیفه و حضور را بسیار مهم و حساس دانست و گفت: بازگو کردن تاریخ در 
دانشگاه ها ضروری است و جریان عهدنامه ترکمانچای و گلستان و جریان مشروطه و مسائل 
از این دست با واقعیت باید برای دانشجویان تحلیل شود.  آیت الله نوری همدانی ادامه داد: 
کار علما و روحانیت ادامه راه انبیا و اولیای الهی است و باید هدایت جامعه را برعهده داشته 
باشند، اسلام برای همه ابعاد زندگی انسان برنامه دارد و قرآن کریم و نهج البلاغه این برنامه 
ها را به انسان ها ارائه می دهد.  وی با بیان این که علما باید در راه انبیا گام بردارند، اظهار 
داشت: بر اساس روایات علمای شیعه مرزبانان عقاید جامعه هستند و نباید اجازه دهند که 
شیاطین به افکار و عقاید جامعه اسلامی نفوذ کنند.  وی بیان داشت: توطئه های دشمن 
همچنان ادامه دارد، یک روز جنگ صلیبی راه انداختند و روز دیگر نقشه دیگر تا به اسلام 
ضربه بزنند.  این مرجع تقلید گفت: امروز وظیفه علما، روحانیت و اساتید بازآفرینی تمدن 
اسلامی است، زمانی اسلام در همه عرصه ها پیشگام بود و باید ریشه یابی شود چگونه 
عزت و عظمت امت اسلامی افول پیدا کرد، با دخالت دشمن رژیم های سلطنتی در امت 
اسلامی به وجود آمد که رژیمی نامشروع محسوب می شود تا با قدرت، مردم را تحت سیطره 
قرار دهند.  آیت الله نوری همدانی با بیان اینکه مردم در دوران رژیم های سلطنتی تحقیر 
می شدند، ابراز داشت: سرگذشت مسلمین در گذشته باید عبرت امروز ما باشد تا تمدن 
اسلامی را بازسازی کنیم.  وی خاطرنشان کرد: ملت مسلمان ایران با جهاد و اقتدار پای 
انقلاب و اسلام ماند و با رهبری حضرت امام اسلام را به صحنه زندگی جامعه بازگرداند، تمام 
تلاش دشمن این است که مردم و جامعه را نسبت به علما و روحانیت بصیر بدبین کند.  وی 
اضافه کرد: غربی ها انواع جنایت ها را انجام می دهند، اما سازمان مللی تشکیل دادند که 
به نام دفاع از حقوق بشر، از حقوق غربی ها دفاع می کند، برای دشمنان سنگین است که 
بعد از قرن ها کشوری از تحت سلطه آن ها خارج شده است و مردم برای کشور خود تصمیم 
می گیرند.  آیت الله نوری همدانی با بیان این که استقلال و عزت ایران برای استکبار جهانی 
گران آمده است، گفت: 40 سال دشمن نقشه می کشد انقلاب را نابود کند اما شکست 
خورد، باید بیدار باشیم و با بصیرت در این مسیر گام برداریم.  وی همچنین بااشاره به معارف 
اسلامی درابعاد زندگی انسان افزود: اسلام دستورهای مهمی در همه ابعاد زندگی مانند 
اقتصاد دارد که اجرای آن گره از مشکلات جامعه باز می کند، در بانک های جامعه اسلامی 
نباید ربا وجود داشته باشد، ربا فقرا را فقیرتر می کند، دیرکرد بانک ها حرام و رباخواری 

محسوب می شود و بارها تذکر دادیم اما این روند اصلاح نشده است. 

معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استانداری قم: 

قم جزء پنج استاندار برتر در حوزه امنیت است 
معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استانداری قم گفت: بر اساس اعلام وزارت کشور، قم 

جزء پنج استان برتر کشور در حوزه امنیت می باشد. 
سید محمد رضا هاشمی روز پنجشنبه در نشست صمیمی استاندار قم با اصحاب رسانه 
در تالار امام جواد)ع( استانداری، افزود: تامین امنیت قم که در طول سال به مناسبت های 
مختلف همچون عید نوروز، نیمه شعبان و سایر مناسبت های ملی و مذهبی شاهد حضور 
جمعیت میلیونی زائران است، نیاز به کاری برنامه ریزی شده و منسجم دارد تا این استان از 
هر نظر آرام و دارای آرامش کامل باشد. وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: کاهش 
آمار سرقت نیز از مدت ها قبل در دستور کار مسئولان استان قرار گرفته و در سال گذشته 
میزان سرقت 15 درصد نسبت به سال 96 کاهش داشته است. وی افزود: آمار سرقت در 
نوروز 98 نیز نشان می دهد که نسبت به مدت مشابه سال قبل 25 درصد با کاهش روبرو 
بوده است.  هاشمی گفت: با تشکیل کمیته پیشگیری از سرقت در قم و انجام اقدامات 
تکمیلی امنیتی و انتظامی به دنبال کاهش قابل ملاحظه این رقم هستیم، چرا که از نظر ما 
انجام یک سرقت هم در این استان قابل قبول نیست. وی ادامه داد: همچنین با نگاه ویژه 
ای آسیب های اجتماعی استان را دنبال می کنیم و خوشبختانه اعتبارات در این رابطه با 
افزایش قابل توجهی به بیش از 60 میلیارد ریال رسیده است که آن را با همکاری دستگاه 
های اجرایی و سازمان های مردم نهاد برای کاهش آسیب های اجتماعی و افزایش نشاط 
جمعی در سطح مناطق حاشیه ای و محروم به کار خواهیم گرفت تا این استان در سطح 

کشور سرآمد کاهش آسیب های اجتماعی باشد.

مدیرکل ورزش و امور جوان استان قم  تاکید کرد

توجه به نشاط و شادابی اجتماعی
توسعه ورزش های  با  : سعی می کنیم  استان قم گفت  امور جوان  و  ورزش  مدیرکل 
قهرمانی و هم چنین عصرگاهی با همکاری بخش خصوصی نشاط و شادابی اجتماعی 

را افزایش دهیم.
رسول منعم ظهر پنج شنبه در آستانه ولادت حضرت علی اکبر )ع( و هفته جوان در 
نشست خبری خود با اصحاب رسانه که در سالن کنفرانس خانه جوان قم برگزار شد اظهار 
داشت: برگزاری جشنواره حضرت علی اکبر )ع( با محوریت انتخاب جوان نمونه استان، 
جشن روز جوان و جمع آوری کمک برای سیل زدگان و برگزاری کارگاه های آموزشی پیش 
از ازدواج و هم چنین گردهمایی هئیت های ورزشی جوانان در خانه جوان از برنامه های مهم 
هفته جوان در قم است. مدیرکل ورزش و جوانان استان قم بیان کرد: دیدار با نماینده 
ولی فقیه و امام جمعه استان قم، غباررویی گلزار شهدا، اهدای خون و برگزاری 7 محفل 
قرآنی در باشگاه های ورزشی و برگزاری همایش توانمندی سمن های جوانان، مسابقات، 
مسابقه فوتبال پیشکسوتان تیم استقلال با جوانان قم، ایجاد شبکه تفریحی برای جوانان 
به طور نیم بها و یا رایگان برای تشکل های جوانان و نمایشگاه شهدای مدافع حرم از دیگر 
برنامه های متنوع هفته جوانان در قم خواهد بود. منعم افزود: با توجه به اهمیت موضوع 
اشتغال جوانان با همکاری صندوق کارآفرینی کشور منابع مالی خوبی در این زمینه 
اختصاص یافته است به طوری که 800 میلیون تومان با سود و بهره اندک اختصاص 
یافت که امسال هم پرداخت این وام در دستور کار این نهاد قرار گرفته است وی افزود: 
هم چنین در بحث وام ازدواج برای تسهیل در فرآیند ازدواج جوانان وام ازدواج جوانان به 
آسانی و بدون انتظار به جوانان پرداخت شده که با رشد 30 درصدی روبرو بوده است. وی 
در بخش دیگری از صحبت های خود در پاسخ به سؤالی در ارتباط به دلایل پایین بودن 
نشاط و شادابی در استان قم طبق بعضی نظرسنجی ها، بیان کرد: استان قم یک استان 
فرهنگی است و نشاط معنوی در این استان جایگاه خوبی دارد به نظر این نظرسنجی یک 
قضاوت ناعادلانه است و در زمینه ورزشی دختران و پسران قمی در میدان های مختلف 
ورزشی مدال آور و جایگاه خوبی دارند. منعم افزود: پس اهمیت به ورزش نشان از شادابی 
و نشاط استان دارد و با توجه به برگزاری انواع جشنواره ها در زمینه امور جوانان بحث نشاط 
برای ما اهمیت دارد و سعی می کنیم با توسعه ورزش های قهرمانی و هم چنین عصرگاهی با 

همکاری بخش خصوصی نشاط و شادابی اجتماعی را افزایش دهیم.

 معاون اداره کل ورزش و جوانان استان قم خبر داد؛

پرداخت وام قرض الحسنه به جوانان 
با هدف رونق تولید

 معاون فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان استان قم گفت: برای حمایت از اشتغال و رونق 
تولید در قم به جوانان وام های قرض الحسنه پرداخت می شود.

روح الله رمضانی ظهر پنج شنبه در آستانه ولادت حضرت علی الکبر )ع( و هفته جوان 
در نشست خبری با اصحاب رسانه استان قم که در سالن جلسات خانه جوان قم برگزار 
شد، افزود: مجموعه خانه جوانان استان قم جزو بهترین خانه های جوانان کشور و در 
رتبه 5 خانه جوانان کشور قرار گرفته است. وی بیان کرد: اعتبارات خوبی برای فعالیت 
خانه جوانان پیش بینی شده است و مدیریت خانه جوانان که از سوی تشکل های جوانان 
اداره می شود قرار است در آینده 2 خانه جوان در شهرستان کهک راه اندازی و یک خانه 
جوان هم در بخش دستجرد در آستانه بهره برداری است. معاون فرهنگی اداره کل ورزش 
و جوانان استان قم اظهار داشت: جوانانی که قصد دارنده به طور گروهی فعالیت کنند 
برای ثبت تشکل آن ها آماده حمایت هستیم و در بحث ساماندهی اوقات فراغت و رونق 
تولید و هم چنین افزایش فضای کسب و کار به جوانان تسهیلاتی در قالب وام های قرض 
الحسنه پرداخت می شود. رمضانی در ادامه با اشاره به برگزاری جشنواره حضرت علی اکبر 
)ع( گفت: این جشنواره با هدف انتخاب جوان نمونه است و برای این امر 18 محور و آیتم 
مختلف در نظر گرفته شده است که برای انتخاب شایسته جوان نمونه نمایندگی از سوی 

استانداری و دستگاه های مختلف اجرایی به امر داوری می پردازند.

دبیر کمیسیون دانشجویی قم  خبرداد
تشکیل ستاد دانشگاهیان قم برای کمک به سیلزدگان 
مدیرکل سیاسی استانداری و دبیر کمیسیون دانشجویی قم از تشکیل ستاد دانشگاهیان 

استان قم در راستای کمک به سیل زدگان خبر داد. 
مرتضی بابایی در جلسه کمیسیون دانشجویی استان با اشاره به وقوع سیل در برخی از 
نقاط کشور و آسیب های فراوان ناشی از آن بیان داشت: به منظور تجمیع و مدیریت هر 
چه مطلوب تر کمک ها و خدمات دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی استان قم، مصوب شد 
کمیته دانشگاهیان با محوریت دانشگاه قم به عنوان دانشگاه مادر، نهاد نمایندگی مقام 

معظم رهبری در دانشگاه های استان و همچنین سپاه و بسیج دانشجویی تشکیل شود.
وی از اهداف تشکیل این کمیته را شناسایی ظرفیت های مختلف دانشگاه ها اعم از 
نیروی انسانی، تجهیزات و خدمات قابل ارائه در مناطق سیل زده دانست و بر اهتمام 

مسئولین دانشگاه ها در این خصوص تاکید کرد.

در گفت وگو با کارشناسان بررسی شد

»عصر جدید«، میدان دیده شدن استعدادهای پنهان 
یا ستاره سازی کاذب 

تقویت تاب آوری به هنگام وقوع بحران ها می تواند جامعه را به شرایط سابق خود بازگرداند 
و به گفته یک روانشناس اجتماعی، جامعه ما تاب آور است اما مسوولان باید بدانند که آستانه 

آن حدی دارد و با نادیده گرفتنش جامعه آسیب های جدی خواهد دید. 
مدیریت بحران تعریف مشخصی دارد که جامعه و عملکرد سازمان ها در صورت بروز 
آشفتگی و خطر دچار اختلال نمی شوند بلکه این قدرت را دارند تا با مشکلات مقابله کنند.  
در سیل های اخیر در کشور همواره این نقد به سازمان مدیریت بحران است که در بحران 
های متعدد نمی تواند مشکلات را مدیریت کند. در این باره باید گفت که به غیر مباحث فنی 
در مدیریت، باید به فرایند تاب آوری نیز توجه کرد، فرایندی که مربوط به لحظه وقوع بحران 

نیست بلکه نیازمند برنامه طولانی مدت در آموزش جوامع است.
در ایران که نابسامانی های زیست محیطی و اقتصادی در حال تکرار است، توجه به تاب 
آوری و آموزش آن می تواند در مواقع بحران جامعه را به شرایط قبلی خود بازگرداند و کمترین 

خسارت ها و آسیب های روانی و اجتماعی را به جای بگذارد.
باتوجه به مخاطرات و آسیب های سیل و لزوم توجه به تاب آوری، پژوهشگر ایرنا با »علیرضا 

شریفی یزدی« روانشناس اجتماعی گفت و گو کرد.
و  روانشناختی  تعریفی  آوری  تاب  گفت:  خصوص  این  در  اجتماعی  روانشناس  این 
اجتماعی دارد و یا به عبارت بهتر مفهومی روانشناسی اجتماعی است. به این معنی که 
چه فرد یا جامعه بتواند مهارت هایی را در خودش ایجاد کند که در مواقع بحرانی بتواند به 
سرعت مدیریت کند و از این پیچ و خم ها، مسائل و مشکلات و سختی های محیطی که 
بهشان وارد می شود بیرون آید و خودش را بتواند بازسازی کند، در مقابل مشکل به شکل 
سازنده روبرو شود و البته برخی هم همین کار را انجام می دهند ولی به شکل منفی و فردی 
دچار افسردگی می شوند، این هم نوعی مقاومت در مقابل مشکلات است که مقاومت منفی 
است. وی در مورد میزان تاب آوری جامعه گفت: اینکه جامعه ما، جامعه تاب آوری است، 
شکی نیست زیرا ما به دلیل اینکه سالیان طولانی سختی های ریز و درشت را چشیده ایم، 
یقینا به نسبت بسیاری از جوامع دنیا، جامعه ایران، جامعه تاب آورتری است. ما مسائل قبل 
از انقلاب و حین انقلاب را داشتیم و بعد جنگ، مشکلات اقتصادی و تحریم بود و الان سیل 

و سال قبل زلزله را داشتیم. 
مناطقی که سابقا آسیب بیشتری دیده و توانسته اند خودشان را جمع کنند، این افراد 
معمولا تاب آوری بیشتری دارند. تاب آوری مناطقی که فشارهایی را تجربه کرده اند و 
خودشان را جمع کردند مثل جنگ در خوزستان و ... معمولا میزان تاب آوری شان در بحران 
ها بیشتر از مناطقی است که تا به حالا هیچ سختی را در زندگی شان تحمل نکرده اند. ما 
جامعه تاب آوری هستیم ولی باید یادمان باشد که تاب آوری اجتماعی یک آستانه ای دارد 
ولی از یک حد به بعد تاب آوری کار نخواهد کرد و ممکن است ایجاد مساله کند. مسوولان 
و سیاست گذاران و برنامه ریزان باید این را بدانند که تاب آوری حدی دارد و می شود از آن 
استفاده کرد برای اینکه سرمایه اجتماعی را در جامعه افزایش داد.  شریفی یزدی درباره تاب 
آوری اجتماعی در سیل های اخیر بیان کرد: به اعتقادم با فرهنگ تاب آوری که ما داریم، 
سریع می توانیم خسارت ها و آسیب ها را جمع کنیم، به غیر از خسارت های اقتصادی، به 

لحاظ روحی و روانی و بازسازی و برنامه ریزی برای امید به آینده امکان پذیر و شدنی است.

وی در ادامه به مهم ترین اقدامات برای افزایش تاب آوری اجتماعی اشاره کرد: اولین 
و مهم ترین نقش مسوولان باید جلب اعتماد مردم باشد و اگر مسوولی قول به کمک و 
پرداخت خسارات می دهد، این کار را عملی کند. از طرفی، در این مواقع با مردم همدلی 
و همراهی کنیم نه مثل استاندار خوزستان، به شخصی که خانه و زندگی اش را آب برده 
است و عصبانی است به طور توهین آمیز صحبت کنیم. در صورتی که مسوولان باید خشم 

و عصبانیت مردم را درک کنند و این گام اول در مواقع بحرانی است.
در گام دوم مردم باید به طور عملی و واقعی کمک کنند و سیل زدگان به این درک برسند 
که مردم به آنان کمک می کنند و حتی وقتی ما کنسروی برایشان می فرستیم، بدانیم که 
به دست آنان می رسد. کسانی که در چنین بحرانی اند باید احساس کنند که تنها نیستند 
بلکه 80 میلیون نفر جمعیت از آنان حمایت می کنند. این احساسی که کمک می شود، 
تاب آوری مردم را بالا می برد. مهم این نیست که یک روزه یک خانه دو طبقه بسازی مهم 
این است که چادر را با عشق برایشان بزنیم. نکته بعدی، مداخله موثر روانشناسان است، به 
خصوص روانشناسانی که دوره های مدیریت بحران های روانی را دیده اند، الان باید سریعا 
ورود کنند و امید به زندگی و آینده را به مردم بدهند و شرایط روانی را فراهم کنند.  در اقدام 
بعدی، افضل دانستن مسائل داخلی است یعنی سیاست گذاران و برنامه ریزان بگویند که 
به طور موقتا فضاهای سیاست های خارجی و دیگر را کنار می گذاریم و تمام انرژی و توان 
را روی خوزستان، لرستان، گلستان و هر جا که خسارت های سنگینی داشته می گذاریم. 

این روان شناس اجتماعی از لزوم آموزش تاب آوری در آموزش و پرورش گفت: متاسفانه 
آموزش و پرورش 16 هزار ساعت وقت را از بچه های مردم می گیرد، دریغ از 16 ساعت که 
بخواهد مهارت های فردی و اجتماعی را یاد دهد. یکی از آنان مقوله تاب آوری است که این 
قابلیت را دارد تا در کتاب های درسی گنجانده و آموزش داده شود و باید این اتفاق بیافتد و 
از طریق انجمن اولیا و مربیان، والدین کم آگاه را آگاه کنیم تا در خانه تاب آوری خودشان و 
فرزندانشان را افزایش دهند. آموزش و پرورش اگر این کار را انجام نمی دهد از نقیضه های 

دستگاه تعلیم و تربیت ما است.

یک روانشناس اجتماعی؛ 
تاب آوری سیل زدگان را افزایش دهیم 
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اقتصادی

راه حل جبران خسارات سیل زدگان چیست؟
چاپاسکناس؛خطقرمزخطرناکجبرانخسارات

گذشته از خسارات جبران ناپذیر جانی، افزایش خسارات مادی ناشی از وقوع سیل 
در کشور باعث شده تا اذهان اقتصادی ها به نحوه تأمین مالی جبران خسارات سیل 
معطوف شود؛ در این باره یک اقتصاددان معتقد است که تسهیلات بانکی امکان پوشش 
خسارات را ندارند و دولت بهتر است برای جبران خسارات به سمت چاپ اسکناس نرود.
در حالی که سیلاب اخیر هنوز هم در مناطقی از استان خوزستان در حال خسارت 
آفرینی است، اما آن چیزی که تا به حال از آن به جا مانده است بروز خسارات گسترده 
برخی  و مسکن در  برق، کشاورزی  ارتباطاتی،  و  ارتباطی  زیرساختی  در حوزه های 

استان های شمالی و غربی است.
گذشته از خوزستان که هنوز با سیلاب درگیر است این حادثه طبیعی در استان های 
لرستان، گلستان و شرق استان مازندران باعث تخریب منازل بسیاری از هم وطنانمان 
شده است که پیش از این در همین باره مدیرکل بازسازی بنیاد مسکن به ایسنا گفته بود 
که بر اساس برآوردهای اولیه، سیل تاکنون به ۵۰ هزار خانه خسارت وارد کرده که حدود 

۳۵ هزار واحد دچار خسارت و ۱۵ هزار واحد تخریب شده است.
*بانک ها و صندوق توسعه ملی امید دولت برای جبران خسارت

مجموع این اتفاقات در کنار بی خانمان شدن تعداد کثیری از شهروندان بر اثر تخریب 
منازلشان باعث می شود تا بار مالی زیادی بر دولت تحمیل شود، دولتی که در این شرایط 
موظف است تا از شهروندان خود در برابر بلایای طبیعی حمایت کند. مساله اصلی اما 
این است که دولت امسال یکی از سخت ترین سال های اقتصاد خود را در پیش دارد و 
بسیاری از کارشناسان حتی پیش از این حوادث احتمال بروز کسری را در بودجه سال 

۹۸ مطرح کرده بودند.
از سوی دیگر رئیس کل بانک مرکزی هم با اشاره به حجم خسارت های سیل بر 
زیرساخت ها، منازل، کشاورزی و دامپروری و دیگر دارایی های مردم تاکید کرده است 
که قطعاً بودجه ۹۸ امکان پاسخگویی به این مسائل را ندارد و در کنار تسهیلات بانکی، 

استفاده از منابع صندوق توسعه ملی ضروری خواهد شد.
*جبران خسارات برای بانک ها پر هزینه است

در همین باره عبدالحسین ساسان –عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان- در گفتگو با 
ایسنا، با اشاره به امکان پوشش خسارات سیل از طریق تسهیلات بانکی اظهار کرد: با 
توجه به حجم خسارات رخ داده اگر قرار باشد برای مثال به هر منزل مسکونی حداقل 
پنج میلیون تومان از محل تسهیلات بانکی داده شود این مقدار کفاف هزینه های 
تعمیر سقف ساختمان ها را هم نمی دهد، ضمن اینکه هزینه زیادی را هم روی دست 
سیستم بانکی می گذارد. این اقتصاددان با بیان اینکه برای جبران خسارات سیل باید 
راه حل های اساسی تری در نظر گرفته شود به گزینه استفاده از منابع ملی توسعه اشاره 
کرد و گفت: معلوم نیست منابع ارزی موجود در این صندوق چقدر است اما به فرض 
اینکه منابع کافی هم در این صندوق وجود داشته باشد، این صندوق محلی برای ذخیره 
ارزی کشور و نه پوشش هزینه های جاری است. ساسان با بیان اینکه منابع بانک ها 
مشخص است و می توان گفت که از لحاظ ذخایر ارزی تحت فشار هستند ادامه داد: 
واقعیت این است که اوضاع هیچ کدام از بانک ها خیلی خوب نیست و بعید است که 
بتوانند در این شرایط همه هزینه های سیل را بپردازند. اگر هم وعده ای از این مسیر داده 
شود ممکن است از طریق طولانی کردن فرایندهای اداری متقاضیان را از آن منصرف 
کنند. او به تسهیلات تکلیفی احتمالی را بدون توجه به منافع و مصالح بانک ها ارزیابی 
کرد و گفت: درست است که بانک ها موسساتی وابسته به فضا و منافع ملی هستند اما در 
واقع آنها بنگاه هایی هستند که باید بتوانند نسبت به تعهدات خود در قبال سپرده گذران 

و سهام داران خود پاسخگو باشند.
*چاپ اسکناس علت العلل مسائل اقتصادی ایران

وی به احتمال چاپ پول توسط دولت برای جبران خسارات سیلاب اخیر هم اشاره 
کرد و گفت: واقعیت این است که چاپ اسکناس و افزایش پایه پولی علت العلل مسائل 
اقتصادی کشور در چهار دهه گذشته بوده است. هرچند در ظاهر ممکن است چاپ 
اسکناس نسبت به مسائلی مانند اعتیاد و بیکاری اهمیت کمتری داشته باشد اما واقعیت 

این است که ریشه بسیاری از مسائل اجتماعی هم در نهایت به چاپ پول می رسد.
این اقتصاددان با بیان اینکه یکی از گزینه های همیشگی جبران خسارات حوادث 
غیرمترقبه چاپ اسکناس بوده است ادامه داد: رسیدن به تعادل دوباره در اقتصاد بعد 
از چاپ پول بسیار سخت است، بنابراین بهتر است دولت به جای این کار از سرمایه های 
قانونی خود استفاده کند. یکی از بزرگترین سرمایه های دولت توان برنامه ریزی است که 
می تواند قدرت مالی عظیمی برای دولت ایجاد کند. ساسان یکی از بهترین گزینه ها 
برای جبران خسارات سیل در حوزه ساختمان سازی را استفاده از ظرفیت های بخش 
خصوصی ارزیابی کرد و گفت: در این سال ها هرچقدر که پول چاپ شده است نزد تعداد 
معدودی انباشت شده است اما نباید چشم طمع به اموال این اقشار داشت بلکه باید از 
آنها راهکاری خواست تا با استفاده از آن ضمن تضمین سودآوری سرمایه هایشان امکان 
ساخت و سازها هم فراهم شود. پیش از این نیز علی لاریجانی –رئیس مجلس شورای 
اسلامی- خیال همه را از بابت بودجه راحت کرده و گفته بود که پیش بینی نمی کردیم که 
در ابتدای سال با این حجم خسارت در بحث سیلاب مواجه شویم و باید منبعی جداگانه 

از بودجه سال ۹۸ برای جبران خسارت های سیلاب کشور در نظر بگیریم.

چرا با افزایش قیمت خودرو، تقاضا بالا رفت؟ 

معمایبازارخودرودرایران
روند غیرمنطقی بازار خودرو در سال گذشته به گونه ای بود که بسیاری آن را خاص ایران 
می دانستند؛ بازاری که با افزایش قیمت، شاهد سرازیری تقاضا می شد. یک کارشناس 
صنعت خودرو عامل ایجاد این معما را وجود حجم بالای نقدینگی در دست عده ای 

محدود از افراد می داند که همواره سرمایه خود را از راه دلالی افزایش می دهند. 
امرالله امینی، کارشناس صنعت خودرو و مدرس دانشگاه درباره وضعیت بازار خودرو 
در سال ۱۳۹۸ اظهار کرد: تا زمانی که اقتصاد کشور با چالش های مالی، ساختاری، 
ارزی و مدیریتی مواجه است، عرضه خودرو هم با مشکل مواجه می شود. این محصول 
به دلیل این چالش ها یا کم عرضه می شود یا اگر هم عرضه بالا داشته باشد، محصولی 
بی کیفیت خواهد بود. مانند یک انسان بیمار است که نمی توان از آن انتظار انجام کار 
درستی را داشت. به گفته وی، دولت تصمیم گیری در زمینه خودرو را به خودروسازها 
سپرده است؛ سازمان گسترش در دهه 7۰ و ۸۰ در حوزه خودروسازی همه کاره بود، اما 
در وضعیت کنونی کنار کشیده است. امینی گفت: در این شرایط نباید انتظار محصولی 
با کیفیت و با قیمت پایین را داشت و اگر در سال جدید شنیده شد قیمت پراید دو برابر 
شده، نباید تعجب کرد. اکنون خودروسازها همه مسائل را گردن تحریم می اندازند، در 
حالی که تحریم تنها یک طرف قضیه است و بخشی از مسئله نیز به عملکرد گذشته 
برمی گردد. زمانی که دلار ارزان بود، قطعه سازان به جای تقویت تولید خود، تنها به 
واردات اجناس چینی مشغول بودند. اکنون نیز که قیمت دلار افزایش یافته است، توان 
واردات مواد اولیه و قطعات نیمه ساخته را از دست داده اند. وی در این رابطه اضافه کرد: 
از سوی دیگر، در این شرایط کسی هم حاضر به سرمایه گذاری نیست، در حالی که 
همین قطعه سازان مدت زیادی از دلار ارزان بهره زیادی بردند، اما حاضر نیستند سرمایه 

خود را در تولید این کالا صرف کنند.
*وقتی تولید از نظر اقتصادی غیرعقلانی می شود!

به گفته امینی، تولید، مقوله ای دارای ریسک است و از سوی دیگر، بخش هایی مانند 
خدمات و واسطه گری سودآورتر از حوزه تولید است؛ در حال حاضر بازدهی تولید در 
ایران حدود 2۰ درصد است، در حالی که واردات می تواند سودهایی بالای ۱۰۰ درصد 

داشته باشد. بنابراین در این بستر، تولید از نظر اقتصادی غیرعقلانی می شود.
وی گفت: این مشکلات قابل حل است و لازم است شفاف سازی شود و مدیران دولتی 
مسائل موجود را با مردم در میان بگذارند. این کارشناس صنعت خودرو در پاسخ به این 
پرسش که آیا با بالا رفتن قیمت خودرو در سال ۱۳۹۸ همچنان تقاضا برای خرید آن 
وجود خواهد داشت، گفت: نقدینگی موجود در اقتصاد کشور، بالای ۱۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان است. این حجم از نقدینگی که البته در اختیار تعداد محدودی از افراد 
است، به خرید و فروش و دلالی در بخش خودرو سرازیر می شود و اتفاقاً هر چقدر قیمت 
خودرو در ایران گران تر شود، این دلال ها سود بیشتری می برند. به همین دلیل، همزمان 

با افزایش قیمت، تقاضا هم بالا می رود.
*کاهش تعرفه واردات خودرو؟

وی همچنین در پاسخ به این پرسش که این دلال ها کالا را می خرند با این امید که 
با قیمت بالاتری به مصرف کننده نهایی بفروشند، اما زمانی که مصرف کننده واقعی با 
کاهش قدرت خرید روبه رو شده، این خریدها چه توجیهی خواهد داشت، گفت: درست 
است یکی از مشکلات اصلی کنونی ما قدرت خرید است، اما راه  حل هایی مانند فروش 
اقساطی و... پیدا می کنند. بخشی دیگری را نیز به سرمایه گذاری بلندمدت اختصاص 
می دهند. امینی در پایان در پاسخ به این که آیا احتمال دارد در شرایط فعلی، دولت 
به سمت کاهش تعرفه واردات خودرو برود، گفت: بله، من هم این احتمال را می دهم. 
واردات ماشین های  و  این طریق  از  را هم  پایین  بازار طبقه  دارد دولت حتی  امکان 

دست دوم پوشش دهد.

گزارش از حامد حیدری

تقریباً سه هفته دیگر معافیت  هشت کشور از تحریم خرید نفت ایران به پایان می رسد. 
مقامات ژاپن و هند خبر از رایزنی با آمریکایی ها برای استمرار این معافیت داده اند. تصمیم 

آمریکا چه خواهد بود و احتمال تمدید این معافیت ها چقدر است؟ 
دولت ترامپ در آبان )نوامبر( سال گذشته تحریم هایی علیه ایران وضع کرد که هدف 
آن ها قطع درآمد نفتی کشورمان بود. در عین حال، به هشت کشور معافیت هایی برای 
ادامه خرید نفت از ایران داده شد. این کشورها شامل چین، هند، ایتالیا، یونان، ژاپن، کره 

جنوبی، تایوان و ترکیه است.
این معافیت های 6 ماهه اقدامی موقتی برای جلوگیری از بی ثباتی بازار انرژی ناشی 
از حذف نفت ایران بود. زمان معافیت نفتی این کشورها روز ۱4 اردیبهشت )چهارم ماه 
مه( پایان می یابد و همه منتظر تصمیم دولت آمریکا درباره تمدید این معافیت ها یا ملغی 

کردن آن ها هستند.
*امکان صفر کردن صادرات نفت ایران وجود دارد؟

اواخر اسفندماه بود که مقامات آمریکایی مدعی شدند ظرفیت مازاد کافی برای جبران 
نبود کل نفت ایران را در اختیار دارند. گفته شد بازار نفت جهان می تواند حذف کل 
صادرات نفت ایران را در سال جاری تحمل کند. این نتیجه گیری می تواند بر تصمیم 
ترامپ در مورد معافیت هایی که به برخی کشورها برای وارد کردن نفت ایران داده، اثر 

بگذارد.
هر چند در سناریوی خوش بینانه شاید بتوان این گونه نتیجه گرفت که رئیس جمهور 
آمریکا باید بین تمدید معافیت نفتی کشورهای یادشده برای واردات نفت از ایران و افزایش 
قیمت نفت در بازار جهانی یکی را انتخاب کند. این در حالی است که برخی معتقدند 
سهم ما از بازار جهانی نفت به قدری نیست که با حذف آن شاهد رشد چشم گیر قیمت 
در این بازار باشیم. اما گمانه زنی ها حاکی از این است که محتمل ترین تصمیم معطوف 
به رویکردی بینابینی است؛ به این صورت که معافیت های یاد شده برای تعداد کمتری 

از کشورها تمدید می شود.
*ادامه رایزنی  آسیایی ها

ایرنا گزارش داده یک مقام ژاپنی با اعلام اینکه تحریم های اقتصادی آمریکا علیه ایران 
نباید بر ثبات تأمین انرژی کشورش تأثیر منفی بگذارد، تأکید کرده که ژاپن هرگز از حق 
قانونی تأمین انرژی خود کوتاه نمی آید و همچنان به مذاکرات با آمریکا برای نیل به هدف 
ادامه می دهد. کره جنوبی هم اعلام کرد همچنان در تلاش است تا بتواند بار دیگر 
معافیت خرید نفت ایران را از آمریکا دریافت کند و یک نشست هم در این باره میان سئول 

و واشنگتن برگزار شده است.
اخیراً هندی ها نیز گفته اند که در حال رایزنی با آمریکا برای ادامه واردات نفت از ایران 
هستند. این در حالی است که روز گذشته خبری منتشر شد مبنی بر اینکه به دلیل 
مشخص نبودن موضع آمریکا در تمدید معافیت های نفتی هند از تحریم های ایران، 
پالایشگاه های هندی از سفارش نفت ایران برای ماه مه خودداری کرده اند. البته سفیر 
هند در روسیه در حاشیه مجمع بین المللی قطب شمال در جمع خبرنگاران گفته: هند 
واردات نفت از ایران را کاهش داده؛ اما قصد کنار گذاشتن خرید نفت از ایران را به طور 

کامل ندارد.
*معافیت کدام کشورها تمدید می شود؟

ایسنا گزارش داده برخی گمانه زنی ها حاکی از این است که چین، هند، ژاپن، کره 
جنوبی و ترکیه احتمالًا پس از پایان مدت معافیت 6 ماهه در مه، مجدداً معافیت هایی 
دریافت خواهند کرد که صادرات نفت ایران را بالای یک میلیون بشکه در روز نگه خواهد 

داشت، اما ایتالیا، یونان و تایوان از فهرست معافیت ها حذف خواهند شد.
خبرگزاری رویترز نیز در گزارشی که اواخر اسفند منتشر کرد از تشدید فشار آمریکا در 
زمینه معاملات نفتی با ایران خبر داد و گفت آمریکا در عین حال تصمیم دارد معافیت 
هشت کشور وارد کننده نفت خام ایران را به طور مشروط تمدید کند. شرطی که آمریکا 
برای تمدید این معافیت ها قائل شده، کاهش مجدد میزان خرید نفت این کشورها از ایران 
اعلام شده است. به این ترتیب، دو کشور چین و هند، خریداران اصلی نفت خام ایران، 

می توانند پس از پایان دوره معافیت 6 ماهه، همچنان به خرید نفت از ایران ادامه دهند.
گفته می شود آمریکا از این کشورها درخواست کرده است میزان خرید نفت خام خود 
از ایران را مجموعاً بیش از 2۵۰ هزار بشکه در روز کاهش دهند. به این ترتیب، میزان 
صادرات نفت خام ایران از ماه مه به بعد، به کمتر از یک میلیون بشکه در روز خواهد رسید. 
آمریکا برای جلوگیری از افزایش بهای نفت خام در بازارهای جهانی، تصمیم دارد سیاست 

کاهش مستمر درآمدهای ارزی ایران از محل صادرات نفت خام را دنبال کند.
*آمریکا ناچار است معافیت کشورها را تمدید کند

خبرنگار  به  رابطه  این  در  دانشگاه  مدرس  و  انرژی  حوزه  کارشناس  مرادی،  حسن 
ایرناپلاس می گوید: احتمالًا معافیت ها برای تعدادی از کشورها تمدید می شود. اکنون 
بازار جهانی کشش ندارد و این اجازه را به آمریکا نمی دهد که بخواهد ممانعتی برای فروش 
نفت ایران به کشورهای یاد شده ایجاد کند. آمریکا ناچار است باز هم به تمدید معافیت این 

کشورها تن دهد تا قیمت نفت را ثابت نگاه دارد.
وی در رابطه با نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و تأثیر آن بر تصمیم 
ترامپ اظهار می کند: ترامپ نمی خواهد بیش از این وجهه خود را خراب کند. وی 

تصمیمات عجولانه ای می گیرد مانند تروریستی خواندن سپاه پاسداران یا اعلام نظر 
در رابطه با بلندی های جولان و... که همگی جزو مواردی است که به شدت محبوبیتش 
را در جامعه آمریکا کاهش داده است و به جز افراد نژادپرست، شخصی با وی همکاری 

نمی کند.
*آسیب اقتصاد آمریکا از محل افزایش قیمت نفت

مرادی همچنین اضافه می کند: وی ناچار است آینده نگر بوده و حداقل به فکر آینده 
سیاسی خود باشد و اگر روزنه ای نیز برای خود تصور می کند، این روزنه با گرانی نفت بسته 
نشود. اگر نفت از حدی بالاتر رود، به شدت اقتصاد آمریکا از این محل آسیب می بیند. 
آمریکایی هایی هم روی بنزین و هم روی گازوئیل حساس هستند و افزایش قیمت این 

سوخت ها می تواند اثر جدی روی جامعه آمریکا بگذارد.
مرادی ضمن تأیید اینکه آمریکا سیاستی را در پیش گرفته تا به صورت تدریجی صادرات 
نفت ما را کاهش دهد، می گوید: آمریکا هم نمی خواهد ایران رشد کند و از درآمدهای 
نفتی منتفع شود و هم می داند اگر می خواهد ایران و نفت ایران را بایکوت کند، ضربه ای 
جدی به اقتصاد خودش وارد می شود. بنابراین باید تعادل لازم را در این رابطه حفظ کند.

*معافیت کشورهای آسیایی ادامه می یابد
بهروز نامداری، کارشناس ارشد حوزه انرژی نیز در گفت وگو با ایرناپلاس اظهار می کند: 
به نظر می رسد در این شرایط آمریکا رویکرد بینابینی را در پیش می گیرد؛ یعنی نه به طور 
کامل این معافیت ها لغو می شود و نه مانند سابق ادامه می یابد. این احتمال وجود دارد که 
برای هند و چین تمدید شود، اما برای کشورهای اروپایی به طور مطلق تمدید نمی شود. 
به نظرم قطعی است که کمتر از چهار کشور مجدداً مشمول این معافیت ها شوند و بعید 

است که به طور کامل این معافیت ها لغو شود.
نامداری البته متذکر می شود: باید حجم تولید ایران را در نظر گرفت تا بدانیم چقدر 
روی بازار جهانی اثرگذاریم. اگر صادرات نفت کشورمان حدوداً یک میلیون بشکه باشد، 
این عدد قابل اغماض است. فقط در یک مورد اوپک ۱.2میلیون بشکه از تولید خود را 

کاهش داده است. اگر همین حجم از تولید را برگردانند، تولید ما پوشش داده می شود.
*چشم دوختن به یک کشور مصیبت زده

وی همچنین با اشاره به اینکه وضعیت ونزوئلا نیز روی ما تأثیر می گذارد، در این رابطه 
اظهار می کند: اگر جریانات ونزوئلا به سمتی برود که آمریکا تمایل دارد، فشارش روی ما 
بیشتر می شود. در حالی که اگر ونزوئلا در شرایط کنونی باقی بماند، ممکن است تا حدی 
از فشار روی ما کاسته شود. نامداری می گوید: خیلی از چاه های شیل آمریکا به علت 
هزینه و حجم تولید، رابطه مستقیمی با قیمت نفت دارد. یعنی اگر قیمت نفت افزایش 
یابد، تعداد چاه های تولیدکننده در آمریکا بیشتر می شود و حجم نفت عرضه شده به بازار 
نیز بیشتر می شود. در چنین مواقعی، ممکن است قیمت جهانی نفت کاهش نیابد، اما 

حجم نفت تولید شده در آمریکا افزایش می یابد.
این کارشناس حوزه انرژی می افزاید: باید این مسئله را در نظر گرفت که عربستان 
سعودی دشمن منطقه ای ما است و امکان دارد عربستان تولید نفت خود را افزایش  دهد 
تا آمریکا فشار خود بر ما را بیشتر کند. یعنی در چنین شرایطی عربستان تعهدات خود به 
اوپک را انجام نمی دهد تا مازاد عرضه در بازار بیشتر شود و آمریکا برای فشار آوردن بر ایران 

دست بازتری داشته باشد.
*صادرات غیررسمی در بلندمدت جوابگو نیست

رویترز در انتهای اسفند گزارشی منتشر کرد مبنی بر اینکه ایران توسط تانکرهایی با 
مبدأ عراق نفت خود را صادر کرده، اما سه مقام رسمی عراقی و مدیر یک شرکت حمل 
اماراتی گفته اند که اسناد مذکور، ساختگی است. پیش از این نیز گزارش هایی در رابطه با 

صادرات نفت ایران به صورت غیررسمی منتشر شده بود.
نامداری در این رابطه معتقد است: این موارد خارج از چارچوب های رسمی و آماری 
است و تحلیل آن دشوار است. منتها باید این موضوع را در نظر گرفت که ایران کشوری 
۸۰ میلیون نفری است، نه یک کشور ۵۰۰ هزار نفری. برای مدت طولانی، بزرگ ترین 
شرکت نفتکش دنیا متعلق به ایران بود و اکنون نیز تعداد قابل توجهی نفتکش داریم. 
منتها شخصاً به چنین راهکارهایی خیلی خوش بین نیستم. برای کوتاه مدت و مثلًا مدت 
6 ماه می توان این گونه عمل کرد. چنین راهکارهایی برای اقتصادی با مقیاس ایران 

پاسخگو نیست.

سرنوشت صادرات نفت ایران چه می شود؟ 

تمدید معافیت  برخی واردکنندگان، محتمل ترین سناریو 

دبیر کانون انبوه سازان با بیان این که شش فاکتور اثرگذار بر قیمت تمام شده مسکن 
کماکان به قوت باقی است، تاکید کرد: هیچ نوع ثباتی در اقتصاد مسکن وجود ندارد و به 

همین دلیل سازندگان با احتیاط و دست به عصا وارد بازار می شوند.
فرشید پور حاجت د اظهار کرد: در حال حاضر می بینیم بی ثباتی در فاکتورهای تأثیرگذار 

بر قیمت تمام شده تولید مسکن وجود دارد و هر روز شاهد قیمت های متفاوتی هستیم. 
سازندگان هم که انواع و اقسام هزینه ها بر دوششان قرار دارد اوضاع را سبک سنگین و برای 
سرمایه گذاری جدید احتیاط می کنند. وی افزود: به شخصه اعتقاد ندارم که سازندگان 
از فروش مسکن امتناع می کنند بلکه با توجه به افزایش هزینه های تولید و نبود ثبات در 

اقتصاد مسکن با احتیاط بیشتری وارد بازار می شوند و به نوعی دست به عصا راه می روند.
دبیر کانون انبوه سازان با بیان این که هزینه های تولید، تأثیر مستقیم بر قیمت تمام 
شده مسکن دارد، گفت: آن چه در شرایط فعلی دیده می شود این که سازنده ها رغبتی به 
تولید مسکن ندارند. کسانی هم که ریسک سرمایه گذاری را پذیرفته اند پروژه هایشان قبل 
از نوسانات نرخ ارز در اواخر سال ۱۳۹6 تعریف شده است. عده ای هم که واحدهایشان 
آماده شده متناسب با تجربه ای که داشتند حاضر به فروش نیستند؛ زیرا به طور روزانه 
قیمت نهاده های ساختمانی دچار نوسان می شود. پور حاجت تاکید کرد: زمین به یک ابزار 
ناجوانمردانه در حوزه مسکن تبدیل شده و قیمت تمام شده مسکن را به نحوی تحت تأثیر 
قرار داده که مابقی فاکتورها را به محاق برده است. زمین قابل عرضه ای هم توسط مردم و 
دولت در کلان شهرها وجود ندارد. وی با بیان این ادعا که هیچ عزمی برای تغییر شرایط 

موجود دیده نمی شود گفت: ظاهراً روز سه شنبه 2۰ فروردین ماه هیأت وزیران مصوب کرده 
که ارزش معاملاتی املاک موضوع ماده 64 قانون مالیات ها با ضریب ۳6 درصد محاسبه 
شود. این بدان معناست که مالیات حوزه مسکن در سال ۱۳۹۸ بالغ بر 6۰ درصد افزایش 
نسبت به سال گذشته خواهد داشت. سایر عوامل هم که بالغ بر 2۰ نوع عوارض در حوزه 
ساختمان است تورم بیش از تورم عمومی را به این بخش تحمیل خواهد کرد. دبیر کانون 
پیش فروش،  ساختمانی،  کارگران  بیمه  مالیات ها،  فاکتور  شش  انبوه سازان،  سراسری 
سیستم بانکی، قانون نظام مهندسی و قیمت زمین را پاشنه آشیل حوزه تولید مسکن 
دانست و گفت: این موارد علاوه بر این که فضای کسب و کار را برای ما آلوده کرده، شکافی 
بین قیمت مسکن با توان خرید متقاضیان ایجاد کرده است. متأسفانه ابزارهای قانونی که 
باید باعث تثبیت کسب و کار شود به افزایش قیمت تمام شده مسکن منجر شده و مردم را 
از خرید مسکن ناامید کرده است. به گفته پور حاجت، این موارد پنج سال است که از سوی 
فعالان حوزه ساختمان اعلام می شود اما نه مجلس، نه دولت و نه وزارت راه و شهرسازی 
برای اصلاح قوانین ورود نکردند. البته وقتی تک تک با همه این دوستان صحبت می کنیم 

به اصلاح قوانین اذعان دارند اما اقدام عملی صورت نمی گیرد.

دبیر کانون انبوه سازان:

سازندگانمسکندستبهعصاراهمیروند

رییس شورای هماهنگی بانک های دولتی گفت: تمرکز روی تولید، مهمترین هدف نظام بانکی است و با توجه به تحریم های آمریکا، باید با برنامه ریزی و سرمایه گذاری، در تولید ملی به 
خودکفایی برسیم. 

محمدرضا حسین زاده روز پنجشنبه در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان همدان اظهار داشت: در شرایط کنونی تحریم، رونق تولید می تواند اقتصاد کشور را نجات دهد و در همین 
راستا سیاست های نظام در رونق تولید می تواند ثمر بخش باشد.

وی اضافه کرد: نامگذاری امسال از سوی رهبر معظم انقلاب به عنوان سال »رونق تولید«، وظیفه ما را در خدمت به مردم سنگین تر می کند.
مدیر عامل بانک ملی ایران ادامه داد: واحدهایی که به صورت همزمان تولید و فروش دارند در تامین سرمایه در گردش در اولویت قرار دارند.

وی اضافه کرد: واحدهایی که تولید دارند اما در انبار ذخیره می کنند باید در به دست آوردن بازار فروش تلاش کنند تا سرمایه برای گردش مالی به آن ها اختصاص یابد.
حسین زاده با تاکید بر اینکه نظام بانکی می تواند در رونق تولید، کمک کننده باشد افزود: با توجه به ظرفیت بالای ایران در منابع مالی و نیروی انسانی جوان، می توانیم در تولید به خودکفایی 

برسیم. رییس شورای هماهنگی بانک های دولتی تاکید کرد: اولویت دولت باید تامین سرمایه در گردش واحد های تولیدی باشد.
وی تاکید کرد: در سال جاری واحد های تولیدی نیمه تمام باید تکمیل شوند و به جز واحدهای تولیدی صادرات محور و تولید کننده کالاهای راهبردی، برنامه ای برای راه اندازی واحدهای 

جدید نداریم.
حسین زاده با بیان اینکه نگاه بانک ملی به توسعه صنایع استان همدان، ویژه است، گفت: بر اساس آمارها و بررسی های انجام شده، مردم همدان اهل حساب و کتاب هستند و حساب بانکی 

آن ها خوب است و همین موجب جذب سرمایه گذار در این استان می شود.
وی با ابراز تمایل برای سر ریز کردن منابع به سمت سرمایه گذاری در همدان افزود: بانک ملی می تواند به عنوان بانک عامل، تسهیلات طرح های تولیدی را در اختیاد تولیدکنندگان این 

استان قرار دهد. 

 وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه برای جذب منابع مالی از 
خارج به داخل کشور نباید از هیچ تلاشی دریغ کرد، تاکید کرد: جذب 
سرمایه گذاری خارجی باید دغدغه دائمی سازمان سرمایه گذاری باشد. 

فرهاد دژپسند در مراسم معارفه رئیس جدید سازمان سرمایه اقتصادی 
و فنی ایران گفت: کارکنان سازمان سرمایه  گذاری و کمک های اقتصادی 
و فنی ایران باید جذب سرمایه  گذاری خارجی را به عنوان یک وظیفه 
ملی و دغدغه دائمی تلقی کنند. وی ادامه داد: وزارت اقتصاد و سازمان 
سرمایه  گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران بدون وقفه و با تمام 
توان با هم افزایی در فعالیت ها، برای رسیدن به اهداف تعیین شده در 

جلب و جذب سرمایه گذاری خارجی تلاش می کنند.
وزیر اقتصاد با اشاره به نامگذاری امسال از سوی رهبری به نام رونق 
تولید اظهار داشت: برای رسیدن به رونق تولید، باید عمرمان صرف 

بالندگی اقتصاد کشور شود.  

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

القایجوروانیبرایافزایشقیمتارز
وزیر اقتصاد: 

جذبسرمایهخارجیبایددغدغه
دائمیسازمانسرمایهگذاریباشد

اصلاحات خرد و گام به گام و نیز اصلاحات سطح کلان، مهم  ترین 
محورهای مطرح شده در کمیته اقتصاد کلان وزرات اقتصاد، برای 
ارائه بسته رونق تولید در سال جاری بودند و این که این وزارتخانه 
رکود  تعمیق  از  کشور،  اقتصاد  فعلی  شرایط  با  می تواند  چگونه 

جلوگیری کند؟ 
رئیس جمهور، کلیه دستگاه های اجرایی را مأمور به ارائه برنامه های 
خود در راستای تحقق شعار سال ۱۳۹۸، یعنی رونق تولید کرده 
است و به دنبال این مأموریت، وزرات امور اقتصاد و دارای جلسه ای با 
موضوع بحث و تبادل نظر پیرامون سیاست های رونق تولید، تشکیل 
داد. وحید شقاقی شهری، عضو هیئت علمی دانشگاه خوارزمی در 
گفت وگو با ایرناپلاس گفت: این جلسه با حضور کمیته هم اندیشی 
از  تعدادی  که  است  شده  تشکیل  وزارتخانه  این  کلان  اقتصاد 
اقتصاددانان و برخی از مسئولان دستگاه های اجرایی و پژوهشی 

عضو آن هستند.
وی مباحث مطرح شده در جلسه را هم اندیشی درباره ابزارها و 
سیاست هایی عنوان کرد که وزارت می تواند برای رونق تولید در 

پیش بگیرد.
*اصلاحات گام به گام و اصلاحات اقتصاد کلان

شقاقی در ادامه گفت: هر کدام از همکاران، نظرات خود را ارائه 
دادند و خود بنده هم نسبت به چند محور تأکید داشتم. نظرات در 
دو سطح ارائه شدند. سطح اول، اصلاحات خرد و تدریجی و گام 
به گام بود و سطح دوم اصلاحات کلان بود. در سطح اول، هم به 
اقدامات لازم برای طرف عرضه اقتصاد و هم طرف تقاضای اقتصاد، 

پرداخته شد.
اصلاحات  تشریح  در  خوارزمی،  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو 
تدریجی و گام به گام گفت: ما می توانیم برخی از اصلاحات بسیار 
نحوی  به  می توانند  آن ها  از  کدام  هر  که  بدهیم  انجام  را  جزئی 
تأثیرگذار باشند. به عنوان مثال، اگر یک یا دو مجوز کسب و کار را 
کمتر کنیم یا یک بخش از محیط کسب و کار را بهبود دهیم، شاهد 

تأثیر مثبت در بازار و کاهش هزینه های تولید خواهیم بود.
وی دیگر ابزارهای سطح اول را در نظام مالیاتی عنوان کرد و ادامه 
داد: در حوزه نظام مالیاتی می توانیم از معافیت های مالیاتی برای 
حمایت از برخی از بنگاه های تولیدی استفاده کنیم یا اینکه وزارت 
اقتصاد می تواند برخی از پایه های مالیاتی را که مانع سوداگری 
می شوند، تصویب کند. مالیات بر عایدی سرمایه، مالیات بر کالاهای 
لوکس و نیز مالیات تصاعدی بر واردات کالاهای لوکس از جمله این 
موارد هستند. این ها بخشی از اقدامات متصور برای وزارت اقتصاد 

در زمینه اصلاحات خرد و گام به گام است.
*رونق تولید با پیش بینی پذیر کردن اقتصاد

شقاقی، برنامه پذیر و پیش بینی پذیر کردن اقتصاد ایران، تلاش 
برای مقررات  زدایی از اقتصاد و محورهای مؤثر بر طرف عرضه اقتصاد 

را از جمله محورهای مطرح شده در سطح دوم، یعنی اصلاحات 
اولین جلسه  به عنوان  این جلسه  و گفت:  دانست  سطح کلان 
هم اندیشی وزرات اقتصاد بود و قرار شد برنامه های اعلامی همکاران 
و صاحب نظران جمع بندی شود و در جلسات آتی، یک بسته رونق 

تولید از سوی وزارت اقتصاد به دولت ارائه شود.
*هماهنگی دستگاه های اجرایی برای رونق تولید

هماهنگی  درباره  خوارزمی  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو  این 
برخی  گفت:  تولید  رونق  سیاست  های  در  اجرایی  دستگاه های 
افراد حاضر در این جلسات، در جلسات هم اندیشی وزارت صمت، 
بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه و مرکز پژوهش های مجلس 
نیز شرکت می کنند. در این کمیته از افرادی دعوت شده است که 
در نهادهای دیگر هم به عنوان مشاور و صاحب نظر حضور دارند 

و تلاش می شود همپوشانی و موازی کاری در دستگاه ها وجود 
نداشته باشد.

وی با اشاره به اینکه گاهی ممکن است برخی سیاست های اتخاذ 
شده در یک دستگاه، در دستگاه دیگری خنثی شوند گفت: طبیعتاً 
هر سیاستی ممکن است در نهاد دیگری به طور موازی کار یا حتی 
خنثی شود. اما انتخاب ترکیب صاحب نظران در این کمیته به نحوی 
افراد به دستگاه های  این  اتفاق را می گیرد.  این  است که جلوی 
مختلف مشاوره می دهند و می توانند نظرات موازی را حذف کنند 
و در واقع این تدبیر در نظر گرفته شد که موازی کاری ها کاهش پیدا 

کند.
*تلاش برای جلوگیری از تعمیق رکود

شقاقی هدف تشکیل این جلسه را ارائه بسته ای توسط وزارت 
اقتصاد برای رونق تولید در سال جاری و مبتنی با شرایط تحریم ها 
و گستره آن ها عنوان کرد و گفت: سعی در این است که آسیب ها و 
چالش ها کاهش پیدا کنند. شاید نتوان برای سال ۱۳۹۸ اصلاحات 
ساختاری بنیادینی را اتخاذ کرد، ولی حداقل می توانیم برخی از 
اصلاحات جزئی و گام به گام را انجام دهیم تا جلوی تعطیلی برخی 
از بنگاه های تولیدی و صنایع گرفته شود و حداقل، اگر نتوانیم در 
اقتصاد رونق ایجاد کنیم، وضع موجود حفظ شود و جلوی تعمیق 

رکود را بگیریم.
وی در پایان گفت: جلوگیری از تعمیق رکود جزء محورهایی بود 
که در این جلسه تقریباً تمام صاحب نظران بر آن اتفاق نظر داشتند؛ 
به این صورت که حتی اگر امسال نتوانیم به رشد اقتصادی کمک 
کنیم، می توانیم برنامه هایی را ارائه دهیم که جلوی تعمیق رکود 
این  برای  که  بگیرد  را  اقتصادی  بنگاه های  تعطیلی  و  اقتصادی 
منظور، لازم است به شناخت دقیقی از وضعیت بنگاه های تولیدی، 
نیازهایشان و ابزارهای در اختیار وزارت اقتصاد برسیم. وزارت اقتصاد 
می تواند با بهره گیری از ابزارهایی مانند مالیات و نظام مالیاتی، و 

برخی ابزارهای نظام بانکی در این راستا نقش افرینی کند.

شقاقی شهری تشریح کرد: 

جلوگیریازتعمیقرکود،گاماولوزارتاقتصادبرایرونقتولید
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هدف گذاری قمي ها برای قهرمانی فوتسال؛ 

صبا احیا می شود
اداره كل ورزش و جوانان استان قم بعد از تغيير مديريت در سال 1398 به دنبال حضور 
قطعي در فصل جديد ليگ آزادگان و موفقيت در ليگ برتر فوتسال باشگاه هاي كشور 

است.
 در اسفند ماه سال 1397 وزارت ورزش و جوانان اقدام به تغيير در راس مديريت اداره 
كل ورزش و جوانان استان قم گرفت و به دنبال اين تصميم، دوره مديريت پنج ساله 
حسن عابدی به پايان رسيد و رسول منعم مدير كل سابق استان همدان در قم مسووليت 

گرفت.
قم  استان  و جوانان  ورزش  اداره كل  در  تا 1391  بين  سال های 1388  كه  منعم 
مسووليت معاونت امور ورزش را بر عهده داشت و با مدرک دكترای تربيت بدنی و ورزش، 
نزديک به چهار سال نيز مدير كل ورزش و جوانان همدان بود، چهره ای شناخته شده 

برای جامعه ورزش و قمی ها محسوب می شود.
 *تلاش برای زنده کردن یاد و خاطره تیم بزرگ صبا

اين چهره پرسابقه در ورزش كشور با توجه به شناخت مطلوبی كه از ورزش قم دارد، 
ظاهرا در كنار اقدامات متنوعی كه برای تحول در ورزش قم برنامه ريزی كرده، به دنبال 
زنده كردن ياد و خاطره تيم بزرگ صبا و بازگشت مجدد فوتبال قم به سطح اول رقابت های 

باشگاهی فوتبال ايران است.
اتفاقی كه چنانچه در دوره مديريت منعم رخ دهد به واسطه اينکه فوتبال يک رشته 
ورزشی پرمخاطب و پرطرفدار به شمار می رود، جان دوباره ای به پيکر زخم خورده 
و در واقع جسم بی جان فوتبال قم می دهد و يقينا محبوبيت هايی نيز برای منعم به 
دنبال خواهد داشت، هر چند عده ای افراد مغرض كه با نقدهای غير كارشناسی خود 
زمينه ساز نابودی صبا شدند، در اين مقطع احتمالا بار ديگر چهره خود را نشان خواهند 

داد. 
*نابودی صبا با تدابیر مسؤولان وقت

در سال 1396 بود كه صبا از ليگ برتر به دسته اول فوتبال باشگاه های كشور سقوط 
كرد و در همان سال به دليل بی تفاوتی مسوولان وقت، اين تيم و اين سرمايه بزرگ ورزش 
قم به ليگ دسته دوم نزول كرد و با بی تدبيری منحل شد تا ديگر نام و اثری از تيم بزرگ 

و آسيايی صبا نباشد.
مدير كل ورزش و جوانان استان قم به منظور پيگيری سريع و دقيق موضوع بازگشت 
فوتبال قم به رقابت های باشگاهی كشور و حضور قدرتمند فوتسال قم در دوره آينده ليگ 
برتر باشگاه های ايران، يکی از چهره های قديمی و با سابقه اين رشته يعنی سيدمهدی 
غياثی را مامور كرده است. غياثی كه به واسطه بازی در دهه 1370 برای تيم پارس خودرو 
تهران در كنار ملی پوش اسبق و مطرح فوتبال ايران در جام جهانی 1998 يعنی بهنام 
سراج در فوتبال سابقه درخشانی دارد و در فوتسال نيز يک چهره كاملا مطرح در عرصه 
بازی و مربيگری به شمار می رود، به واسطه برخورداری از تجربه سال ها بازی، مربيگری 
و مديريت در فوتبال و فوتسال اكنون امين منعم برای پيگيری به موقع، سريع، دقيق و 

كارشناسی شده دو موضوع فوتبال و فوتسال است.
 *شوق بین علاقمندان به رشته های پرطرفدار و محبوب قمی ها

در شرايطی كه خبر حضور فوتبال قم در فصل جديد ليگ آزادگان و حضور پرقدرت 
فوتسال در دوره جديد ليگ برتر اسفند ماه سال 1397 در نشست خبری رسول منعم 
در جمع اصحاب رسانه توسط مدير كل جديد ورزش و جوانان قم مطرح شد، اين روزها 
موجی از شوق و علاقه بين علاقمندان به اين دو رشته پرطرفدار و محبوب در قم ايجاد 
شده و قمی ها سؤالات زيادی راجع به چگونگی پيگيری امور مرتبط با اين دو تيم در 

ذهن دارند.
 *تعیین وضعیت نماینده لیگ برتری فوتسال قم تا پایان فروردین

سيد مهدی غياثی كه در موضوع ساماندهی به وضعيت فوتبال و فوتسال قم نماينده 
اداره كل ورزش و جوانان شده در جمع اصحاب رسانه راجع به تيم فوتسال اظهار كرد: 
در اين خصوص هدف گذاری شده كه نماينده قم بتواند در پايان فصل يکی از تيم های 

اول تا چهارم جدول رده بندی باشد.
وی خاطرنشان كرد: قرار است برنامه های ارائه شده توسط رسول قلی زاده )مديرعامل 
آتليه طهران قم( و امير آقايی )مديرعامل آرش قم( بررسی شود و در نهايت مسؤوليت 
تيم ليگ برتری فوتسال قم برای فصل 1398 رقابت های باشگاهی ايران به يکی از اين 
دو نفر واگذار شود، تکليف اين موضوع به طور حتم تا 10 روز آينده يعنی پايان فروردين 

مشخص می شود.
 غیاثی: قطعا قم در لیگ دسته دوم فوتبال ایران حضور خواهد داشت

غياثی كه دو سال پيش به واسطه پايان 30 سال خدمت در اداره كل ورزش و جوانان 
استان قم بازنشسته شده، سپس به موضوع حضور تيم قم در ليگ دسته دوم فوتبال 
باشگاه های كشور اشاره و عنوان كرد: طرحی به مديركل ورزش و جوانان ارائه شده و وی 

پس از بررسی، آن را نهايی خواهد كرد.
وی ياد آور شد: قطعا قم در سال جاری در مسابقات ليگ دسته دوم فوتبال ايران 
حضور خواهد داشت، برای اين منظور با اسپانسری به توافق رسيده ايم و به احتمال 
فراوان اين حامی مالی تيم های اميد و جوانان در مسابقات ليگ دسته اول باشگاه های 

كشور را نيز حمايت خواهد كرد.
 *نیاز به حمایت های استانداری قم

سرمربی سابق تيم های مطرح ارم كيش، صبای قم و دبيری تبريز تصريح كرد: مدير 
كل ورزش و جوانان معتقد است نبايد ورزشگاه يادگار )ره( امام بدون استفاده بماند و 
همچنين نوجوانان و جوانان فوتباليست بايد انگيزه ای برای حضور در اين رشته داشته 

باشند تا توانايی و ظرفيت خود را نشان دهند.
وی با بيان اينکه تکليف موضوع حضور تيم قم در فصل جديد ليگ دسته دوم فوتبال 
ايران اوايل ارديبهشت ماه مشخص می شود، در پايان اظهار كرد: در هر دو موضوع 
فوتبال و فوتسال با استانداری قم هماهنگ هستيم و به حمايت های شخص استاندار 

برای تحول در اين دو رشته نياز داريم.

رئیس هیأت دوومیداني استان قم خبر داد

 اعزام 3 نماينده قم به دوومیداني قهرماني جهان 
رئيس هيأت دووميداني استان قم از حضور سه نماينده دووميداني قم در كاروان 

اعزامي ايران به پيکارهاي جهاني 2019 در كرواسي خبر داد.
علی رضايی اظهار كرد: بعد از تمرينات متنوع سرانجام تركيب نهايی تيم اعزامی 
دووميدانی دانش آموزان ايران به مسابقات جهانی مشخص شد و سه تن از چهره های 
آينده دار و مستعد دووميدانی قم نيز در سفر به رقابت های قهرمانی جهان تيم ملی 

حضور دارند.
وی كه مسووليت مربيگری تيم ملی دانش آموزان ايران را در اين سفر برون مرزی بر 
عهده دارد، با اشاره به تركيب نهايی تيم ملی اضافه كرد: ميزبانی رقابت های 2019 
قهرمانی دنيا را كشور كرواسی بر عهده دارد و مهدی رضايی و علی قاسم بابايی نيز به 
عنوان دو ورزشکار اعزام می شوند. رئيس هيأت دووميدانی استان قم سپس به سوابق 
دو ملی پوش دووميدانی قم اشاره و ابراز كرد: مهدی رضايی يکی از استعدادهای رده  
سنی نوجوانان قم به شمار می رود كه در رقابت های داخلی عملکرد بسيار خوبی داشته 
و سابقه حضور در تركيب تيم اعزامی ايران به مسابقات المپيک نوجوانان جهان در كشور 
آرژانتين را دارد. وی خاطرنشان كرد: همچنين علی قاسم بابايی ديگر قهرمان نوجوان 
قم از تجربيات بسيار خوبی برخوردار است و يقينا به واسطه انگيزه و آمادگی بالايی كه 
از آنها سراغ دارم، برای تيم كشورمان در اين رقابت ها چهره ای موفق خواهند بود و 

ان شاءالله با كسب مدال به كشورمان باز خواهند گشت.
سرمربی تيم ملی دووميدانی دانش آموزان ايران در مسابقات جهانی كرواسی افزود: 
ديگر نفرات تيم ملی نيز از روحيه و شرايط مطلوبی برای درخشش در اين پيکارها 
برخوردار هستند و اين تيم پس از برگزاری آخرين اردوی آماده سازی خود در شهركرد، 

نيمه دوم ارديبهشت ماه راهی كرواسی می شود.
رضايی در پايان به عملکرد دووميدانی كاران قم در انتخابی تيم ملی اشاره و ابراز كرد: 
نتايج كسب شده توسط ورزشکاران قم در ركوردگيری تيم ملی رضايت بخش بود اما 
انتظار بيشتری داشتيم كه محقق نشد، با اين حال در سال 98 با قدرت بيشتر برای 

دستيابی به ركوردهای ورودی المپيک 2020 تلاش می كنيم.

برای پرداخت مطالبات کی روش از طریق AFC راه حل جدیدی پیدا کردیم 

تاج: سرمربی تیم ملی برای ديدار با سوريه و 
کره انتخاب می شود 

رئيس فدراسيون فوتبال گفت:سرمربی تيم ملی فوتبال ايران را برای ديدار دوستانه با 
سوريه و كره جنوبی انتخاب می كنيم. 

مهدی تاج در خصوص انتخاب سرمربی تيم ملی فوتبال ايران گفت: سرمربی تيم ملی 
به هر حال بايد انتخاب شود. ما با سوريه و كره جنوبی بازی های دوستانه داريم و طبيعتا 
اگر حتی سرمربی تيم ملی همين الان هم انتخاب شود، كار خاصی نمی تواند انجام 
بدهد. وی افزود:يک مجموعه در حال كار است ولی بحث ارز و مباردلات اسنادی داريم. 
ما همين الان 900 هزار دلار پول به حساب ای اف سی واريز كرديم كه به حساب كی 
روش بريزد، اين پول 4 ماه است از خزانه فدراسيون خارج شده اما به حساب او نرفته 
است. مبادلات اسنادی حتی يک هزينه هايی دارد ولی هنوز پول به حساب كی روش 
نرفته است. من دو روز پيش در ای اف سی بودم و راه حلی برای انتقال اين پول پيدا 
كرديم كه اين راه در حال انجم است. تاج در پاسخ به اين سوال كه آيا برای بازی با سوريه 

و كره سرمربی تيم ملی انتخاب می شود يا خير، گفت:حتما انتخاب می شود.
وی در خصوص اينکه اسامی مطرح شده برای تيم ملی را تائيد می كند يا خير گفت: 
نه اين اسامی را خود من از رسانه ها می شنوم. رئيس فدراسيون فوتبال در پايان در 
خصوص اينکه آيا فدراسيون از برنامه ستاره ساز شکايت كرده است يا خير گفت: اصلا 

چنين چيزی نيست و ما شکايتی عليه اين برنامه نداشتيم.

پنج مدعی و چهار جايگاه 

جنگ سهمیه در لیگ قهرمانان آسیا به اوج رسید 

گزارش از مجید روان ستان

در حالی كه هر پنج تيم مدعی بالای جدول 24 بازی انجام داده اند و قهرمان نيز از بين 
همين تيم ها مشخص خواهد شد، جنگ برای كسب چهار سهميه برای صعود به ليگ 

قهرمانان آسيا در فصل آينده در اوج هيجان قرار دارد. 
تيم های پرسپوليس، تراكتورسازی، سپاهان، استقلال و پديده شهرخودرو به ترتيب 
51، 49، 47، 44 و 43 امتياز دارند و بدون توجه به احتمال قهرمانی يک تيم از بين 
داماش گيلان و برنده ديدار سپاهان با پرسپوليس در جام حذفی، بايد تنها برای 
به دست آوردن سه سهميه ديگر با هم رقابت كنند. در ادامه 6 بازی باقی مانده اين پنج 
تيم و دشواری های آن را مرور خواهيم كرد. قرمزپوشان پايتخت كار دشوارتری نسبت 
به ديگر رقبا دارند، اما در مجموع هر پنج تيم بازی های سختی را تا پايان فصل تجربه 

خواهند كرد، چرا كه تيم های در خطر سقوط هم در حد مدعی هستند!
* تراکتورسازی تبریز

تراكتورسازی نيم فصل اول را با توجه به مهره هايی كه جذب كرده بود، با جان توشاک 
خوب آغاز نکرد و در ادامه با محمد تقوی در فاصله 5 امتيازی تيم های سپاهان، پديده و 
پرسپوليس مثلث صدرنشين در رتبه چهارم ايستاد، اما در نيم فصل دوم با جورج لينکنز 
عملکرد قابل خوبی از خود نشان داد و اكنون يکه تاز بازی های برگشت با 23 امتياز و 3 

امتياز بيشتر از پرسپوليس است. 
آن ها اكنون در فاصله 2 امتيازی پرسپوليس برای كسب اولين عنوان قهرمانی خود 
در تاريخ حياتشان در ليگ ايران قرار دارند و تا پايان فصل بعد از استقلال بازی های 
به مراتب راحت تری را نسبت به سه تيم ديگر داشته و بدون ترديد، بازی مستقيم روز 

چهارشنبه 11 ارديبهشت با پرسپوليس تأثيرگذار خواهد بود. 
از طرفی اين تيم روی همشهری خود، ماشين سازی هم حساب ويژه باز كرده است، 
چرا كه اين تيم با چهار مدعی ديگر بازی دارد و مالک اين باشگاه هم همان مالک 
تراكتورسازی است! تراكتورسازان در 6 بازی آخر خود در نيم فصل اول 13 امتياز گرفته 
بودند و اگر همين تعداد امتياز را در 6 بازی باقی مانده خود دريافت كنند، برای اولين بار 

در تاريخ 49 ساله خود قهرمان ليگ ايران خواهند شد.
رقبای باقی مانده )موقعيت فعلی آن ها در ليگ(: سپيدرود )15(، پيکان )12(، 

ذوب آهن )10(، پرسپوليس )1(، پارس جنوبی )8( و فولاد )7(
شرايط اين تيم در جدول رده بندی اين فصل: دوم )3 بار(، سوم )4 بار(، چهارم )8 

بار(، پنجم )2 بار(، ششم )3 بار(، نهم )2 بار(، يازدهم )1 بار( و پانزدهم )1 بار(

ميانگين رتبه ليگ رقبای باقی مانده: 8/8
نگرفتن سهميه فصل بعد ليگ قهرمانان آسيا: 10 درصد

*پرسپولیس تهران
پرسپوليسی ها تا اينجای فصل يکی از مدعيان قهرمانی محسوب می شوند و نتايج 
خوبی گرفته اند. شاگردان برانکو ايوانکوويچ بيش از هر تيم ديگری در اين فصل با 10 
بار قرار گرفتن در رتبه اول، صدرنشين بوده اند و آن ها سزاوار كسب عنوان قهرمانی 
هستند. در روی كاغذ نيز اين تيم شانس اول محسوب می شود، اما در بين پنج تيم 
مدعی بازی های باقی مانده آن ها سخت تر از بقيه تيم ها است. پرسپوليس در صورت 

تکرار قهرمانی به ركورد سه دوره متوالی قهرمانی سپاهان در ليگ برتر خواهد رسيد.
پرسپوليس درواقع دو بازی 6 امتيازی با سپاهان و تراكتورسازی مدعی دارد كه اگر 
بتواند بر اين تيم ها غلبه كند، 80 درصد راه قهرمانی را طی كرده است، اما ناكامی 
مقابل اين تيم ها موجب خواهد شد سرخ پوشان تا رتبه سوم سقوط كند. بايد به اين 6 
ديدار سخت، 3 بازی حساس و تعيين كننده در ليگ قهرمانان آسيا را هم اضافه كنيم 
كه اين كار پرسپوليسی ها را برای به دست آوردن عنوان قهرمانی سخت تر هم خواهد 

كرد.
بر  علاوه  و  هستند  فصل  پايان  تا  رتبه  همين  حفظ  به  اميدوار  برانکو  شاگردان 
سپاهان و تراكتورسازی، بازی آن ها با تيم های سايپا، ذوب آهن و حتی ماشين سازی 
و پارس جنوبی جم راحت نخواهد بود. سه ديدار خانگی اين تيم با سايپا، سپاهان و 
ماشين سازی به خصوص اين آخری كه برای همشهری خود تا آخرين نفس می جنگد، 
نقش تعيين كننده ای خواهد داشت، زيرا پرسپوليس در ديدار های خانگی توانسته 89 
درصد امتيازات را كسب كند، اما در بازی های بيرون از خانه تنها 53 درصد امتيازات را 

گرفته است.
رقبای باقی مانده )موقعيت فعلی آن ها در ليگ(: سايپا )6(، ذوب آهن )10(، سپاهان 

)3(، تراكتورسازی )2(، ماشين سازی )9( و پارس جنوبی )8(
شرايط اين تيم در جدول رده بندی اين فصل: اول )10 بار(، دوم )2 بار(، سوم )9 

بار( و چهارم )3 بار(
ميانگين رتبه ليگ رقبای باقی مانده: 6/3

نگرفتن سهميه فصل بعد ليگ قهرمانان آسيا: 10 درصد
* سپاهان اصفهان

سپاهان پرافتخارترين تيم تاريخ ليگ برتر كشورمان با پنج عنوان قهرمانی است 
و اولين تيم ايرانی كه به فينال ليگ قهرمانان آسيا رسيده و تنها تيمی كه از ايران به 

با  باشگاهی  به عنوان  ايران  يافته است. سپاهانی ها در  راه  باشگاه های جهان  جام 
ثبات، ساختار و سازماندهی مناسب، منظم و اصولی شناخته شده اند و در صورتی كه 
بتوانند به قهرمانی دست يابند با امير قلعه نوعی سرمربی خود به ركورد شش قهرمانی 

سيدجلال حسينی در ليگ برتر خواهند رسيد.
سپاهان كه در فصل گذشته در رتبه چهاردهم قرار گرفته بود با آمدن امير قلعه نوعی 
دوباره مدعی شد و در ابتدا عملکرد فوق العاده ای داشت، اما در چهار بازی آخر خود 
تنها يک بار به پيروزی رسيده و سه ديدار خود را با تساوی به پايان رسانده تا برای كسب 
عنوان قهرمانی دچار مشکل شود. بعد از پرسپوليس، سخت ترين بازی ها برای ژنرال و 

شاگردانش است. 
آن ها بايد در پنج بازی متوالی با استقلال، سايپا، پرسپوليس، ماشين سازی و پديده 
عنوان  معنای كسب  به  برای سپاهان  آن  در  برتری  كه  ديدار هايی  بدهند،  مصاف 
قهرمانی خواهد بود و به همراه امير قلعه نوعی به ركورد شش قهرمانی سيدجلال 

حسينی در ليگ برتر خواهد رسيد.
رقبای باقی مانده )موقعيت فعلی آن ها در ليگ(: استقلال )4(، سايپا )6(، پرسپوليس 

)1(، ماشين سازی )9(، پديده )5( و استقلال خوزستان )20(
شرايط اين تيم در جدول رده بندی اين فصل: اول )4 بار(، دوم )11 بار(، سوم )7 بار(، 

چهارم )1 بار( و دهم )1 بار(
ميانگين رتبه ليگ رقبای باقی مانده: 7/5

نگرفتن سهميه فصل بعد ليگ قهرمانان آسيا: 40 درصد
* استقلال تهران

استقلال با وينفرد شفر در آغاز فصل يکی از مدعيان قهرمانی به حساب می آمد، اما 
نتايج نااميد كننده آبی ها در شروع فصل باعث شد تا هيچ كس اميدی به قهرمانی اين 
تيم نداشته باشد. اما آن ها در بازی های پايانی نيم فصل اول و شروع نيم فصل دوم 

فوق العاده ظاهر شدند و به جمع مدعيان برگشتند.
شکست در برابر تراكتورسازی و سپس ناكامی در »داربی« پايتخت باعث شد تا اين تيم 
از جمع مدعيان قهرمانی خارج شود. كار اين تيم به اما و اگر كشيده شده و در صورتی 
كه ساير مدعيان نتوانند نتيجه بگيرند، آنگاه با اين معجزه، شاگردان وينفرد شفر بر جام 

قهرمانی بوسه خواهند زد. 
البته ممکن است اين تيم حتی جايگاه فعلی خود را نيز از دست بدهد و نتوانند سال 
آينده در رقابت های ليگ قهرمانان آسيا حضور داشته باشند. آبی پوشان اميدوار هستند 
كه اگر به قهرمانی نرسيدند، حداقل در رتبه دوم جا خوش كنند! علی رغم تعلل در 
هفته های اخير، استقلال با تيم هايی بازی دارد كه ميانگين رتبه آن ها پايين تر از چهار 
تيم ديگر است و شايد اين موضوع به آن ها كمک كند تا فصل را با يک عنوان درخور نام 

خود، به پايان برساند.
رقبای باقی مانده )موقعيت فعلی آن ها در ليگ(: سپاهان )3(، ماشين سازی )9(، 

پديده )5(، استقلال خوزستان )20(، صنعت نفت )13( و سپيدرود )15(
شرايط اين تيم در جدول رده بندی اين فصل: دوم )2 بار(، سوم )1 بار(، چهارم )5 
بار(، پنجم )6 بار(، ششم )1 بار(، هفتم )6 بار(، هشتم )1 بار(، نهم )1 بار( و يازدهم 

)1 بار(
ميانگين رتبه ليگ رقبای باقی مانده: 10/8

نگرفتن سهميه فصل بعد ليگ قهرمانان آسيا: 50 درصد
* پدیده شهر خودرو

پديده كه تا اواسط فصل يکی از مدعيان قهرمانی محسوب می شد، اكنون ديگر 
به گرفتن سهميه ليگ  نيم نگاهی  اما  ندارد،  برای كسب عنوان قهرمانی  شانسی 
قهرمانان آسيا دارد. شاگردان يحيی گل محمدی تا اينجا نيز موفق به انجام كاری ويژه 
شده اند، چرا كه پس از پرسپوليس آن ها با 9 بار حضور در صدر جدول ركورددار هستند.
رقبای باقی مانده )موقعيت فعلی آن ها در ليگ(: نفت مسجدسليمان )14(، نساجی 

)11(، استقلال )4(، سايپا )6(، سپاهان )3( و ماشين سازی )9(
شرايط اين تيم در جدول رده بندی اين فصل: اول )9 بار(، دوم )5 بار(، سوم )2 بار(، 

پنجم )6 بار(، هفتم )1 بار( و چهاردهم )1 بار(
ميانگين رتبه ليگ رقبای باقی مانده: 7/8

نگرفتن سهميه فصل بعد ليگ قهرمانان آسيا: 70 درصد

ورزشی

»مسعود معينی« زننده گل پيروزی بخش استقلال در فينال جام باشگاه های آسيا 
گفت: بعد از به ثمر رساندن گل ورزشگاه امجديه دور سرم چرخيد و انگار در آسمان ها 

پرواز كردم. 
»مسعود معينی« نامی بزرگ در باشگاه استقلال محسوب می شود، او در اولين قهرمانی 
اين تيم در آسيا زننده گل قهرمانی آبی پوشان بود. روز 21 فروردين ماه 1350 استقلال 
در تهران ميزبان هاپوئل رژيم صهيونيستی بود و موفق شد با نتيجه 2 بر يک اين تيم را 

شکست داده و به اولين قهرمانی خود در قاره كهن دست پيدا كند. 
در سالروز اولين قهرمانی استقلال در آسيا پای صحبت های زننده گل پيروزی بخش 
آبی پوشان نشستيم. او در اين گفت و گو درباره جو سياسی حاكم بر سکوها و شعارهای 
ضد اسرائيلی سخن گفت. معينی توضيح داد كه بليت های روبه روی جايگاه در ديدار 
و مالک  القانيان سرمايه دار يهودی  الله  آويو« توسط حبيب  و »هاپوئل تل  استقلال 
ساختمان پلاسکو خريداری شده و در اختيار بهاييان قرار داده شده بود تا آنها از اين تيم 
حمايت كنند. با اين حال هواداران فوتبال در ايران شعارهای ضد صهيونيستی سر دادند 

و اين موضوع جو سياسی را در سکوها به وجود آورد. 
آنچه كه در زير می خوانيد متن گفت و گوی خبرنگار ايرنا با اين بازيکن اسبق تيم ملی 

و باشگاه استقلال است:
*به 48 سال پیش برگردیم به روزی که حماسه ای بزرگ را برای استقلال رقم زدید. 

اولین قهرمانی استقلال در آسیا را می گویم.
وای خدای من! چه روزی بود. من آن را فراموش كرده بودم، راست می گوييد امروز 21 
فرودين است و ما در سال 1350موفق شديم به همراه استقلال قهرمان آسيا شويم. عجب 

روز بزرگ و شکوهمندی بود. خاطرات آن روز مثل يک فيلم از جلوی چشمم رژه می رود.
*خاطرات آن روز را برای ما تعریف می کنید؟

پيش از اينکه بخواهم از روز قهرمانی استقلال در آسيا حرف بزنم، می خواهم ماجرای 
حضورم در استقلال را برايتان تعريف كنم.

* بفرمایید؟
من جوانی 17-18 ساله بودم كه در تيم راه آهن عضويت داشتم. يک روز با تيم استقلال 
بازی دوستانه داشتيم كه امير ابوطالب سرمربی وقت راه آهن در 15 دقيقه پايانی مرا 
به زمين فرستاد و من آن قدر خوب بازی كردم كه رايکوف مرا پسنديد و پيشنهاد داد 
استقلالی شوم. با برادرم در اين باره صحبت كرد و شب به همراه ناصرحجازی و منصور 
پورحيدری كه خدا آنها را رحمت كند به محضر رفتيم و قرارداد همکاری بستيم. شايد 

جالب باشد بدانيد كه مبلغ قرارداد 2 ساله من 4 هزار تومان بود. 
بعد چه شد؟

من عضو تيم ملی جوانان نيز بودم. با اين تيم راهی مسابقات قهرمانی آسيا شديم و 
بلافاصله پس از اينکه برگشتيم تورنمنت باشگاه های آسيا كه امروز به ليگ قهرمانان آسيا 
تغيير نام پيدا كرده است، آغاز شد. خودم فکر نمی كردم با 18 سال سن در تركيب ثابت 

قرار بگيرم اما رايکوف به من اعتماد كرد.
*بازی کردن برای استقلال در سن 18 سالگی سخت نبود؟

طبيعی بود كه سخت باشد، آن هم با حضور بازيکنانی كه هر كدام برای خود اسم و 
رسمی بزرگ داشتند. رايکوف در دفاع چپ به من بازی داد و اعتقاد زيادی به من داشت. 

ما همه تيم ها را شکست داديم تا به فينال رسيديم.
*از روز فینال برای ما حرف بزنید.

روز بازی، رايکوف برای ما تمرين در نظر گرفت و صبح مسابقه به ورزشگاهی كه امروز 
حيدرنيا ناميده می شود، رفتيم و تمرين سبک كرديم. آن روز فکر می كرديم چرا سرمربی 
تيم، چنين كاری انجام داده است و برای ما تمرين در نظر گرفته است اما بعدها متوجه 
شديم او چه كار خوبی انجام داده است. با جرات می توانم بگويم اين تمرين تاثير خيلی 

خوبی در آمادگی بدنی و روحی بازيکنان داشت. 
*جو ورزشگاه چطور بود؟

بازی روز جمعه برگزار شد. وقتی به ورزشگاه رسيديم جميعت زيادی بيرون ورزشگاه 
ايستاده بودند و موفق به ورود نشده بودند. سکوهای امجديه نيز پر بود. استرس داشتيم 

كه مبادا خدای ناكرده نتوانيم موفق بشويم.
*هاپوئل تل آویو نماینده رژیم صهیونیستی حریف استقلال در فینال بود؟

هاپوئل تيم خوب و قدرتمندی بود و بازيکنان آن می خواستند هر شده در اين بازی به 
پيروزی رسيده و قهرمان شوند. من در دفاع چپ بودم و يادم می آيد بهترين بازيکن اين 
تيم كه فوتباليست مطرحی بود، در پست گوش راست بازی می كرد و در طول 120 دقيقه 

بازی دوئل های زيادی با هم داشتيم.
ابتدا استقلال یک گل دریافت کرد و عقب افتاد؟

بله. اگر اشتباه نکنم در دقيقه 69 بود كه بازيکن هاپوئل تل آويو دروازه استقلال را بازكرد 
و بر خلاف جريان بازی عقب افتاديم. در آن لحظات رايکوف دست به ريسک بزرگی زد.

*چه ریسکی؟
رايکوف، علی جباری كه كاپيتان استقلال و يکی از بهترين فوتباليست های تاريخ ايران 
محسوب می شود و در آن دوره از بازی ها نقش بزرگی در موفقيت استقلال ايفا كرد را از 

زمين بيرون كشيد و مهدی حاج محمد را جايگزينش كرد. اين تعويض باعث شد كفه ترازو 
به نفع استقلال سنگينی كند و برای جبران گل خورده حملات زيادی را بر روی دروازه 
حريف تدارک ببينيم. در دقيقه 82 بود كه مدافع حريف توپ را به كرنر فرستاد. مهدی حاج 
محمد توپ را سانتر كرد و غلام وفاخواه گل تساوی را به ثمر رساند. بازی در وقت قانونی با 

تساوی يک بر يک به پايان رسيد.
*و برسیم به گل شما؟

در آن زمان مثل حالا نبود كه مدافعان جلو بکشند، معمولا مربيان به دفاع ها می گفتند 
از نيمه زمين جلوتر نروند. در وقت های اضافه خطا به سود استقلال اعلام شد. خدابيامرز 
منصور پورحيدری توپ را فرستاد و مدافع هاپوئل توپ را دفع كرد. توپ برگشتی روی سينه 
من فرود آمد كه آن را كنترل كرده و جلوی پای راستم انداختم. بعد با ضربه ای كه هم 
قدرت و سرعت زيادی داشت شوت زدم و توپ به گوشه دروازه حريف رفت و به تور چسبيد.

*بعد از گل چه احساسی داشتید؟
ورزشگاه امجديه دور سرم چرخيد. انگار روی آسمان ها پرواز می كردم. بعد از اين كه گل 
را زدم روی زمين افتاد. فريدون»برادرم« كه در آن تيم هم بازی ام بود مرا از روی زمين بلند 
كرد و گفت مسعود، می دانی دست به چه كار بزرگی زده ای، می دانی چه كار كردی؟ 
بچه بلند شو استقلال قهرمان آسيا شد. بعد از اينکه سوت پايان مسابقه به صدا درآمد، به 
سمت رايکوف رفتم و او را بغل كردم و اشک ريختم. يک عکاس عکسی گرفت كه تاريخی 
شد. مجله كيهان ورزشی فردای آن روز آن عکس را روی جلد خود برد و نوشت »اشک 

مقدس برای پيروزی«.
در آن مسابقه شعارهای هواداران استقلال رنگ و بوی سياسی گرفت و مردم عليه رژيم 

اشغالگر قدس شعارهای زيادی دادند.
قبل از بازی فردی به نام القانيان كه تاجر و مالک ساختمان پلاسکو بود، بليت های 
روبروی جايگاه را خريد و در اختيار بهاييان قرار داد تا نماينده اسراييل غاصب را تشويق 
كنند. در آن روزها به خاطر رابطه دوستی حکومت شاهنشايی با رژيم اسرائيل كه مردم 
تنفر شديدی نسبت به آنها داشتند، شعارها رنگ و بوی سياسی گرفت و مردم بيشتر از 
اينکه از پيروزی و قهرمانی استقلال در جام باشگاه های آسيا خوشحال باشند، از بردن 
اسراييل غاصب خوشحال بودند. مردم شعارهای زيادی سر دادند. فراموش نمی كنم بعد 
از اينکه بازی به پايان رسيد و راهی هتل شديم، جميعت زيادی جمع شده بودند وعلاوه 
بر تشويق استقلال، شعارهای سياسی شان را تکرار می كردند. آنها حتی نماز صبح خود 

را در نزديکی پارک ساعی خواندند.
*این گل تا ابد در ذهن استقلالی ها به یادگار ماند؟

اين يک گل تاريخی بود كه هرگز فراموش نمی شود. همين الان وقتی در خيابان جوانی 
به من می گويد ممنون شما هستيم كه گل قهرمانی استقلال را به ثمر رسانديد، در جواب 
می گويم پسرم تو كه آن زمان دنيا نيامده بودی، چه طور مرا می شناسی و از آن گل حرف 
می زنی؟ آنها می گويند پدران ما تعريف كرده اند كه با گل شما برای اولين بار قهرمان 

آسيا شديم.
*مسعود معینی از استقلال دور افتاده است، چرا؟

اين پرسشی است كه من نبايد به آن پاسخ دهم. هر زمانی استقلال در ورزشگاه آزادی 
بازی دارد، از پيشکسوتان خود تقدير می كند اما تا به حال از من دعوتی نشده است. شايد 
من پيشکسوت استقلال نيستم! معينی كه گل قهرمانی استقلال در آسيا را زد و خالصانه و 

عاشقانه برای استقلال بازی كرد، امروز جايی در جمع پيشکسوتان ندارد.

گفت وگو با زننده گل اولین قهرمانی استقلال در آسیا: 

بعد از گل، در آسمان ها پرواز می کردم 

اين  نتوانسته است در  رئال مادريد  باشگاه   ستاره ولزی 
فصل انتظارات را برآورده كند كه يکی از تبعات آن هو شدن 
در دقيقه 3 بازی برابر ايبار در ورزشگاه سانتياگو برنابئو بوده 

است!
 نشريه AS چاپ مادريد خبر داده است كه گرت بيل در 
برنامه های فصل آينده زين الدين زيدان جايی ندارد و باشگاه 

اسپانيايی به وی اجازه خواهد داد تا مادريد را ترک كند.
از منچستر يونايتد و بايرن مونيخ به عنوان باشگاه هايی نام 

برده می شود كه علاقه مند به خريد گرت بيل هستند.
با بازگشت زيدان به مادريد، شايعات زيادی درباره تابستان شلوغ اين باشگاه متمول و 
پرافتخار شنيده می شود كه از آن جمله  می توان به حضور ادن هازارد و پل پوگبا در جمع 

كهکشانی ها اشاره كرد.

 فدراسيون فوتبال اسپانيا، مهاجم برزيلی الاصل روخی بلانکو را نقره داغ كرد.
فدراسيون فوتبال اسپانيا حکم انضباطی خود در خصوص ديه گو كاستا را اعلام كرد كه بر 
اين اساس مهاجم تيم فوتبال اتلتيکومادريد را به دليل توهين به داور ديدار اين تيم مقابل 
بارسلونا، با 8 جلسه محروميت نقره داغ كرد. چهار جلسه محروميت اين بازيکن به خاطر 

توهين به داور و چهار جلسه محروميت هم به خاطر گرفتن داور است.
در جريان برتری 2 بر صفر شنبه شب بارسلونا مقابل اتلتيکومادريد در رقابت های لاليگای 
اسپانيا، اين مهاجم برزيلی الاصل در دقيقه 28 پس از كارت قرمزی كه از گيل مانسانو، داور 

بازی دريافت كرد به او توهين كرد.
 داور بازی نيز در گزارش خود الفاظ زشتی كه اين مهاجم اسپانيايی در آن صحنه به كار 
برده بود را به اطلاع كميته انضباطی فدراسيون فوتبال اسپانيا رسانده بود. به اين ترتيب 
فصل برای ديه گو كاستا 30 ساله تمام شده است، مهاجمی كه اين فصل در 19 بازی برای 

روخی بلانکو به ميدان رفته و 4 گل نيز به ثمر رسانده است.

اسطوره باشگاه رئال مادريد بار ديگر به اين باشگاه بازگشت.
 رائول گونزالس، مهاجم سابق و اسطوره رئال مادريد به عنوان سرمربی 

فصل آينده تيم كاستيا )تيم دوم رئال مادريد( در نظر گرفته شده است.
رائول فصل جاری را به عنوان سرمربی زير 19 ساله های رئال مادريد 
با اين تيم به قهرمانی رسيد. كسب اين عنوان  و  پشت سر گذاشت 
قهرمانی مسئولان رئال مادريد را متقاعد كرد تا به اسطوره باشگاه ارتقای 
درجه دهند و  رائول را به عنوان سرمربی فصل آينده كاستيا انتخاب 

كنند.
مهاجم سابق كهکشانی ها در ماه می گواهينامه رسمی سرمربيگری 
خود را از يوفا می گيرد و می تواند راه زيدان را در رئال مادريد ادامه دهد. 
خوزه مانوئل دياز، سرمربی فعلی كاستيا تا پايان فصل هدايت اين تيم را 

بر عهده دارد و آينده او نامشخص است. 

رائول سرمربی تیم دوم رئال مادريد شدمحرومیت ۸ جلسه ای کاستادو مقصد احتمالی ستاره رئال در فصل آينده

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره 139760331011002971 مورخ 1397/12/08 هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحيه سه كرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی 
يساولی شراهی بشناسنامه شماره 327 صادره از كرج فرزند اصغر در ششدانگ يک قطعه زمين با بنای احداثی در آن به مساحت 
229/25 مترمربع مفروز از پلاک شماره 242 فرعی از 144 اصلی واقع در البرز و با خريداری از آقايان حسن و داود سميع پور 

شودكی و با مالکيت مالک اوليه آقای يوسف گل سرخی تاييد مينمايد . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شود در صورتی كه اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ 

انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، 
دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند . بديهی است در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادر خواهد شد . م/98/69185/ف
تاریخ انتشار نوبت اول : 1398/01/24 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1398/02/09 
محمدرضا صالحیان بهروز – کفیل اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 
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۳ چالش بزرگ جریان اصولگرایی و قطب های سربرآمده

 انتخابات اسفند ۹۸ 
به کام اصولگرایان خواهد بود؟

»تشکیلات«، »شخصیت های بانفوذ« یا »چهره های کمتر شناخته شده«؛ کدامیک 
تعیین کنندگان نهایی سرنوشت جریان اصولگرا در آوردگاه یازدهمین دوره انتخابات 
مجلس شورای اسلامی خواهند بود؟ اصولگرایان اگرچه همچون رقیب خود با دغدغه 
»عدم احراز صلاحیت« از سوی شورای نگهبان روبه رو نیستند اما، به مراتب با مشکلات 
بزرگتری دست و پنجه نرم می کنند. مشکلاتی که همواره در انتخابات گذشته گریبان 
آنها را گرفته بود در چند ماه مانده به انتخابات مجلس یازدهم، بازهم برای چندمین بار 
به سراغشان آمده است.با سلسله شکست های اصولگرایان در انتخابات پیشین، »جمنا« 
آخرین راه چاره آنان برای مبارزه با کثرت گرایی شد. بزرگان اصولگرا دست به تشکیل 
جبهه مردمی نیروهای انقلاب زدند تا چند ماه مانده به انتخابات ریاست جمهوری 
دوازدهم در سال ۹۶ بتوانند برای یکبار هم که شده به آفت چند کاندیدایی در انتخابات 
پایان دهند. هرچند نتیجه انتخابات به نفع آنان به پایان نرسید اما کسب ۱۶ میلیون 
رای نوعی پیروزی برایشان محسوب می شد. با این اتفاق به نظر نمی رسید اصولگرایان به 
این زودی رمز پیروزی خود را فراموش کنند اما با شکل گیری سه قطب مخالف در این 

جریان، دیگر نه نامی از جمنا ماند و نه نشانی.
* پیدایش سه قطب مخالف تشکیلات

جبهه پایداری همچنان پرچم دار انشقاق در اردوگاه اصولگرایان است. آنان همچون 
دوره های قبل به دنبال کاندیدای اصلح می گردند و برای رسیدن به این هدف حاضرند به 
راحتی از هر فرد و هر تشکیلاتی بگذرند. هرچند اعضای این جبهه فعلا در مورد انتخابات 
مجلس اظهارنظر نکرده اند اما از موضعگیری های شان در مورد انتخابات ۱۴۰۰ معلوم 
است که رسیدن به وحدت را بر خود حرام کرده اند. آقا تهرانی در جدیدترین اظهارات 
خود صراحتا اعلام می کند که در حال بررسی و یافتن گزینه های اصلح هستند. او 
که دبیرکلی این جبهه را برعهده دارد خطاب به هم کیشان خود گفته است »ما کی 
میخواهیم به خودمان بیاییم؟ ... اگر در انتخابات من کاندیدا شدم و شما هم کاندیدا شدی، 
و من دیدم که شما اصلح هستید، خودم باید کنار بروم. ما به دنبال اصلح هستیم. نباید 
از اصلح کوتاه بیاییم و باید پای آن بایستیم.« او با تاکید بر اینکه » دوستانِ ما در جبهه 
پایداری از حالا به دنبال افراد صالح هستند.« البته حدس اینکه این صحبت ها تا چه حد 
از سوی سایر احزاب اصولگرا قابل اعتنا باشد، چندان سخت نیست.شورای وحدت قطب 
دیگری در جریان اصولگرا بود که اسما و عملا جایگزین جمنا شده است. اگرچه این شورا 
با محوریت قرار دادن ابراهیم رییسی کاندیدای اصولگرایان در دور قبلی انتخابات ریاست 
جمهوری، در این دوره به سمتی می رفت که می شد برایش شانس پیروزی قائل بود اما با 
ریاست او بر قوه قضاییه راه برای افرادی باز شد که به نظر نمی رسد بتوانند سبب وحدت 
شوند. غلامعلی حداد عادل از جمله گزینه  هایی است که گویا قرار است جایگزین رییسی 
برای حضور در انتخابات شود. چهره ای که غیر از دست یابی به کرسی ریاست مجلس، 
تاکنون محور وحدت نبوده است معلوم نیست برای انتخابات امسال چه برنامه هایی در 
ذهن خود می پروراند.اما در این میان تقلاهای جامعه روحانیت مبارز نیز جالب توجه 
است. در واقع این حزب به دنبال آن بود تا بتوانند در دیگر استان های کشور هم حضور 
جدی تری پیدا کنند. از همین رو اعضای جامعه روحانیت مبارز در وهله اول به تغییر 
پسوند این حزب از تهران به کشور رای دادند و در ادامه نیز با انتخاب مصطفی پورمحمدی 
به عنوان دبیرکل، کارهای اجرایی را به این نیروی تقریبا جوان سپردند. اقدامی که شاید 

بتواند آنان را به پیروزی در انتخابات پیش رو برساند.
* ورود اصولگرایان بانفوذ

تنها سه قطب جریان اصولگرایی نیستند که معمار انتخابات پیش رو باشند. چهره 
هایی از اصولگرایان شناخته شده حضور دارند که بدشان نمی آید برای اولین بار و یا 
حتی چندمین بار شانس خود را برای سکونت در پاستور امتحان کنند و پیش از آن 
نیز مهره های خود را در بهارستان بنشانند. محمدباقر قالیباف یکی از همین چهره های 
با نفوذ اصولگرایان است که اگر حکم ریاست بنیاد مستضعفان برای او صادر نشود می 
تواند با پدیده نواصولگرایی که خود به راه انداخته و حزب پیشرفت و عدالت نیز به خدمت 
او و برنامه هایش درآمده، اعلام حضور کند. اگر چنین تصمیمی از سوی او نهایی شود 
قطعا برای اسفندماه امسال بیکار نخواهد نشست.نفر بعدی سعید جلیلی است. کاندیدای 
ریاست جمهوری سال ۹۲ که در رقابت با حسن روحانی شکست خورد، اگرچه نامش 
فعلا در لیست جبهه پایداری ها قرار نگرفته اما از محتمل ترین کاندیدای این جبهه است 
که قطعا با حضورش اصولگرایان باید فکری برای رسیدن به وحدت و معرفی یک کاندیدا 
کنند. چرا که به هیچ روی اعضای این جبهه حاضر به کوتاه آمدن در برابر چهره محبوب 
خود نیستند. چهره دیگر این جریان محسن رضایی است. او نیز که در جبهه مردمی 
نیروهای انقلاب حضور داشته و همچنان سودای ریاست جمهوری در سر دارد اگرچه 
مانند قالیباف در انتظار دستیابی به پستی  نیست که او را از ریاست جمهوری باز دارد 
اما با بر تن کردن دوباره لباس نظامی به نظر می رسد محتاط تر گام بردارد. اما با اینحال 
نمی توان از گزینه بودن او هم چشم پوشید.اما مرد دیگر این جریان که بدون حضور در 
هیچ تشکیلات اصولگرایی می تواند ورق را برگرداند، کسی نیست جز علی اکبر ناطق 
نوری. نه از این منظر که شخص او وارد کارزار انتخاباتی شود بلکه مقصود این است که با 
هر اظهارنظر او شاید بتوان مسیر حرکت اصولگرایان در زمان انتخابات را تغییر داد. یعنی 
درست همان کاری که او در سال ۹۲ انجام داد و با چرخش به سمت حسن روحانی، 
ائتلاف اصولگرایان معتدل با اصلاح طلبان و اعتدالیون را کلید زد. اینک که زمزمه هایی 
از بازگشت او و حتی درخواست برخی چهره های اصولگرا از او برای ریش سفیدی این 
جریان به گوش رسیده، بعید نیست ناطق نوری تعیین کننده نهایی پیروزی یا شکست 

اصولگرایان باشد.
* ما هم هستیم

هرچند حرف از وحدت به درستی به میان می آید اما قرار نیست که همه اصولگرایان 
زیر علم یک تشکل سینه بزنند. در این میان هستند چهره هایی که خود بطور مستقل 
وارد رقابت ها می شوند و اگرچه رای قابل اعتنایی هم ندارند اما می توانند معادلات را تا آنجا 
برهم بزنند که از ورود برخی چهره های مطرح جریان خود جلوگیری کنند. این افراد که 
اتفاقا چهره های کمتر شناخته شده ای هم هستند مانند حسن بیادی، شهاب  الدین صدر 
و برخی دیگر، با همان رای چند ده هزاری خود در دور قبلی انتخابات مجلس شورای 
اسلامی حداقل جلوی ورود حداد عادل به مجلس را گرفتند. چرا که او با کمتر از صد 
هزار اختلاف رای با نفر آخر لیست امید از ورود به بهارستان باز ماند.به هرحال، اسفندماه 
امسال انتخابات مجلس شورای اسلامی در حالی برگزار می شود که پیش بینی غالب 
کارشناسان کاهش استقبال عمومی است. اتفاقی که البته برای اصولگرایان همواره یمن 
داشته و توانسته اند به خواسته های سیاسی خود دست یابند. شورای نگهبان هم آنگونه 
که درکارنامه سوابق کاری خود به ثبت رسانده صلاحیت بالاترین تعداد از کاندیداهای 
اصولگرایان را محرز می داند و در این بین تنها نگرانی اصوگرایان به کثرتی است که به 
دلیل فراهم بودن شرایط برایشان پدید آمده است. نگرانی ای که به نظر نمی آید با چالش 
هایی که اصولگرایان از هم اکنون با آن روبه رو هستند بتوانند آن را تبدیل به فرصت کرده 

و با یک لیست مشترک، دوم اسفند ۹۸ را به کام خود به پایان برسانند.

حمیدرضا آصفی:

ایران شروع کننده جنگ نخواهد بود 
سخنگوی اسبق وزارت خارجه می گوید ایران تا زمانی که آمریکا اقدامی انجام نداده 
است، اقدام عملی انجام نمی دهد بنابراین جنگ ایران و آمریکا یا بستن تنگه هرمز و هر 
اقدام عملی دیگر بستگی به اقدام و رفتار آمریکا دارد.اخیرا و در اقدامی خارج از عرف، 
آمریکا سپاه پاسداران ایران را به عنوان گروه تروریستی معرفی و آن را در لیست مشخص 
گروه های تروریستی ثبت کرد. این اقدام با واکنش جدی ایران روبرو شد. فرانسه، ژاپن، 
روسیه و چین نیز از جمله کشورهایی بودند که این اقدام را محکوم کردند. در پی اقدام 
آمریکا، این سوال پیش آمده که در آینده چه خواهد شد و بهترین واکنش در قبال این 
تصمیم چیست.حمیدرضا آصفی کارشناس مسائل سیاسی و سخنگوی پیشین وزارت 
خارجه در گفتگویی با اشاره به اقدام اخیر آمریکا برای قراردادن سپاه در لیست گروه های 
تروریستی گفت: اقدام آمریکا کاملا مغایر با هنجار های بین المللی و نشات گرفته از 
سیاست های یکجانبه گرایانه و قلدرمابانه است که خریداری هم ندارد.او می گوید: در کنار 
دوستان سنتی ما، برخی از کشور های اروپایی دیگر نیز این اقدام را محکوم و رد کردند؛ 
حتی کشوری مانند ژاپن، انگلیس و فرانسه که به لحاظ طیف بندی و ارزیابی در کنار 
دوستان آمریکا قرار می گیرند هم این حرکت را محکوم کردند لذا اقدامی که آمریکا انجام 
داد هیچ مخاطبی نداشته است و با اینکار خودشان را بیش از پیش منزوی کردند.آصفی 
در تشریح دلیل این اقدام از سوی آمریکا گفت: ایران روابط خوب و عمیقی با کشور های 
همسایه خود دارد. روابط ایران با سوریه بیشتر شده، بشار اسد به ایران سفر کرد، سفر 
روحانی به عراق که نتایج خوبی را هم به همراه داشت و سایر مسائل دیگر همه و همه 
باعث شد تا آمریکا دست به چنین اقدامی بزند.سخنگوی پیشین وزارت خارجه گفت: 
آمریکا تلاش داشت جنگ روانی با ایران راه بیاندازد که جواب آن راهم گرفت. اقدام عملی 
ایران چه جنگ نظامی، چه مانور چه بستن تنگه هرمز و ... اقداماتی هستند که باید بدانیم 
ایران هیچ موقع شروع کننده آن نخواهد بود؛ مگر اینکه آمریکایی ها بخواهند دست به 
ماجراجویی بزنند.آصفی میگوید: آمریکا بخشی از حاکمیت ایران را تروریست خوانده، 
ایران نیز در مقابل بخشی از حاکمیت آمریکا را تروریست خوانده است. این به معنای این 
است که آمریکایی ها نمی توانند انتظار داشته باشند که ایران در مقابل گروه های تروریستی 
مانند داعش و ... در کنار آن ها باشد. بدین ترتیب خودشان باید بروند و اقداماتشان را به 
تنهایی انجام دهند که البته عرضه آن را هم ندارند. ما دیگر در خلیج فارس به سربازان 
آمریکایی به چشم یک سربازعادی نگاه نخواهیم کرد و اقدام عملی ما بستگی به اقدامات 

بعدی آمریکا دارد.

نکتـه

ویـژه

یک تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه 
بغداد ظرفیت میانجیگری میان تهران و ریاض را ندارد، تاکید 
کرد: مادامی که رویکرد عربستان سعودی نسبت به اهداف و 
منافع سیاست خارجی ایران بر همین پاشنه بچرخد و تحرکات 
سیاسی ایران را امنیتی تلقی و بر ضد خود بپندارد، ظرفیت 
نزدیکی ایران و عربستان سعودی یا ذوب شدن یخ های روابط 

در شرایط کنونی وجود ندارد. 
نصرت الله تاجیک درخصوص برخی گمانه زنی ها مبنی بر 
اینکه نخست وزیر عراق برای میانجیگری میان ایران و عربستان 
سعودی به تهران سفر کرده است، گفت: عراق در دوران پس 
از سقوط صدام و تحولات منطقه ای ناشی از آن، همواره به 
دنبال آن بوده است که خود را از تنش های موجود در منطقه و 
رقابت های منطقه ای و فرامنطقه ای در خاورمیانه دور نگه دارد. 
* مسئولان عراقی نمی خواهند خود را وارد منازعات 

منطقه ای کنند
وی با بیان اینکه هر کشوری برای بازسازی خود و تقویت 
بنیه هایش در دوران گذار، نیازمند راهبرد تنش سفر در عرصه 
سیاست خارجی است، اظهار داشت: مسئولان عراقی بر این 
اساس، نمی خواهند خود را وارد منازعات منطقه ای کنند تا بر 
این اساس، هم همکاری همه کشورها را جلب کنند و هم اینکه 
عراق به صحنه منازعات میان کشورهای مختلف برای رقابت 
تبدیل نشود و بر این اساس، ممکن است عادل عبدالمهدی 
در سفر خود به تهران، نه مسئله میانجیگری را - زیرا عراق 
ظرفیت ایفای چنین نقشی را ندارد - بلکه اعلام اراده طرف 
عراقی برای روابط متوازن با تمامی همسایگان خود و از جمله 
ایران، عربستان سعودی و ترکیه در کنار سایر مسائل دوجانبه و 

منطقه ای با مقامات ایرانی مطرح کرده باشد.
این دیپلمات پیشین کشورمان ادامه داد: این یکی از پیامه ای 
این سفر است زیرا پیام سفر، جدای از اهداف و دستاوردها 
نشاندهنده موقعیت ژئواکونومیکی دو کشور نسبت بهم که 
می توانند یکدیگر را تکمیل کنند، است و بیانگر ظرفیت های 
ایران برای استفاده از همسایگان هم برای تکمیل اقتصاد خود و 

هم گذراندن این دوران سخت تحریم ها است. 
* ایران و عراق عمق استراتژیک یکدیگرند

تاجیک با بیان اینکه عراق با توجه به ویژگی های تاریخی، 
فرهنگی، مذهبی و جمعیتی عمق استراتژیک ایران محسوب 
گسترش  زمینه  اعراب  شرقی  دروازه  عنوان  به  و  می شود 
همکاری ایرانی - عربی را می تواند فراهم کند، تصریح کرد: 
ایران نیز هم از منظر تاریخی و هم سیاسی و مخصوصا بعد از 
کمک به عراق برای گذراندن سایه تجزیه، گسترش تروریسم و 
خشونت در زمینه مبارزه با داعش نشان داد عمق استراتژیک 

متقابلی برای عراق است.
وی با بیان اینکه تیم همراه عادل عبدالمهدی بیانگر اهداف 
سفر وی - که گسترش همکاری های سیاسی اقتصادی است - 
بود، خاطرنشان کرد: در این سفر، در واقع زمینه اجرائی شدن 
توافقات یک ماه پیش دو رئیس  جمهور ایران و عراق فراهم شد. 
بازار عراق یکی از بزرگترین بازارها برای کالاهای صادراتی ایران 
است و بنا به آمار صادراتی کشور، صادرات ایران به عراق در 
سال ۹۷ به ۱۰ میلیارد دلار رسیده است و پیش بینی می شود 
این رقم در سال های آینده به دو برابر این رقم یعنی ۲۰ میلیارد 

دلار برسد.
* عمده کالاهای صادراتی ایران به عراق غیرنفتی 

است
همکاری های  به  خاورمیانه  مسائل  ارشد  کارشناس  این 
اقتصادی ایران و عراق اشاره کرد و ابراز داشت: ایران در حال 
حاضر پس از چین دومین کشور صادرکننده کالا و خدمات 
به  این کشور  بوده و در زمینه صادرات گاز و برق  به عراق 

ایران وابستگی استراتژیک دارد و جزو هفت کشور معاف از 
تحریم  های امریکا است. تجارت با عراق از آن جهت اهمیت 
مضاعف پیدا می کند که عمده این کالاها از جنس صادرات 
غیرنفتی ایران است و به نوعی محصولات »کار« ایرانی به فروش 

می رود نه »ثروت« ایرانی.
تاجیک افزود: اگر این همکاری های دو و چندجانبه تبدیل به 
همکاری های منطقه  ای برای گردش سرمایه کشورها در درون 
منطقه و عدم خروج سرمایه از آن شود، روند توسعه منطقه  ای 

و در نتیجه، توسعه کشورها تسریع خواهد شد.
* دولت عراق سیاست درهای باز را در پیش گرفته 

است
وی در تشریح سیاست خارجی عراق بیان کرد: عراق طی 
پساداعش  دوران  یعنی  دوران جدیدی  وارد  اخیر  یک سال 
شده که حتی با سال های قبل در این کشور هم متفاوت است. 
امریکا  که  اشتباهاتی  از  پس  منطقه ای  معادلات  همچنین 
در منطقه داشته و ناکامی عربستان سعودی در دستیابی به 
اهدافش متفاوت از قبل شده و توازن قدرت هم فرق کرده 
است. در این شرایط، عراق و در کل، هر کشور دیگری باید 
سیاست خارجی جدیدی مبتنی بر واقعیت های منطقه ای اتخاذ 
و دنبال کند. این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی در 
تشریح رویکرد دولت عراق در عرصه سیاست خارجی یادآور 
شد: دولت عراق هم متناسب با فضایی که در خاورمیانه وجود 
دارد و هم مبتنی بر شخصیت رهبرانش یعنی برهم صالح و 
عادل عبدالمهدی سیاست درهای باز را برای جذب همکاری 
کشورهای منطقه و فرامنطقه در پیش گرفته است و در این 
چارچوب مشاهده می کنید این کشور هم روابطش را با سایر 
همسایگان و از جمله ترکیه و عربستان سعودی افزایش داده و 

هم روابط بسیار تنگاتنگ و نزدیکی با ایران دارد. 
بسیاری  مشکلات  با  پساداعش  دوران  در  عراق   *

روبه رو است 
تاجیک با طرح این مسئله که تردیدهای بسیاری در مورد 
موفقیت بغداد درباره میانجیگری میان تهران و ریاض وجود 
دارد، عنوان کرد: عراق در دوران پساداعش با مشکلات بسیاری 
روبه رو است و مهمترین کاری که می تواند در برهه کنونی انجام 
امور داخلی و  از دخالت های خارجی در  این است که  دهد 
سیاست خارجی اش جلوگیری کند و بتواند راهبرد تنش صفر را 
دنبال کند تا بتواند اهدافش در سیاست خارجی را محقق کند. 

وی در گفت وگو با ایلنا،  افزود: تردیدی دیگری که وجود 
دارد، آن است که آیا ریاض به تلاش های بغداد برای میانجیگری 
با تهران پاسخ مثبت می دهد؟ که در این باره تردیدهای جدی 

وجود دارد.
به  نزدیکی  برای  آمادگی لازم  از  * عربستان هنوز 

ایران برخودار نیست
سفیر اسبق ایران در اردن با بیان اینکه مادامی که رویکرد 
عربستان سعودی نسبت به اهداف و منافع سیاست خارجی 
ایران بر همین پاشنه بچرخد و تحرکات سیاسی ایران را امنیتی 
تلقی و بر ضد خود بپندارد، ظرفیت نزدیکی ایران و عربستان 
سعودی یا ذوب شدن یخ های روابط در شرایط کنونی وجود 
ندارد، گفت: بخشی از این مسئله به روش های ما ولی بخش 
عمده ای از آن به ریاض بازمی گردد. عربستان سعودی به دلیل 
اشتباهات متعددی که در عرصه سیاست خارجی داشته و 
زیان هایی که به این خاطر دیده است، در شرایط کنونی هنوز از 
آمادگی لازم برای نزدیکی به ایران و تعدیل در سیاست هایش را 
ندارد. تاجیک با بیان اینکه عربستان سعودی هنوز به تلاش ها 
و پیام های ایران جواب مثبت نداده است، اظهار داشت: هرچند 
ممکن است گاهی اوقات تلاش های غیرمستقیم ثمره بیشتری 
نسبت به تلاش های مستقیم داشته باشند و جواب بدهند، اما 
هم عراق کنونی چنین ظرفیتی ندارد و هم ریاض هنوز آغوش 

خود را برای پاسخ دادن به تهران باز نکرده است. 
* ریاض امیدوار به بهره برداری از اقدامات ترامپ علیه 

تهران است
عربستان  گشاده رویی  عدم  و  رویکرد  دلایل  از  یکی  وی 
سعودی نسبت به ایران را ریاست جمهوری دونالد ترامپ دانست 
و تصریح کرد: حضور ترامپ در کاخ سفید و امید ریاض به بهره 
برداری از اقدامات وی برای تغییر در توازن منطقه ای و چهره 
ژئوپولتیکی خاورمیانه و همچنین حمایت واشنگتن از عربستان 
سعودی در عرصه داخلی و خارجی موجب شده تا این کشور در 
ارسال پاسخ مثبت به ایران روی خوشی را نشان نداده و بیشتر 
به دنبال افزایش گسل اختلافات دو کشور حرکت کند تا التیام 
آن! این کارشناس ارشد مسائل خاورمیانه اضافه کرد: عربستان 
سعودی روی چند گسل عمده از جمله بحران جانشینی و 
درگیری های درون خاندانی است که از فعال شدن آنها توسط 
هر قدرت داخلی و خارجی می ترسد بنابراین اقداماتش برای 

این شرایط جدید طراحی شده است که دوران جدیدی است!

در  عربستان  تحولات  مورد  در  گوش شنوایی   *
حکومت وجود ندارد

تاجیک با یادآوری رویکرد عربستان سعودی خاطرنشان 
کرد: نه تنها سیاست و حکومت در عربستان سعودی پوست 
انداخته و از لاک محافظه  کاری سیاسی، اجتماعی و مذهبی 
خارج شده است بلکه با شروع ماجرای هتل ریتز کارلتون ریاض 
و سرکیسه کردن شاهزادگان سعودی، حریری گیت و قضیه 
خاشقچی که نوعا روش های تروریستی رژیم صهیونیستی را 
به یاد می  آورند، به نظر می رسد سعودی ها با سابقه خشونت 
تثبیت  و  تاسیس  ابتدای  و گردن  زدن های  داخلی، جنگ ها 
حکومت شان هم   اکنون گسل بحران جانشینی و نزاع های درون 
خاندانی را در چشم  پوشی غرب وارد دوران یکدست کردن 

خانواده سلطنتی کرده   اند.
وی با تاکید بر اینکه جنگ یمن چهره بزک کرده سه دهه 
اخیر سعودی ها را عریان و زیست سیاسی - اجتماعی عربستان 
سعودی را متاثر ساخته است، ابراز داشت: متاسفانه احساس 
می شود در زمینه تحولاتی که در عربستان سعودی مخصوصا 
در زمینه سیاست و حکومت صورت گرفته، گوش   شنوا در کشور 
وجود ندارد و آخرین امیدها به رسانه   ها است که کمی واقع  بینی 
در جامعه را رواج دهند و دچار هیجان نشوند! شاید مسئولان و 

دست  اندرکاران سیاست خارجی هم هوشیارتر شوند.
* زیست سیاسی و اجتماعی عربستان روی چند 

گسل عمده قرار دارد
این دیپلمات پیشین کشورمان با تاکید بر اینکه زیست 
سیاسی و اجتماعی عربستان سعودی روی چند گسل عمده 
قرار دارد و دولتمردان این کشور برای این شرایط جدید خود 
را تنظیم و برخوردهایشان را برنامه  ریزی می کنند، بیان کرد: 
اگرچه هر کشوری و از جمله عربستان سعودی دارای یک 
استقلال نسبی بوده و به دنبال تأمین منافع خود است اما نسل 
با حاکمان  جدید حاکمان سعودی نیز تفاوت های عمده ای 
قبلی به لحاظ رفتار، رویکرد، سیاست ها، تعاملات جهانی و 
اهداف دارد و این طبیعی است.تاجیک ادامه داد: از سوی دیگر، 
عربستان سعودی هم دارای یک ظرفیت تخریبی است و هم 
جامعه عربستان در حال پوست اندازی است که سیاست های 
جدیدی را می طلبد. یکی از موارد در این زمینه، بیشترین تلاش 
هیات حاکمه جدید این است که بهبود چهره و زیبا نشان دادن 
آن در سطح جهانی در پرتو لطمه  ای که در اثر جنگ یمن بر آن 

وارد شده است را ادامه دهد.
* ایران انتظار گذشته را از عربستان نداشته باشد

وی با بیان اینکه هزینه هایی که محمد بن   سلمان برای 
مسائل مربوط به روابط عمومی و بهبود چهره عربستان سعودی 
در غرب کرده و همچنین میزان خریدهای تسلیحاتی سعودی ها 
نشان از آن دارد که ریاض می خواهد چهره ای پویا و در حال 
گذار از جامعه خود ارائه کند تا حداکثر پشتیبانی را از غرب و 
مخصوصا امریکا را کسب کند، یادآور شد: متاسفانه اقدامات 
تخریبی ترامپ در منطقه که باعث شده توازن ژئوپلیتیکی 
منطقه بهم بخورد و عربستان سعودی تصور کند می تواند با 
استفاده از توان قدرت خارجی، تعادل و توازن منطقه را به نفع 
خودش برگرداند که اشتباهی استراتژیک است. بنابراین هم 
قدرت های خارجی باید مسئولانه تر برخورد کنند و هم ایران 

انتظار گذشته را از عربستان سعودی نداشته باشد.
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی افزود: به عبارتی 
تحولات منطقه ای و جهانی به سمت و سویی رفته که می توانیم 
به  مربوط  ایده های  و  پیام ها  و  خودمان  قدرت  اهرم های  از 
همزیستی مسالمت آمیز در منطقه، استفاده کرده و اجازه ندهیم 
قدرت های خارجی براساس منافع شان منطقه را بهم بریزند یا 

الگوبندی ایجاد کنند.

قرار دادن نام سپاه پاسداران در فهرست تروریسم تازه ترین 
فصل از زنجیره ۴۰ ساله دشمنی آمریکا با ایران است. سریالی 
با نقش آفرینان ثابت که پخش آن هرساله ابعاد جدید یافته 
بار می آورد. در فصل تازه آن دونالد ترامپ  و پیامدهایی به 
دستکش مخملین را از دست درآورده و در تصورات خود در 
حال نشان دادن مشت آهنین است. رئیس جمهوری آمریکا در 
تازه ترین اقدام خود بار دیگر از قوانین بین المللی عبور کرد و نام 
نهاد یک کشور مستقل را در فهرست تروریستی خود قرار داد. 
شامگاه دوشنبه ۱۹ فروردین رسماً سپاه پاسداران جمهوری 
اسلامی را در فهرست گروه های تروریستی اعلام کرد؛ اقدامی 
که بلافاصله با واکنش منطقی ایران روبرو شد و شورای عالی 
امنیت ملی کشورمان به دنبال اقدام خصمانه دولت آمریکا در 
قرار دادن نام سپاه در فهرست گروه های تروریستی در اقدامی 
متقابل، دولت آمریکا را حامی تروریسم و فرماندهی مرکزی 
آمریکا موسوم به سنتکام را از گروه های تروریستی معرفی کرد.

واکنش یکدست و حمایت تمام قد مسئولان و چهره های 
سیاسی کشور از سپاه پاسداران و محکومیت یکپارچه این اقدام 
خصمانه آمریکا حتی از سوی برخی منتقدان این نهاد نظامی 
در داخل کشور، فضای همدلی داخلی ایجاد کرد که مهم ترین 
نمودِ آن لباس های یکدست سبز ۲۹۰ نماینده بهارستان در 
جلسه علنی روز گذشته بود.اقدامات آمریکا علیه ایران به ویژه 
پس از روی کار آمدن ترامپ در کاخ سفید هر روز اهداف 
خصمانه ای را علیه ایران تدارک می بینید. اقداماتی که ابعاد 

متنوع و به طورقطع تبعات خاص خود را در پی خواهد داشت.

* ابعاد سه گانه تروریستی خواندن سپاه پاسداران
اقدام تازه آمریکا در قرار دادن نام سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در فهرست تروریستی از سه بُعد اقتصادی، سیاسی 
و تبلیغاتی قابل ارزیابی است.مهم ترین هدف سران کاخ سفید 
افزایش فشارهای اقتصادی بر ایران است تا به زعم خود از این 
فشارها برای منزوی کردن حکومت ایران در جهان و ایجاد 
شکاف میان ملت و دولت بهره ببرد.خروج از برجام و بازگرداندن 
تحریم های اقتصادی علیه ایران، تهدید و تطمیع کشورهای 
دیگر برای به حداقل رساندن مراودات اقتصادی خود با ایران و 
نیز قرار دادن نام نهاد نظامی که در اقتصاد کشور نقش فعالی 
دارد، همگی نشان از عزم جزم ترامپ برای چالش زایی در مسیر 
اقتصادی ایران است.در سطح سیاسی به باور ناظران مهم ترین 
دلیل بستن شمشیر خصم علیه ایران از سوی ترامپ در مقطع 
کنونی، به لب رساندن جان تدبیر در عرصه دیپلماسی دولت 
ایران است. آمریکا دام های متعددی برای انداختن ایران در 
مسیر واکنش های غیرعقلانی و احساسی نهاده که یکی از آن ها 
تلاش برای خروج ایران از قرارداد برجام است. از رهگذر این 
خروج آمریکا می تواند بار دیگر اجماع جهانی علیه این کشور 
را در قالب فصل هفتم منشور سازمان ملل و اهرم های دیگر به 
وجود آورد.با نابودی برجام، بهانه های آمریکا بار دیگر از طریق 
شورای امنیت، رنگ حقوقی و قانونی خواهد یافت و این خواست 
تندروهای آمریکایی، رژیم های منطقه منافقان خارج از ایران 
است.محدودسازی فعالیت نظامی و مستشاری سپاه پاسداران 
در برخی کشورهای همسایه هم از بُعد سیاسی برای آمریکا 

حائز اهمیت است. نجات مناطقی از سوریه و عراق به دست 
سپاه در زمانی که آمریکا و برخی حاشیه نشینان خلیج فارس 
برای تروریست های داعش آماده کرده بودند برخی از نقشه های 
این ائتلاف ها را نقش بر آب کرد. تحمل این موضوع برای آمریکا 
دشوار بود و سرانجام نام سپاه در فهرست تروریستی قرار گرفت.

در بُعد تبلیغاتی )که به نظر می رسد در اقدام اخیر این 
سطح بیشتر موردنظر بوده( قرار دادن نام سپاه پاسداران در 
فهرست تروریستی می تواند دست ترامپ را در جیب رژیم های 
منطقه ای بازتر نگه دارد، به بهانه واهی مقابله با تروریسم ایران، 
زرادخانه های منطقه را انباشته از سلاح های خود کند و درنهایت 

اتحاد ناشدنی عبری-عربی علیه ایران را عملی سازد.
تبلیغات حاصل از این اقدام می تواند رژیم صهیونیستی را 
از حیث حمایت های بی دریغ آمریکا اطمینان بخشد و بهانه 
بُعد  در  اقدام  این  باشد.  رژیم  این  تجاوزات  و  اشغالگری ها 
تبلیغاتی و بر اساس ظن و برنامه ریزی آمریکایی ها می توانست 

بر افکار عمومی داخل ایران هم اثرگذار باشد.
اما آنچه در روزهای پس از قرار دادن نام سپاه پاسداران در 
فهرست تروریست های آمریکا قابل مشاهده است، نشان می دهد 
که نه در سطح اقتصادی و نه سیاسی و نه حتی جنگ تبلیغاتی 

این اقدام تأثیر خاصی در معادلات داخل ایران نداشته است.
دلایل روشنی هم برای این تأثیر اندک وجود دارد. در عرصه 
اقتصاد، میزان تحریم ها علیه ایران و سپاه پاسداران با رویداد 
تازه، تغییری تازه ای نخواهد کرد. آمریکا مدت هاست بسیاری از 
کشورهای جهان را از مراودات مالی و تجاری با سپاه و سپاهیان 

منع کرده است و بیشتر از این توان محدودسازی سپاه را در 
عرصه اقتصادی نخواهد داشت.

* تبعات اقدام آمریکا و مقابله عقلایی ایران
در  آمریکا گرچه  اقدامات خصمانه  از  پیامدهای هر یک 
کوتاه مدت شرایط را به ویژه در عرصه اقتصادی برای مردم دشوار 
ساخته اما شواهد نشان می دهد در طولانی مدت نتوانسته است 

ایران را منزوی کند.
تنها لبیک گویان اقدام اخیر آمریکا هم برخی دولت های 
ناشی حاشیه خلیج فارس و رژیم صهیونیستی هستند. اروپا و 
دیگر هم پیمانان غربی آمریکا تاکنون استقبال خاصی از این 
تصمیم نشان نداده و بالعکس درباره ایجاد تنش های تازه در 

منطقه خاورمیانه هشدار داده اند.
مهم ترین پیامد قرار دادن نام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در فهرست تروریستی بازگشت و تشدید ناآرامی و تنش در 
خاورمیانه خواهد بود. این مهم را اروپا و بسیاری از عقلای جهان 
به خوبی می دانند، قطعا تیم تندرو ترامپ هم از این موضوع 
آگاه است و عامدانه در این مسیر می کوشد. به نظر می رسد 
ترامپ دکترین سیاست خارجی خود را بر پایه تنش زایی و 
نه برخورد نظامی مستقیم بنا نهاده اما در این بازی ترس، او 
تنها بازیگر نخواهد بود.مقابله با چنین سیاست هایی از سوی 
ایران بیش از هر موضوعی به صبر و خویشتن داری نیاز دارد. 
محمدجواد ظریف رئیس دستگاه دیپلماسی بارها تأکید کرده 
است: جمهوری اسلامی ایران آغازگر هیچ درگیری در منطقه 

نبوده و نخواهد بود.

نصرت الله تاجیک:

عراق ظرفیت میانجیگری میان ایران و عربستان را ندارد

تازه ترین فصل از زنجیره 40 ساله دشمنی آمریکا با ایران 

ابعاد و پیامدهای تروریستی خواندن سپاه 

عمر البشـیر یکسـال پس از دور جدید اعتراضات مردمی ، از قدرت خلع شـد اما 
نـه در رونـدی دموکراتتیـک و بـا تصمیم مردم این کشـور که در کودتایـی با رهبری 
معاونـش و البتـه وزیـر دفاع! او سـی سـال قبل با کودتـای نظامی صاحب قـدرت در 

این کشـور شـده بود.
 عمرالبشـیر، پنجمین رییس جمهور سـودان، پس از 3۰ سـال حکومت با فشـار 
ارتـش ایـن کشـور، از قدرت برکنار شـده و به مکان امن و تحت حفاظـت ارتش برده 
شـد. در ایـن میـان ارتـش اعـلام کرده اسـت کـه شـورای نظامـی دو سـاله ای برای 
نظـارت و کنتـرل بر شـرایط انتقـال قدرت تاسـیس کرده تـا پس از دوسـال تکلیف 

این کشـور مشـخص شود.
* چگونه رئیس دولت شد؟

3۰ سـال پیش، عمر حسـن البشیر ژنرال سـودانی که در جریان جنگ با اسراییل 
بـه ارتش مصر پیوسـته بود با حمایت جبهه قومی اسـلامی کودتایـی نظامی تدارک 
دیـد و نخسـت وزیـر منتخب وقت، صـادق المهدی را سـرنگون کرد. پـس از آن وی 
در سـال ۱۹۹3 یعنـی ۴ سـال پـس از کودتا، فعالیت های سیاسـی خـود را به عنوان 
رییـس جمهور این کشـور آغاز کـرد. دوران حکومت وی از حـرف و حدیث و انتقادها 
امـا خالـی نبـود. گرچـه اقداماتی چـون پایـان دادن به جنـگ داخلی میان شـمال و 
جنـوب و شـمال سـودان و رشـد و مدیریت اقتصادی ایـن کشـور در دوران حکومت 
عمرالبشـیر صـورت گرفـت امـا در ۴ فوریـه ۲۰۰۹ دیوان بین المللـی کیفری حکم 
بازداشـت بیـن المللـی آقای رییس جمهور را صـادر کرد. حکمی که در آن سـال وی 

را بـه جنجالـی ترین چهره سـال تبدیل کرد.
* کودتای دارفور؛ آغاز بدبینی ها 

کودتـای دارفـور را مـی توان یکی از جنجالـی ترین اتفاقات تاریـخ خواند. طولانی 
تریـن جنگ داخلی کـه جهـان را درگیر کرد.

پـس از پیـروزی البشـیر سـودان بـه آرامش نرسـید چرا کـه درگیری ها بـا اتحاد 
دو جنبـش آزادسـازی سـودان و عدالـت و برابـری کـه دولت را به ظلم و سـتم علیه 
جمعیـت غیـر عـرب دارفور متهم کـرده بودند در دارفور و اقصی نقاط کشـور شـدت 

گرفـت. در ایـن گیـرودار بـود که کودتای مشـهور دارفـور با هدف سـرکوب نیروهای 
ضـد دولـت فـور ، زغاوه وماسـالیت که پیش از این نیز دسـت به شـورش میزدند رخ 
داد و بـه گـزارش پـرس تی وی این مناقشـه بیش از 3۰۰ هزار کشـته و ۲.5 میلیون 
بی خانمـان بـر جای گذاشـت. گرچه دولت البشـیر تا مـدت ها این رقـم را کذب می 
خوانـد و تعـداد کشـته هـای این کودتـا را حدود ۱۰ هـزار نفر اعلام می کرد. ۶ سـال 
پـس از شـروع ایـن کودتا در ۴ فوریه ۲۰۰۹ در طی جلسـه ای که دیوان کیفری بین 
المللی در لاهه برگزار کرد، البشـیر متهم به جنایت علیه بشـریت و پاکسـازی قومی 

در دارفـور شـد و حکم بازداشـت بین المللی او را صـادر کردند. 
ایـن اتفـاق امـا بـا واکنش هـای مخالـف و موافقی نیـز روبـه رو بود. کمـال الدین 
احسـان اوغلو دبیر کل کنفرانس اسـلامی، هاشم یوسف رئیس دفتر دبیر کل اتحادیۀ 
عـرب و دبیـر کل شـورای همـکاری خلیج فـارس از جملـه مخالفانی بودنـد که این 
اقـدام دادسـتان دیوان کیفری بین المللی را نادرسـت و نوعی مداخلـه در امور داخلی 
سـودان خواندنـد و اعـلام کردنـد کـه صـدور ایـن حکم حتی مـی تواند مانـع حل و 

فضل مناقشـات دارفور شـود.
البتـه بایـد گفت کـه این تنها واکنش هایـی نبودند که لاهـه در مخالفت با حکم 
مذکـور بـا آنهـا روبه رو شـد. چرا کـه دولت سـودان نیز ضمن مخالفت با درخواسـت 
دادسـتان ایـن دادگاه و رد اتهامات وارده به عمرالبشـیر، تأکید کرد کـه در صورت پی 

گیری این درخواسـت، در مقابل آن از واکنشـی نشـان خواهد داد.
سـازمان ملل متحد نیز نسـبت به مخالفت هـای وارده بـه دادگاه کیفری واکنش 
نشـان داد و اعـلام کـرد کـه سـودان بایـد امنیت پرسـنل سـازمان ملل را در کشـور 
تضمیـن کنـد. بان کی مون همچنین در بیانیه ای اذعـان کرد که دادگاه کیفری بین 
المللی یک نهاد مسـتقل اسـت و سـازمان ملل متحد باید به اسـتقلال روند قضایی 
احترام بگذارد. واشـنگتن نیز با حمایت از تصمیم دادسـتان به تحریم های کمرشکن 

خود علیه این کشـور ادامـه داد.
سـال ۲۰۰۶ معاهـده ای بـرای پایـان بخشـیدن به این جنگ توسـط تعـدادی از 
گـروه هـای شورشـی و با شـرط تقسـیم زمین و ثـروت به امضـا درآمد امـا این پایان 

کار نبـود. چـرا کـه پـس از ان هم هرچند کمتر از گذشـته اما در دارفـور صدای تیر و 
تفنـگ و بمب نمیخوابید.

* آغاز اعتراضات خونین در پایتخت؛ مقدمه سقوط البشیر
طولی نکشـید که اعتراضات علیه دولت البشـیر به خیابان های خارطوم، پایتخت 
سـودان نیز رسـید. از نیمه دسامبر سـال ۲۰۱۸ مخالفان در سـودان به طور مرتب در 
اعتـراض بـه دولت به خیابـان می رفتند. تظاهرات کـه در ابتدا افزایش قیمـت نان را 
نشـانه گرفته بود به سـرعت به اعتراض علیه سیاسـت های رئیس جمهور تبدیل شد. 
در مـاه فوریـه عمر البشـیر وضعیت اضطـراری اعلام کـرد و برای سـرکوب اعتراضات 
قانون برگزاری راهپیمایی و اجتماعات را محدود سـاخت. اعتراضات شـهر به شـهر و 

خیابان به خیابان منتقل شـد.
مامـوران پلیـس بـدون دخالت ارتش در برخورد با مردم دسـت به تفنگ شـدند و 
در ایـن میـان تعدادی مجروح یا کشـته شـدند. پـس از آن مردم با جرکت به سـمت 
قـرارگاه هـای ارتش و با شـعار" یا جانب مـردم را بگیرد یا جانب دیکتاتـور را"از ارتش 

خواسـتند تا مواضع خـود را معین کند.  
اکنـون حـدود یک سـال از آغاز این تظاهـرات می گذرد و ارتش پس از یک سـال 
فشـار های مردمی معترضان بر عمرالبشـیر ، او را از حکومت  3۰ سـاله خود برکنار 

و دسـتگیر کرده است. 
اگرچـه ارتـش بیـان کـرده کـه تـا انتقال قـدرت و جهـت نظـارت بر آن شـورای 
نظامـی تـا ۲ سـال بـر این کشـور حکومـت خواهد کـرد اما به گـزارش بی بی سـی 
عـده ای از مـردم از ایـن تصمیـم ارتـش رضایت ندارند کـه این می تواند سـبب دوام 

اعتراضات در این کشـور شـود.
آنهـا کـه به دنبال رسـیدن به دموکراسـی واقعی بودند حالا اسـیر رفتاری مشـابه 
آنچـه ارتـش در الجزایـر و مصـر انجام داد، شـده اند و فکر می کنند تمام تلاش شـان 
بـرای رهایـی از حکومـت نظامـی بر بـاد رفته و باز اسـیر گـروه تازه نفسـی از چکمه 
پوشـان شـده انـد کـه مرزهـای هوایـی و زمینی را بسـتند و اعتقـادی هم بـه دولت 

ندارند. دموکراتیک 

سودان سی سال بعد ؛ نقطه سر خط:کشور زیر چکمه نظامیان

عمرالبشیر با کودتا آمد، با کودتا سرنگون شد
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به يتيمانتان نيكى كنيد 
 نسبت به نيازمندانتان مواسات نماييد
 و با ناتوانانتان مُدارا )مهربانى( كنيد .

شنبه - 24فروردین  1398- سال بیست و دوم - شماره  4780

شهردار قم از آمادگی برای برگزاری 
جشن های نیمه شعبان خبر داد و گفت: 
حدود ۳ میلیون زائر در ایام نیمه شعبان 
به قم وارد می شوند و تدبیر شده تا زائرین 

خاطره خوبی را از قم به یادگار ببرند.
سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم 
به همراه جمعی از مدیران شهرداری قم 
با حضور در بیت آیت الله العظمی سید 
موسی شبیری زنجانی با این مرجع تقلید 
دیدار و گفت وگو کرد.آیت الله شبیری 
زنجانی در این دیدار با اشاره به اقدامات 
نوروزی شهرداری قم، خطاب به شهردار 
قم گفت: زحمات امثال جنابعالی خصوصاً 
در این ایام که زائرین در شهر هستند مورد 
عنایت حضرت حق است و خواهد بود.وی 
با اشاره به تدابیر مدیریت شهری در زمان 
تشدید بارش ها و وقوع سیلاب تصریح 
کرد: بالاخره این احتیاطاتی که در شهر 
صورت گرفت اگر انجام نمی شد در قم 
هم خطر مردم را تهدید می کرد و اینکه 
مشکلی در قم به وقوع نپیوست نتیجه 
تدبیر امثال شما است.این مرجع تقلید 
خاطرنشان کرد: خوشبختانه در ایام نوروز 
در قم مشکلی نداشتیم و تلفاتی نداشتیم 
و ان شاءالله پس از این هم مشکلی نخواهد 
شهری  قم  اینکه  بر  تأکید  با  بود.وی 
استثنایی در عالم است که از ابتدا سابقه 
تشیع از زمان ائمه اطهار علیهم السلام 
داشته است گفت: مثل قم در دنیا بسیار 
نادر است و به تعبیری این شهر حرم ائمه 
علیهم السلام است و در روایات هم تأکید 
شده که قم حرم اهل بیت علیهم السلام 
است.آیت الله شبیری زنجانی تصریح کرد: 
هرچه زحمت در شهر قم با این جایگاه 
ائمه  عنایات  کشیده می شود مشمول 
معصومین علیهم السلام خواهد بود و 
امیدوارم همیشه موفق باشید و مشکلی 
مرجع  باشید.این  نداشته  خدمت  در 
تقلید با اشاره به برخی مشکلات کشور 
خاطرنشان کرد: بسیاری از کشورهای دنیا 
با ما مخالف هستند و امیدواریم اقدامات 

آنها اثر آن چنانی بر کار مدیران ما نگذارد.
* اجازه ورود آب به داخل شهر قم 

داده نشد
شهردار قم نیز با بیان اینکه در ایام 
را  خود  قبل  ماه ها  از  شهرداری  نوروز 
آماده خدمت رسانی به مردم کرده بود 
اظهار کرد: تلاش داشتیم آماده باشیم 
تا میزبان خوبی برای زائرین کریمه اهل 
بیت )س( باشیم.سقائیان نژاد با اشاره به 
بارش شدید باران و وقع سیلاب در شهر 
قم افزود: در این زمینه تدابیری اندیشیده 
بودیم و پیش بینی هایی شده بود تا در 
زمان بارندگی کمپ های مسقف جهت 
اسکان اضطراری زائرین مورد استفاده 
قرار گیرد، اگرچه برای غیر از این زمان ها 
نیز استراحتگاه هایی را آماده کرده بودیم.

سالن   ۲۰ خدمت رسانی  قم  شهردار 
مسقف در ایام بارش باران در شهر قم 
به زائرین را مورد توجه قرار داد و افزود: 
با برگزاری نماز جماعت در ۱۱ بوستان 
اجرا  را  متنوعی  فرهنگی  برنامه های 
کردیم.وی با اشاره به تشکیل ۱۱ کمیته 
برای تأمین تسهیلات سفر برای زائرین 
گفت: در خصوص مقابله با سیلاب هم 
از سال های گذشته بحث لایروبی انهار و 
انتقال آب های سطحی را داشتیم؛ شاید 
یکی دو نقطه در شهر باشد که مشکل 
داشته باشد که یکی جنوب غربی قم 
و منطقه پردیسان است که تدابیر لازم 

در این خصوص اندیشیده شده است.
سقائیان نژاد با اشاره به بارش ۴۹ میلیمتر 
باران در مرحله اول بارندگی در شهر 
قم افزود: اجازه ورود آب به داخل شهر 
داده نشد و در مرحله دوم نیز بالغ بر ۳۵ 
میلیمتر بارش صورت گرفت که بلوار زائر 
را مسدود کردیم تا مشکل و خطری 
برای مردم رخ ندهد.وی با تأکید بر اینکه 
بالغ بر ۸۰۰ مترمکعب بر ثانیه حجم 
حجم  گفت:  بود  قمرود  در  آب  تردد 
مسیر قمرود بالغ بر ۲۵۰ مترمکعب در 
ثانیه است که با وجود اینکه حدود ۴ برابر 
بیشتر ورودی آب صورت گرفت مشکلی 
برای مردم رخ نداد و به سرعت پس از 
پایان بارش، خدمت رسانی از سر گرفته 
شد.شهردار قم با اعلام آمادگی کامل 
برای برگزاری جشن های نیمه شعبان 
افزود: پیش بینی می کنیم حدود ۲٫۵ 
تا سه میلیون زائر در ایام نیمه شعبان 
به شهر قم وارد خواهند شد و تدبیر 
شده تا زائرین خاطره خوبی را از شهر 
قم به یادگار ببرند.وی اضافه کرد: اطراف 
حرم مطهر تسهیلات خوبی برای زائرین 
تأمین شده است؛ بیش از ۴۰ چشمه 
حمام ویژه زائرین در مجتمع شمسه 

آماده خدمت رسانی به زائرین است.
* تغییر چهره فضای سبز شهر قم 

تا ۲ سال آینده
خدمات  توسعه  سقائیان نژاد 

زیست محیطی در شهر قم را یادآور شد 
و افزود: سالیانه بیش از ۳۰۰ هکتار به 
فضای سبز شهر قم اضافه شده است و تا 
دو سال آینده شاهد تغییر چهره فضای 
سبز شهر قم خواهیم بود.وی با اشاره به 
اقدامات صورت گرفته در حوزه زیباسازی 
صورت  اقدامات  از  دیگر  یکی  افزود: 
گرفته، توسعه آسفالت معابر بوده است؛ 
سال گذشته بیش از ۳۰۰ هزار تن توزیع 
آسفالت داشتیم که نسبت به سال های 
گذشته افزایش چشم گیری داشته و اگر 
همینطور ادامه یابد مشکلات معابر شهر 
رفع می شود.شهردار قم گفت: هر سال 
نزدیک به یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
طرح های عمرانی در شهر اجرا می شود 
که در چارچوب برنامه قم ۱۴۰۰ طراحی 
شده و با همین روال پیگیری می شود.

وی با اشاره به رکود اقتصادی در کشور 
خاطرنشان کرد: با توجه به مشکلات 
اقتصادی و تحریم ها پروژه های عمرانی 
را پیگیری کرده ایم؛ حدود هفت درصد 
درآمد شهرداری از دولت تأمین می شود 
و بقیه را مردم تأمین می کنند؛ اگر مردم 
به شهرداری اعتماد نکنند تأمین هزینه ها 
انجام نمی شود و به دنبال اعتمادسازی 
هستیم تا مشارکت مردم هم جلب شود.

سقائیان نژاد یکی از معضلات شهر 
قم را در حوزه حمل و نقل ذکر کرد 
و افزود: قرارداد ۱۰ ساله اتوبوس ها در 
حال اتمام بود و پایان سال قرارداد ۱۰۴ 
دستگاه اتوبوس جدید منعقد شد که 
بخشی از آنها وارد شهر شد و تا ۶ ماه 
آینده مابقی وارد خواهد شد.وی گفت: 
قبل از این قرارداد نیز نزدیک به ۷۰ 
دستگاه اتوبوس جدید برای شهر قم 

خریداری شده بود.
شهردار قم با اشاره به پروژه مترو قم 
گفت: خط اول این پروژه ۱۴ کیلومتر 
است که فاز اول آن در ۵٫۲ کیلومتر از 
قلعه کامکار تا میدان مطهری در تلاش 

هستیم امسال به بهره برداری برسد.

شهردار قم در دیدار با آیت الله  شبیری زنجانی :

شهر قم آماده میزبانی از زائران نیمه شعبان است

نامحـرمانه

اخبــار

قرائتی:تعطیلات حوزه های علمیه باید کاهش یابد 
رئیس ستاد اقامه نماز کشور گفت: تعطیلات حوزه های علمیه باید کمتر شود و دلیلی ندارد که 
این حوزه ها روزهای پنجشنبه تعطیل باشند. حجت الاسلام محسن قرائتی روز پنجشنبه در جمع 
ائمه جماعات مساجد مشهد در مدرسه علمیه نواب این شهر افزود: همه مشاغل روز پنجشنبه دایر 
است چرا حوزه تعطیل باشد؟ حتی در سوره جمعه نیز آیه قرآن می فرماید برای اقامه نماز تعطیل 
کنید.وی اظهار داشت: در زمان طاغوت آیت الله مکارم شیرازی به ما پیشنهاد داد روزهای پنجشنبه 
دور هم جمع شویم و روزی کمتر از ۲ ساعت کار پژوهشی انجام دهیم و حاصل این کار تفسیر نمونه 
شد که ۲۷ جلد است.رئیس ستاد اقامه نماز کشور گفت: کتاب و درس فقط خواندن تفسیر و مکاسب 
و درس خارج نیست، هر وقت نهج البلاغه و قرآن را کنار درس رسائل و مکاسب آوردیم معلوم می 

شود قرآن را هم جدی گرفته ایم.

بارورسازی ابرها با جدیت بیشتری ادامه می یابد 
مدیر مرکز تحقیقات و مطالعات باروری ابرها گفت: با توجه به این که ایران در یک کشور خشک 
و نیمه خشک قرار گرفته و حتی اگر میزان بارش ها نیز ۵۰ درصد افزایش یابد، به صورت نرمال یک 
سوم میانگین جهانی بارش داریم، پروژه های بارورسازی ابرها را با جدیت بیش تری دنبال خواهیم 
کرد.فرید گلکار در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به آخرین وضعیت پروژه های بارورسازی ابرها در ایران، 
اظهار کرد: در سالی که گذشت به صورت جدی نتوانستیم برنامه های پروژه های بارورسازی ابرها را 
دنبال کنیم و بیش تر به دنبال تکمیل زیرساخت ها بودیم، اما بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته، 
امسال طرح های این حوزه را به طور جدی تری دنبال خواهیم کرد. مدیر مرکز تحقیقات و مطالعات 
باروری ابرها افزود: زمانی پروژه بارورسازی در ایران انجام می شود که هیچ گونه خطری وجود نداشته 

باشد، اما این مساله به معنای توقف پروژه بارورسازی ابرها نیست.

کدام نمایندگان قبلا سپاهی بوده اند؟
نمایندگان مجلس شورای اسلامی دیروز در حالی لباس سبزرنگ پاسداری بر تن کردند که برخی 
از آنان پیش از کاندیداتوری برای انتخابات، سابقه حضور در نهاد سپاه پاسداران داشتند و مطابق قانون 
این لباس را از تن درآورده بودند تا بتوانند بر صندلی های بهارستان تکیه بزنند. علی لاریجانی، الیاس 
حضرتی، حاجی دلیگانی، میرزایی نیکو، احمد سالک، سلمان خدادادی، محمدحسین فرهنگی، نادر 
قاضی پور، سعیدی، حسن کامران، عزیز اکبریان، داریوش اسماعیلی، غلام محمد زارعی، رمضانعلی 
سبحانی فر، محمد دهقانی، مجتبی ذوالنوری و جواد کریمی قدوسی نمایندگانی هستند که سابقه 

حضور در سپاه پاسداران را داشته اند.

جلسه فوق العاده درباره کنکورهای سراسری 
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور از برگزاری جلسه فوق العاده شورای سنجش و پذیرش 
دانشجو برای بررسی وضعیت برگزاری کنکورهای سراسری به دلیل وقوع سیل در برخی نقاط 
کشور خبر داد.دکتر ابراهیم خدایی در گفتگو با خبرنگار مهر افزود: با توجه به وقوع سیل در برخی 
استان های کشور و همچنین در پیش بودن آزمون کارشناسی ارشد ناپیوسته سال ۹۸، بررسی 
وضعیت برگزاری آزمون های کشوری نیازمند جلسه شورای سنجش و پذیرش دانشجو است.وی 
افزود: از همین رو جلسه فوق العاده شورای سنجش و پذیرش دانشجو در روز شنبه ۲۴ فروردین ماه 

۹۸ برگزار می شود و تصمیم نهایی در مورد برگزاری آزمون های سراسری سال ۹۸ اتخاذ می شود.

نماینده خرم آباد: با وزارت نیرو دعوا داریم 
نماینده مردم خرم آباد و چگنی در مجلس شورای اسلامی از طرح دعوی در مراجع قضایی علیه 
وزارت نیرو خبر داد.محمدرضا ملکشاهی راد در جلسه ستاد بحران استان که با حضور وزیر نیرو برگزار 
شد، اظهار کرد: ما در استان با وزارت نیرو دعوا داریم.وی بیان کرد: در رابطه با تخصیص آب استان در 
قوه قضائیه طرح دعوی کرده و از وزارت نیرو شکایت می کنیم.ملکشاهی راد ادامه داد: قطعاً تحقیق و 
تفحص ما شامل خود شخص وزیر نیرو نیز می شود.گفتنی است مجمع نمایندگان استان در مجلس 

شورای اسلامی بر تخصیص آب استان اعتراض داشته و خواستار بازنگری آن را دارند.

مرخصی ۱۵ روزه به زندانیان مناطق سیل زده 
ریاست قوه قضاییه با اعطای ۱۵ روز مرخصی به زندانیانی که خانواده آن ها در استان های سیل 
زده زندگی می کنند و خانه و زندگی آن ها آسیب دیده است، موافقت کرد.غلامحسین اسماعیلی 
سخنگوی قوه قضاییه گفت: ریاست قوه قضاییه با اعطای ۱۵ روز مرخصی به زندانیانی که خانواده 
آن ها در استان های سیل زده زندگی می کنند و خانه و زندگی آن ها آسیب دیده است، موافقت کرد.

به گفته وی این مرخصی نیز همانند مرخصی نوروزی شامل حال زندانیانی که مرتکب جرائم مهم 
از قبیل: سرقت مسلحانه، سرقت مقرون به آزار، سارقان حرفه ای و سابقه دار، و نیز جرائم عمده مواد 

مخدر و دیگر مستثنیات مرخصی قبلی بوده اند، نخواهد شد.

چند درصد مردم ۹۰ را دنبال می کردند؟
بر اساس نظرسنجی ملی مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران )ایسپا( ۵۱ درصد افراد بالای ۱۸ 
سال کشور در چند سال گذشته برنامه ۹۰ را تماشا می کردند.هم چنین ۱۹.۵ درصد مردم هم 
اعلام کرده اند که به میزان زیاد در چند سال گذشته پیگیر تماشای برنامه ۹۰ بوده اند.۳۱.۱ درصد 
شرکت کنندگان در این نظرسنجی گفته اند تا حدودی این برنامه را دنبال می کردند. اخیراً پخش 

برنامه نود از صداوسیما پس از حدود ۲۰ سال متوقف شده است.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم :

علت اقدام آمریکا پیشگامی 
سپاه در مقابله با دشمنان است 

امام جمعه قم، علت دشمنی های آمریکا با سپاه را پیش قدمی در عرصه های مقابله با دشمن 
دانست و گفت: ترامپ، شیاطین و احمق ها بر آمریکا حاکم هستند و این احمق های جدید همان 

روش های شکست خورده قدیمی را تکرار می کنند. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی ظهر دیروز در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای 
قدس برگزار شد، با بیان اینکه نمازی که درست اقامه شود هدایتگر انسان است، بیان کرد: سعودی ها 
در وقت های منظم به جماعت نمازهای باشکوهی می خوانند، ولی این نماز نه آنها را از ظلم و جنایت 

باز می دارد و نه از وابستگی به صهیونیست ها مصون می کند.
وی در ادامه اظهار کرد: در آغاز سال ۹۸ مثل همیشه نقشه راه ملت ایران با رهنمودهای رهبر 
معظم انقلاب در کنار مضجع نورانی حضرت ثامن الحجج )ع( تبیین شد و بعد از آن در مناسبت های 
دیگر از جمله دیدار با مسؤولان نظام و سفرای کشورهای اسلامی در روز بعثت نبی مکرم اسلام 

رهنمودهای ایشان تداوم یافت.
خطیب نماز جمعه قم خاطرنشان کرد: رهبری فرمودند که امروز جوانان کشور با آمادگی 
بیشتر از جوانان نسل های قبل مسیر انقلاب را ادامه خواهند داد؛ ایشان فردای ایران اسلامی را 
متعلق به جوانان مومن می دانند که با ابتکارهای پی در پی می توانند کشور را به اوج پیشرفت 

برسانند.
آیت الله سعیدی با بیان اینکه سال ۹۸ از دید رهبر انقلاب سال فرصت هاست، ادامه داد: ایشان 
بشارت دادند که از دل فشارها و مشکلات، فرصت های کم نظیری خلق خواهد شد و فرصت های 

بزرگ در قالب رونق تولید، سخت کوشی، بصیرت و دشمن شناسی اتفاق می افتد.
وی تصریح کرد: ملت قادر است در جنگ اقتصادی دشمن را شکت دهد، ولی مسؤولان باید 

ابتکار داشته و به توانمندی های داخی تکیه کنند.
امام جمعه قم با بیان اینکه خدمت رسانی به سیل زدگان باید عزتمندانه باشد اضافه کرد: همه 

باید امدادرسانی را وظیفه خود بدانند و به کسب رضای الهی بیاندیشند.
وی با اشاره به اینکه امدادرسانی نباید به اقدامات اولیه و کوتاه مدت بسنده شود گفت: تعمیر 
مسکن مردم، لایروبی رودخانه ها و چاره اندیشی برای نیازهای بلند مدت سیل زدگان باید مورد 

توجه دولت و ملت باشد.

پس از برپایی نمازجمعه انجام شد

 راهپیمایی نمازگزاران جمعه قم
 در حمایت از سپاه 

نمازگزاران جمعه قم با شرکت در راهپیمایی باشکوه حمایت خود را از سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی اعلام کردند. 

 در پی اقدام اخیر ترامپ نسبت به سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، نمازگزاران جمعه در قم 
همزمان با سراسر کشور پس از اقامه نماز، با برپایی راهپیمایی با شکوه حمایت همه جانبه خود از 

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را اعلام کردند.
شرکت کنندگان در این راهپیمایی با سردادن شعارهای مختلف از جمله »سپاه قدرتمند 
پاسداران، خار چشم دشمنان«، »ما همه پاسداریم، پشیبان سپاهیم«، » آمریکا در چه فکریه، ایران 
پر از سپاهیه«، » سلیمانی می رزمد، آمریکا می ترسد« و... به اعلام حمایت از فرزندان سبز پوش 

ملت پرداختند.
در این راهپیمایی که از مصلای قدس تا چهار راه شهدا برگزار شد اقشار مختلف مردم به ویژه 

طلاب و روحانیون حضوری پرشور داشتند.
در پایان این راهپیمایی، نمازگزاران در چهارراه شهدا تجمع کرده و قطعنامه ای قرائت شد.

تروریسم، لباس برازنده دونالد ترامپکاریکاتور

جواد تكجو

فرماندارقم: 

ساز وکاری برای تعیین قیمت کالا در قم 
وجود ندارد 

فرماندار قم گفت:با وجود تمام تلاش های صورت گرفته در بازرسی و 
نظارت بر بازار، نبود ساز و کار مشخص برای تعیین قیمت، باعث بی نظمی 

در قیمت گذاری کالاها شده است. 
مرتضی حیدری روز پنجشنبه درکارگروه تنظیم بازار، افزود: سازمان 
جهاد کشاورزی می گوید کالایی در شهرهای اطراف گران است، ما هم در 
جریان این موضوع هستیم، ولی از سوی دیگر مشخص نیست که همان 
کالا با چه مکانیزمی باید در قم توزیع شود.وی با بیان این که بر اساس 
بخشنامه هیات وزیران نهاده را باید با ارز ۴۲۰۰ تومان در اختیار متقاضیان 
قرار دهید، اضافه کرد: چه توجیهی وجود دارد که از سرمایه ملت به یک 
عده بدهیم و زمانی که نهاده را می گیرند بگویند به قیمت ارز است، ولی 
زمانی که کالا را ارائه می دهند، بگویند تابع قیمت بازار هستیم.وی با اشاره 
به این که این مسائل با هم در تناقض هستند، خاطرنشان کرد: از این روزنه 
به قم اجحاف و حق مردم ضایع می شود؛ ارز ۴۲۰۰ تومانی و امکانات لازم 
را در اختیار مرغداران قرار داده ایم و باید نظارت لازم انجام شود.حیدری 
افزود: درصورتی که اگر این ارز را تخصیص نداده بودیم، عرضه و تقاضا 
تکلیف قیمت را در بازار مشخص می کرد.وی با بیان این که گشت مشترک 
و تیم های بازرسی زحمات زیادی کشیده است، گفت: سیستم قضایی هم 
نمی تواند با این رفتار چندگانه برخی صنوف تصمیم مشخص بگیرد.وی 
افزود: با توجه به نزدیکی ماه رمضان کالاها باید به صورت دقیق، روشن و 
شفاف قیمت گذاری شود و وقتی پیش بینی افزایش تقاضا وجود دارد باید 
به دنبال تعدیل قیمت ها باشیم تا به مردم اجحاف نشود.فرماندار قم ادامه 
داد: درحوزه کارشناسی و نظارت، کار دقیق انجام نمی شود، با تعارف و نقل 
قول نمی توانیم نظارت و بازرسی شفاف داشته باشیم.وی تاکید کرد: در 
پیش بودن ماه رمضان، سیل در استان های دیگر و بحث جدی تحریم سه 
عاملی است که در حال حاضر تنظیم بازار کالاها اثرگذار می باشد.حیدری 
با اشاره به اختلالاتی در توزیع کالاهای اساسی، بیان کرد: دومین کشتارگاه 
مرغ باید هر چه سریع تر راه اندازی تا بخشی از مشکلات در تامین و توزیع 

گوشت مرغ مرتفع شود.

نماینده آیت الله سیستانی در ایران  در دیدارشهردار قم مطرح کرد

اذعان زائرین خارجی به تغییر 
چهره شهر قم در سال های اخیر

نماینده آیت الله سیستانی در ایران گفت: خیلی خوشحالیم که چهره 
هایی خدوم و خدمتگزار در مجموعه شهرداری قم فعال هستند و امروز هر 
کسی وارد شهر قم می شود خصوصا زائرین کشورهای دیگر،  اذعان دارند که 

چهره قم تغییر زیادی داشته است.
دکتر  دیدار  در  شهرستانی  سیدجواد  والمسلمین  حجت الاسلام 
سقائیان نژاد شهردار قم و دیگر مدیران شهری، با تقدیر از اقدامات و 
فعالیت هایی که تیم مدیریت شهری قم برای این شهر انجام می دهند 
اظهار کرد: هر قدمی که برای این شهر برداشته می شود در دفتر اعمال 
خدمتگزاران به مردم نوشته خواهد شد.وی بیان کرد:  خیلی خوشحالیم که 
چهره هایی خدوم و خدمتگزار در مجموعه شهرداری قم فعال هستند و 
امروز هر کسی وارد شهر قم می شود خصوصا زائرین کشورهای دیگر،  اذعان 
دارند که چهره قم تغییر زیادی داشته است.نماینده آیت الله سیستانی در 
ایران با تاکید بر اینکه خدا را شاکریم که مردم خدمات شهرداری را درک 
می کنند تصریح کرد: ما در کشور همه چیز در اختیار داریم اما از امکاناتی که 
در اختیار ما وجود دارد به درستی استفاده نمی کنیم.وی اعتماد به نظرات و 
پیشنهادات دیگران را یکی از حلقه های مفقود در عرصه مدیریت ذکر کرد 
و افزود: کارهایی که شما در راستای خدمت به مردم انجام می دهید آثار 
وضعی دارد و مردم بابت آنها دعاگوی شما خواهند بود. خدماتی که برای 

شهر انجام می دهید رضایتمندی مردم را به دنبال دارد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورشی شهرداری قم  خبرداد

شرکت بیش از ۸۰ هزار نفر در 
برنامه های فرهنگی در ایام نوروز

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورشی شهرداری قم، ضمن تشریح برنامه 
های فرهنگی اجرا شده در ایام نوروز از استقبال و شرکت بالغ بر ۸۰ هزار 

نفری مسافرین و زائرین در این برنامه ها خبر داد.
وی برنامه ریزی سازمان فرهنگی ورزشی برای ایام عید را متنوع و 
متناسب با رده های سنی مخاطبین در بوستان ها و سطح شهر اعلام کرد 
و افزود: مجموع غرفه های فرهنگی ایجاد شده در سطح شهر ۳۲ غرفه بود 
و در این ایام ۵۷ جشن با موقعیت مکانی ثابت و سیار برگزار و ۱۱۶۵۰ 
نفر در جشن های استیج شرکت کردند و همچنین تعداد ۳۲۴۹۰نفر از 
غرفه های فرهنگی شهرداری در ۴ بوستان بازدید کردند.مقیمی با اشاره به 
تاکید و  نظر مسئولین بر ارائه خدمات فرهنگی به زائرین و اجرای برنامه 
های فرهنگی و همچنین برنامه ریزی جهت ساعات حضور مسافرین و 
زائرین در شهر مقدس قم اظهار کرد: در ایام نوروز  ۲۹ هزار و ۷۱۰نفر در 
نمازهای برگزار شده در بوستانها شرکت کرده و خدمات فرهنگی به آنها 
ارائه شد و همچنین اجرای برنامه های فرهنگی در بیش از ۱۱ بوستان 
انجام شد و به تعداد  ۶۹۳۴ نفر هدایای فرهنگی اهدا شد.وی با اشاره به 
حضور زائرین در قالب ۴۰ تور رایگان قم گردی افزود: در چهار نقطه پرتردد 
شهر اقدام به استقرار کیوسک های راهنمای فرهنگی زائرین نمودیم که 
با حضور راهنمایان و کارشناسان مربوطه ، خدمات مناسبی به مسافرین 
ارائه شد.مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم تعداد شرکت 
کنندگان در فعالیت های فرهنگی در ایام نوروز را بیش از ۸۰ هزار نفر اعلام 
کرد و اشاره کرد: در اجرای برنامه های فرهنگی، اطلاع رسانی و آموزش 
شهروندی با هدف ارتقاء فرهنگ شهروندی به عنوان یک راهبرد اصلی را 
در دستور کار خود قرار داشت که با اکران بنرهایی با موضاعات فرهنگی در 

سطح شهر این موضوع را در کنار سایر برنامه ها و طرحها پیگیری کردیم.

شهردار منطقه ۵ قم خبرداد

آغاز عملیات آسفالت فرعی های 
خیابان شهید جهانگیریان

شهردار منطقه ۵ از عملیات جدولگذاری، زیرسازی و آسفالت فرعی 
های خیابان شهید جهانگیریان به مساحت بیش از ۲۸۰۰ متر مربع 

خبر داد.
علیرضا اقبالیان شهردار منطقه ۵ از آغاز عملیات جدولگذاری، زیرسازی 
و آسفالت فرعی های خیابان شهید جهانگیریان به مساحت بیش از ۲۸۰۰ 
متر مربع خبر داد و افزود: با اشاره به نزدیک شدن به نیمه شعبان،  پروژه 
های عمرانی ، خدماتی و ترافیکی منطقه و  عملیات جدولگذاری، زیرسازی 
و آسفالت فرعی های خیابان شهید جهانگیریان به مساحت بیش از ۲۸۰۰ 
متر در حال انجام است.وی در ادامه افزود؛ با توجه به درخواست های مردمی 
در راستای ساماندهی معابر و افزایش رضایت مردمی و از آنجاییکه وجود 
معابر خاکی و ناهموار باعث نازیبایی حاشیه ای منطقه بود ، در همین راستا 
همزمان با انجام عملیات احداث فاز ۲ رینگ دوم مسجد مقدس جمکران 
پروژه فوق نیز شروع گردید.اقبالیان تصریح کرد: احداث و تکمیل فرعی های 
خیابان شهید جهانگیریان می تواند بخشی مهمی از مشکلات دسترسی 
های محلی خیابان شهیدان کلهری را مرتفع سازد.وی در پایان گفت : پس 

از اتمام عملیات زیرسازی آسفالت آن نیز به زودی اجرایی خواهد شد .

در طرح نظارتی ویژه ایام پایانی سال و نوروز صورت گرفت

13۲7۰ بازرسی از اصناف قم
معادن بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: در 
طرح نظارتی ویژه ایام پایانی سال و نوروز که از اول بهمن ماه پارسال تا۲۰ 
فروردین ماه جاری اجرا شد، ۱۳ هزار و ۲۷۰ بازرسی از اصناف قم صورت 
گرفت. احمدرضا سمیعی روز پنجشنبه در نخستین کارگروه تنظیم بازار 
درقم افزود: در این بازرسی ها، یک هزار و ۷۵ پرونده تخلف به ارزش ۱۲۹ 
میلیارد ریال تشکیل شد و در این پرونده ها یک هزار و ۷۷۹ مورد عناوین 

تخلف وجود داشت.

اخبــار

استاندار قم با تاکید بر اهتمام رسانه ها 
براي پیگیري وعده هاي مدیران اظهار کرد: 
پاسخگویي به مطالبات رسانه ها از الزامات 

مدیریت در استان قم است.
دکتر بهرام سرمست م در نشست هم 
اندیشی با اصحاب رسانه استان قم، طی 
سخنانی با بیان اینکه جامعه ی مطبوعاتی 
استان قم از بلوغ بالایی برخوردار است 
اظهار کرد: اصحاب رسانه هم شهامت بیان 
انتقادات را دارند و هم از تلاش های موثر 
مسئولان قدردانی می کنند.استاندار قم 
پاسخگویی مدیران به رسانه ها را به عنوان 
یک اولویت مورد تاکید قرار داد و افزود: 
ارتباط با اصحاب رسانه، دریافت نظرات 
ایشان و تلاش براي حل مسائل معقولي 
که از سوي آنها مطرح مي شود، حداقل 
کاری است که مسئولان و صاحبان قدرت 
بایستی نسبت به آن توجه داشته باشند.

مقام عالی دولت در استان قم با بیان اینکه 
مطبوعات رکن چهارم دموکراسی هستند 
خاطرنشان کرد: بنده نیز به عنوان مقام 
عالي و تصمیم گیرنده اصلي در استان 
قم آمادگی دارم به انتقادات اصحاب رسانه 

پاسخگو باشم.
* مدیران نباید پشت میزنشین 

باشند 
استاندار قم در بخش دیگري از سخنان 
خود با بیان اینکه همدلی و هماهنگی در 
مدیریت سیلاب اخیر در استان قم بسیار 
خوب بود خاطرنشان کرد: این هماهنگی 
باید در عرصه های دیگر نیز تداوم داشته 
باشد. مقام عالی دولت در استان با بیان 
اینکه در گذشته نتوانستیم با فضای مجازی 
باشیم  داشته  دوسویه ی خوبی  ارتباط 
گفت: همه ی رسانه ها را روابط عمومی 
استانداری می دانیم و از آنها خواستار بازتاب 
دقیق کاستی ها در کنار انعکاس اقدامات 

انجام شده هستیم.
وی همچنین با اشاره به تغییر تعدادي 
از مدیران استان قم خاطرنشان کرد: در 
انتصابات اخیر اعتقاد به برنامه های دولت، 
آشنایی به حوزه فعالیت و توانمندی مورد 
تاکید بوده است.سرمست با بیان اینکه 
مدیران نباید پشت میزنشین باشند گفت: 
انتظار از مطبوعات این است که گفتار 

وعملکرد مدیران را رصد و از آنها برای 
تحقق وعده ها پاسخ بخواهند.

محقق  شعار  با  تولید  رونق   *
نمی شود 

استاندار قم  همچنین روز پنجشنبه 
درکارگروه تنظیم بازار گفت: سخن گفتن 
در مورد رونق تولید و یا شعار رونق تولید را 
در سربرگ نامه های اداری نوشتن بی فایده 
است و باید در عمل این مساله را محقق 
نماییم. بهرام سرمست افزود: درسالجاری 
اهمیت  از  اقتصادی  مباحث  به  توجه 
دوچندانی برخوردار است، زیرا مورد توجه و 
تاکید رهبر معظم انقلاب و مسئولان ارشد 

نظام قرار دارد.
وی تاکید کرد: مسئولان استان باید 
اقدام عملی و نتیجه گرایانه در حوزه رونق 
تولید داشته باشند و گزارش های انجام 

شده را به استانداری ارائه دهند.
وی در ادامه با تاکید بر این که نباید 
استانداری محل فرافکنی قرار گیرد، بیان 
کرد: جلسه هایی که دراستانداری تشکیل 
می شود، بهانه ای برای برخی دستگاه 
های اجرایی شده است و حضور مدیرکل 
درجلسه استانداری را پاسخ مناسبی به 
ارباب رجوع می دانند. سرمست گفت: برای 
حل این مشکل روزهای هفته بین معاونت 
های استانداری تنظیم شده است و برنامه 
ها باید طبق زمان بندی برگزار شود تا مدیر 
بداند در طول سال چه روزها و چه ساعت 
هایی باید در استانداری حاضر شود.وی با 
تاکید بر این که دستگاه های اجرایی باید در 
تعامل با افکار عمومی، روشنگر و پاسخگو 
باشند، افزود: مدیران دستگاه ها زمانی را 

برای ملاقات مردمی و پاسخگویی به مردم 
تنظیم کنند تا آنان نیز بدانند که مدیرکل 
در چه روز و ساعتی در دسترس است.

وی با بیان این که رضایت نسبی نسبت 
به عملکرد دستگاه ها در تنظیم بازار وجود 
دارد، اضافه کرد: با توجه به جایگاه قم، از این 
استان انتظار بیشتری در حل مسائل حوزه 
های اقتصادی وجود دارد و اگر با روش 
سال گذشته مسائل را پیش ببریم، توفیقی 
حاصل نخواهد شد.استاندار قم افزود: انتظار 
داریم در سال جاری برای حل مسائل برنامه 
نگری  آینده  و  محوری، کار کارشناسی 
صورت گیرد، زیرا نیازها و مطالبات بیشتر 
می شود و باید یک گام جلوتر از جامعه 

هدف حرکت کنیم.
های  شبکه  از  نباید  مدیرکل   *

مجازی عقب تر حرکت کند 
تقویت  بر  تاکید  با  همچنین  وی 
از  میدانی  های  مشاهده  و  ها  بازرسی 
واحدهای تحت نظر دستگاه ها، خطاب 
به مدیران بیان کرد: جامعه هدف باید در 
کف شما و شما در کف میدان و با مردم 
در ارتباط باشید. وی افزود: فضای مجازی 
از مسئولان جلوتر است و مسئولان دیرتر 
متوجه افزایش قیمت محصولی مثل پیاز 
تا ۱۵ هزار تومان شده اند که برای حل 
این مسائل، باید اقدامات پیشگیرانه و پیش 

بینانه داشته باشیم.
سرمست با تاکید بر این که مدیرکل 
نباید از شبکه های مجازی عقب تر حرکت 
کند، گفت: برای جلسه های آینده از هیچ 
دستگاهی نخواهم پذیرفت که مصوبه ای 

کارشناسی نشده ارائه دهد.

وی از فرماندار خواست تا در مباحث 
نظارتی و کارشناسی بر تنظیم بازار کالاهای 

اساسی حضور داشته باشد.
رئیس سازمان  وی همچنین گفت: 
صمت نیز این تمهید را بیندیشد تا فرماندار 
در صف مقدم برای این موضوع قرار گیرد. 
استاندار قم همچنین با بیان این که ارسال 
گوشت به استان های سیل زده نباید مانعی 
برای پاسخگویی مسئولان و توزیع مناسب 
در استان باشد، خاطرنشان کرد: اولویت باید 
تنظیم بازار قم باشد و از مازاد گوشت برای 
توزیع به استان های سیل زده منتقل شود.
* منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 

موتور محرکه توسعه استان قم است
استاندار قم طی سخنانی همچنین  در 
مجمع فوق العاده منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان ،وجود منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان در استان قم را یک پتانسیل 
بسیار ارزشمند عنوان کرد. ایشان با اشاره 
به توانایی و تجربه اعضای مجمع و هیات 
مدیره منطقه ویژه که هر کدام سوابق 
بسیارخوبی در امور اجرایی کشور داشته  
اقتصادی  ویژه  منطقه  گفت:  دارند،  و 
سلفچگان با اتکا به این توانایی  و مزیت 
های قانونی که دارد موتور محرکه توسعه 
استان می باشد و همین امر باعث گردیده 
است تا انتظاراتی که از منطقه ویژه می رود 
بیش از این باشد.وی افزود قطعا تعارض و 
مشکلاتی در قوانین و مسیر توسعه منطقه 
ویژه اقتصادی سلفچگان وجود دارد که 
منکر آن نمی توان شد اماباید با تعامل و 
پیگیری جدی حتی المقدور این مشکلات 
در  قم  نمود.استاندار  برطرف  را  موانع  و 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
اهمیت شناساندن منطقه ویژه اقتصادی 
و  داخلی  گذاران  سرمایه  به  سلفچگان 
خارجی، بخصوص سرمایه گذاران بومی 
استان قم، خواستار افزایش سهم منطقه 
ویژه در توسعه استان شد. رییس مجمع 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، اتصال این 
منطقه  به راه آهن سراسری را نکته بسیار 
مهم و حائز اهمیت برای توسعه  و پیشرفت 
منطقه ویژه و استان اعلام کرد و از پیگیری 
جدی استانداری و دستگاههای ذیربط برای 

تحقق این امر خبر داد.

استاندار در نشست هم اندیشی با اصحاب رسانه استان قم:

پاسخگویي به مطالبات رسانه ها از الزامات مدیریت در استان قم است


